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Spiewajqca wizyt6wl<a 

Akademrckr Ch6r 
Porrtechr kr Wroclawskrej 
podczas swojego 
tournee po Wloszech, 
kt6re odbyl we wrzesniu 
Ponadto w numerze piszemy 
o XXV Festwalu Barb6rkowym 
Ch6row Studenckich kt6ry 
odbyl sr~ we Wroclawiu 
w dnrach 3-6 grudnia 
a l<t6rego gospodarzamr 
byli "lasr spiewacy 
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Spiewajqca 
wizyt6wka 

Ktoregos dnia po zajf(ciach spotkalam 
kolegf(, ktory z przejf(ciem zawolal na moj 
widok: 

Dlaczego nic nie mowila.S? Dlaczego si~ 
nie chwalisz? Przeciei znowu bylas ze swo
im chorem za granicq - ito gdzie! we Wlo
szech ! Widzialem w A-1 wasze zdj~cia z 
Papiei em. 

Wielkie podniecenie mojego kolegi po
cz<~.tkowo mnie zaskoczylo, bo podroi:e po 
swiecie nie S<~.jui: dla choru nowosci<~.. No 
tak, bylismy we Wloszech. Jesli ktos chce 
zobaczye, jak u nas jest fajnie, niech przyj
dzie na ,przesluchanie" - moi:e cos z tego 
wyjdzie. 

Po namysle doszlam jednak do wniosku, 
i:e warto jest podzielie sit( swoimi przei:y
ciami. 

Zacznf( wif(c od pocz<~.tku. Nasz osiemna
stodniowy wyjazd do Wloch rozpocz<~.l sit( 
dziewi<~.tego wrzesnia . Pelni entuzjazmu 
usadowilismy sit( w ,starym, poczciwym" 
(swoj<~. drog<~. moglby bye nowszy) autobu
sie Politechniki, i ruszylismy w nieznane. 
Jednym z wai:niejszych punktow naszej 
podroi:y, byl Mi((dzynarodowy Festiwal ,II 
mondo in musica" organizowany w tym 
roku po raz pierwszy w Fivizzano. Zanim 
tam dotarlismy, zd<~.i:ylismy zwiedzie Wie
den i nacieszye sit( jego nocn<~. atmosfer<~.. 

Nasz osmiogodzinny postoj postanowilismy 
sp((dzie jak na ,mlodych artystow" przysta
lo - przysluchuj<~.c sit( wiedenczykom mu
zykujll.cym na ulicach swego miasta. To nad
zwyczajne, i:e po dziesi<~.tej wieczorem mia
sto tf(tnilo nie tylko i:yciem, ale i muzyk<~.. 

My tei: sprobowalismy swoich sil spiewa
j<~.c w okolicach katedry sw. Stefana. Ku 
naszej radosci wybredna wiedenska publicz
nose sluchala nas z przyjemnosci<~. (tak przy
najmniej wygl<~.daly ich twarze i ... nasz pel
ny kapelusz) . 

Kiedy dotarlismy na miejsce festiwalu, po
znalismy naszych pilotow, ktorzy dowiezli nas 
do klasztoru, gdzie mieszkalismy przez czte
ry dni. (Moi:e nie powinnam o tym pisae, ale 
wspornn«, i:e rownouprawnienie konczy sit( 
tui: za austriack<~. graniq - chlopcy dostali 
pojedyncze, umeblowane pokoje, a my - dzie
sif(Cioosobowe hangary, bez i:adnej szafki . Tyle 
mojej prywatnej krytyki Wloch.) 

Na festiwalu wystf(_powalismy w dwoch 
kategoriach: jako chor i:enski i mieszany. 
Muszf( przyznae, i:e denerwowalysmy sit( 
spiewaj<~.c bez naszych chlopcow, ci jed
nak spisali sit( na medal - przed koncer
tem obdarowali nas kwiatkami, a w trak
cie podtrzymywali nas na duchu oklasku
j<~.c najlepiej jak potrafili - :laden z cho
row nie mial takiej owacji (dui:e dzi((ki i 
buziaki dla was chlopaki! ) . Tak jak inne z 
wystf(_puj<~.cych chorow, zaprezentowaly
smy oprocz wloskiej obowi<~.zkowej piesni 
,,La Lena", dwa utwory dowolne. Pan Piotr 
Ferensowicz zdecydowal, i:e najlepsze 
bf(d'l. polskie utwory wspokzesne: .,Ptak" 
i ., Wqi ", bye moi:e banalne w tresci, za to 
bardzo efektowne i skomplikowane tech
nicznie. Podobny regulamin obowi<~.zywal 
podczas konkursu chorow mieszanych -
utwor obowi<~.zkowy (tu : liryczna piesn ., Se 
tu ma vesi dato ") i dwa dowolne (, ,Marsz" 
Jozefa Swidra i , Te deum laudamus " Ho
ustona Brighta.) W obydwu kategoriach 
dostalismy wyroi:nienie . Nie ukrywam, i:e 
liczylismy na cos wif(cej , konkurencja jed
nak byla ogromna. Szczegolnie przypadl 
nam do gustu zespol piesni i tanca z Ukra
iny, zwlaszcza pewien Kozak (chyba 
wszystkie dziewczyny maj<~. z nim zdjf(cie) . 
Dobrze bawilismy sit( taki:e z i:enskim cho
rem z Finlandii, natomiast Warszawiacy z 
Akademii Teologii Katolickiej , spiewali 
bardzo dobrze, ale na imprezie nie bylo z 
nich i:adnego poi:ytku. 

Po festiwalu ruszylismy do Rzymu, gdzie 
czekalo nas nie !ada przei:ycie: audiencja 
generalna u Papiei:a . Kiedy szesnastego 
wrzesnia z samego rana zajechalismy na 
Plac sw. Piotra, nikt z nas nie myslal, i:e 
b((dziemy jedynym chorem spiewaj<~.cym na 
spotkaniu z Ojcem Swif(tym. Podczas au
diencji odczuwalismy dui:e wzruszenie. Nie 
spodziewalismy si«, i:e zostaniemy dopusz
czeni do papieskiego tronu. Ale pod koniec 
jeden z ksif(i:y zawolal nas, abysmy zrobili 
sobie z Papiei:em pami<~.tkowe zdjf(cie. Jed
na z naszych kolei:anek zamienila z Jego 
Swi<~.tobliwosci<~. kilka slow. To bylo nieza
pomniane przei:ycie. 

W Rzymie spf(dzilismy w sumie cztery 
dni, wiemy jui: gdzie SCI. najladniejsze pla
ce, warte obejrzenia zabytki i tanie sklepy. 
Zd<~.i:ylismy sit( nawet znui:ye tym zatloczo
nym miastem i z radosci<~. ruszylismy do 
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Kaganek O~'wiaty 

Na naszej okladce widz<~. Panstwo Ad
rianntt Czerminskl\, studentktt III roku In
i:ynierii Biomedycznej (WPPT). Zdobyla 
ona tytul II wicemiss na og61nopolskim 
konkursie piteknosci studentek. Gratuluje
my Jej sukcesu, a kadrze Wydzialu zazdro
scimy radosci zwilj_zanych z Jej obecnoscil\_. 
Jak zapewnil prodziekan WPPT (nazwisko 
znane redakcji) , Wydzial dysponuje jesz
cze innymi kandydatkami do takich nagr6d. 

Minll.l wlasnie kolejny 13.XII. i odi:yly 
wspomnienia ze strajku na Politechnice. 
Nasza Miss byla 17 lat temu bardzo, bar
dzo mloda i zapewne jej jedynym dozna
niem by! brak program6w dla dzieci w te
lewizji. Natomiast wittkszose obecnych 
pracownik6w Politechniki pamittta dobrze 
te wydarzenia. Moi:e znalezliby kiedys 
chwiltt czasu, :i:eby opowiedziec o nich stu
dentom i mlodszym pracownikom. Mo:i:e 
dzittki temu nie zaginie pamitte o ini:ynie
rze Tadeuszu Kosteckim, kt6ry umarl pod
czas ataku ZOMO na Politechniktt i o wie
lu innych, kt6rzy wsp61tworzyli naszll. 
wsp61czesnlj_ histori((. 

Obecny numer "Pryzmatu" przynosi tei: 
nieco historii naszej uczelni : przedstawia
my kilka jubileuszy (nastttrne - w kolej
nym numerze). Ale te:i: jest wiele spraw 
bie:i:ll.cych: posiedzenie Rady Gl6wnej, na
rada w MEN, konferencje rektor6w i pro
rektor6w. Sll. i studenckie rajdy, nagrody i 
stypendia. Mamy nadziej((, i:e ka:i:dy znaj
dzie cos dla siebie. 

Zyczymy wszystkim naszym Czytelni
kom jak najlepszych, pogodnych, zdro
wych, wesolych Swill.t Bo:i:ego Narodzenia 
i szczttsliwego Nowego Roku. Jui: dzis za
mieszczamy ogloszenie o karnawalowym 
Balu Mechanika! Bttdzie wspanialy, o czym 
zapewnia 

Redakcja 
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SZPITALOWI NADANO IMIE 

Szpital ZOZ dla Szk6l Wyzszych przy pl. 
Katedralnym od 12 listopada nosi imi(( prof. 
Edwarda Szczeklika, jednego z najwybit
niejszych polskich intemist6w i kardiolo
g6w, autora wielu podr((cznik6w z zakresu 
chor6b wewn((trznych i enzymologii klinicz
nej, wychowawcy wielu profesor6w medy
cyny. W uroczystosci odsloni((cia i poswi((
cenia tablicy pami~tkowej udzial wzi((li.: ks. 
bp. Jan Tyrawa, przewodnicz~cy KBN prof. 
Andrzej Wiszniewski, minister Ryszard 
Czarnecki, rektorzy wroclawskich uczelni 
oraz dwaj synowie prof. Edwarda Szczekli
ka. 

PROGRAM PROMOCJI ZDROWIA 

Dyrekcja Zespolu Opieki Zdrowotnej dla 
Szk6l Wyzszych we Wroclawiu realizuj~c 
program promocji zdrowia ukierunkowany 
na zwalczanie i zapobieganie HIV I AIDS w 
srodowisku akademickim uruchamia w listo
padzie i grudniu 1998 r. punkty informacyj
no-edukacyjne. Mol:na w nich uzyskac nie
zb((dne informacje dotyc~ce HIV I AIDS, fa
chowe odpowiedzi na nurtuj~ce zwi<tZane z 
nimi pytania oraz materialy edukacyjne. 

Punkty czynne s~ w: 
• Przychodni Rejonowej dla Student6w 

Uniwersytetu Wroclawskiego, ul. Grun
waldzka 69 (D.S. ,Kredka"), we wtorki i 
srody w godzinach 1500 + 1700

' 

• Przychodni Rejonowej dla Pracownik6w 
i Student6w Politechniki Wroclawskiej, ul. 
Wittiga 8, w czwartki w godz. 1500 + 17°0

, 

• Przychodni Rejonowej dla Pracownik6w 
i Student6w Akademii Wychowania Fizycz
nego we Wroclawiu, AI. Paderewskiego 35, 
w srody (2, 9 i 16.12.1998r.) w godzinach 
1500 + 16°0, 

• Przychodni Rejonowej dla Pracownik6w 
i Student6w Akademii Ekonomicznej, ul. 
Kamienna 43145, we wtorki i czwartki w 
godzinach 15°0 + 1700

. 

Zapraszamy pracownik6w i student6w. 
Nie obowi~zuje rejestracja i rejonizacja. 

PREZENT NOWOROCZNY 

Wladze Ucze1ni rozpatrzyly pozytywnie 
wniosek KZ NSZZ ,Solidamosc" w spra
wie wynagradzania os6b nieb((d~cych na
uczycie1ami akademickimi w okresie cho
roby. Zwi~zek podejmowal starania w tej 
sprawie od marca 1995 r. Zwracano si(( do 
wladz Uczelni, a takze do MEN za posred
nictwem Krajowej Sekcji Nauki NSZZ ,S". 
Przytaczano system stosowany przez kilka 
uczelni : AGH (1 00% wynagrodzenia), PRz 
(100%), UW (zalel:nie od okresu choroby: 
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1-4 dni- 80%, 5-7 dni - 90%, 8-35 dni -
100%). Oszacowano skutki finansowe takiej 
decyzji. 

Pismem z dnia 8 grudnia Prorektor ds. 
Og6lnych PWr dr L.Jankowski poinformo
wal, ze wladze PWr postanowily, by w okre
sie choroby trwaj~cej dluzej niz 5 dni pra
cownicy nieb((d~cy nauczycielami akade
mickimi otrzymywaly 90% zarobk6w (do
t~d: 80%). Regulacja ta b((dzie obowi~zy
wala w 1999 roku. Przewiduje si((, ze skut
kiem tej decyzji Uczelnia poniesie koszty, 
kt6re nie przekrocz~ 200.000 zl. Wladze 
zapowiadaj!! jednak, ze b((d!! pilnie obser
wowac, czy w wyniku wprowadzonej zmia
ny nie nast!!Pi nadmiemy wzrost Iiczby po
bieranych zwolnieil lekarsk.ich, zwlaszcza 
dlugoterminowych. 

A Wi((C zyczymy Pailstwu w 1999 roku 
zdrowia, zdrowia i jeszcze raz zdrowia! 

WIADOMOSCI DOBRE LUB Zt.E, 
ALE ZAWSZE NIEPRAWDZIWE 

Pracownicy i studenci PWr, kt6rzy wl~
czyli 5 Iistopada br. telewizory (czy to pro
gram lokalny, czy og6lnopolski), mieli oka
zj(( uslyszec mroz~q krew w zylach wiado
mosc, ze 2500 student6w Politechniki Wro
clawskiej nie moglo podj!!C nauki j((zyka 
angielskiego. Stwierdzono tez, ze uczelnie 
polskie zmniejszaj~ Iiczb(( godzin zaj((c z 
j((zyk6w obcych. Telewizja pokazala nawet 
przez mgnienie oka Prorektora ds. Og6lnych 
PWr dr L.Jankowskiego, kt6ry - jak mozna 
bylo przypuszczac - byl zr6dlem zamiesz
czonych informacji. 

Poniewaz w ubieglym roku Politechnika 
zwi((kszyla ilosc zaj((c z j((zyk6w obcych z 
240 do 300 godzin i oddala do uzytku roz
budowane Studium J((zyk6w Obcych, slu
chacze ze zdziwieniem zapytywali si(( wza
jemnie, czy aby znowu uczelnia nie padla 
ofiar!! radosnej tw6rczosci dziennikarskiej . 
Oczywiscie najbardziej sprawa zdziwila pra
cownik6w Studium J<tzyk6w Obcych, kt6-
rzy dowiadywali si(( o szczeg6ly rozmowy 
Prorektora z dziennikarzem TV. 

Skutkiem tych wydarzeil bylo pismo Pro
rektora L.Jankowskiego do redakcji "Pano
ramy" (II Program TVP), w kt6rym autor 
zwraca si(( o sprostowanie nieprawdziwej 
informacji i wyjasnia rzeczywist!! sytuacj<( 
w tyro zakresie. 
Reakcj~ na to byllist zast((pcy dyrektora 

ds. programowych Telewizyjnej Agencji 
Informacyjnej TVP p. Karola Sawicki ego z, 
w kt6rym czytamy, ze "relacja zostala nada
na na podstawie informacji nadeslanej przez 
korespondenta z Wroclawia", kt6rego "zo
bowi~zalismy ... do przedstawienia zr6del 
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informacji (dokument6w), na kt6re powo
lal si(( w rozmowie telefonicznej." Dyr. Sa
wicki zapowiada, ze po uzyskaniu wyjasnien 
poinformuj e o tyro wladze PWr. 

Nie pisze niestety, czy winnego powiesi 
na choince. 

INFORMACJA DLA 
CHORUJJ\CYCH W WIGILIE 

24.12.1998 r. przychodnia przy ul. Witti
ga nie b((dzie czynna. W tyro dniu w godz. 
800- 13°0 dyzur pelnic b((dzie przychodnia 
przy pl. Katedralnym. Chorych przyjmowac 
b((d~ lekarze intemisci, specjalisci i stoma
tolog. 

STUDIUM KOMUNIKACJI
VII EDYCJA 

Centrum Ksztalcenia Ustawicznego Poli
techniki Wroclawskiej juz po raz si6dmy 
bylo miejscem otwarcia zaj((6 Polsko-Ame
rykanskiego Studium Komunikacji Spolecz
nej w Organizacji i Zarz!!dzaniu. Studium 
to cieszy si(( nieustaj~tcym zainteresowaniem 
kandydat6w, tyro bardziej , ze jego absol
wenci - opr6cz dyplomu Central Connecti
cut State University - maj~ szans(( otrzy
mac swiadectwo ukonczenia Podyplomowe
go Studium Wydzialu Informatyki i Zarz~t
dzania PWr. 

Sil!!Studium s~ tez cijego absolwenci, kt6-
rzy uzyskali po ukonczeniu szkolenia atrak
cyjne stanowiska. Wielu z nich ch((tnie ofe
ruje wsp6lprac((przy praktycznym szkoleniu 
nast((pnych pokolen sluchaczy. Sprawia to, 
ze nauka nie ogranicza si<( do przekazania 
wiedzy teoretycznej i pokazuje r6l:norodne 
mozliwosci rozwoju zawodowego. 
Buduj~cym przykladem jest pierwszy kie

rownik Studium, prof. Jan Waszkiewicz., 
kt6ry zostal marszalkiem samorz~dowego 
wojew6dztwa dolnosl~tskiego . Obecnie obo
wi~tzki kierownika Studium przej!!l dr Woj
ciech Maluszynski . Witaj~tc nowych slucha
czy przypomnial on histori<( kontakt6w z 
Poloni!! Stanu Connecticut i grant U. S. 
A. I. D. 

Na rozpocz((cie zaj((c przybyli tezprof. Ry
szard Gonczarek (reprezentuj~tcy Prorekto
ra ds. Nauczania) i dr Zdzislaw Szalbierz, 
prodziekan Wydzialu Informatyki i Zarz~
dzania. 

ERRATA 

Cytuj~c zr6dlow~ informacj(( o nadaniu 
Panu dr hab.inz. arch. Januszowi R<tbiela
kowi Srebmego Krzyza Zaslugi powt6rzy
lismy (nr 112 ,Pryzmatu") znajduj~tcy si« 
tam bl!!d dotyCZ!!CY Jego stopnia naukowe
go. Przepraszamy Zainteresowanego i na
szych Czytelnik6w. 
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XXVI POSIEDZENJE SENATU 

(17.11 .98) 
JM Rektor powital przybylego na posiedze

nie wybranego na urz<td marszalka Sej miku 
Dolnosl<tskiego dr hab. Jan a Waszkiewicza, 
profesora PWr. Przypomnial tez o niedaw
nym jubileuszu 45-lecia profesor6w Jana 
Kocha i Henryka Zebrowskiego. 

• Senat uczcil pami«_c zmarlego prof. Ry
szarda Zuchowskiego. Wspomnienie o nim 
przedstawil dziekan Wydz. Mechanicznego 
prof. Jan Koch. 

• Prof. J.Waszkiewicz przedstawil zadania, 
jakie czekaj<t go jako marszalka, wyrazil 
wdzi«_cznosc za dotychczasow(lpomoc Uczel
ni i nadziej«_ na dalsz(l wsp6lprac«_. Podkre
slil, ze Dolny Sl<tsk stoi przed historyczn(l 
szans<t odtworzenia struktury po okresie frag
mentacji. Trzeba stworzyc polityk«_ regional
n(l. W przyszlosci pojawi<t si«_ zapewne pie
ni<tdze nate cele, ale juz teraz nalezy kreowac 
podstawy takiej polityki. Dlatego nowy mar
szalek liczy na inspiracj«_ ze strony uczelni. 

• Prorektor ds. Nauczania prof. Ludwik 
Jacak przedstawil propozycj«_ dokumentu 
okreslaj(lcego zasady rekrutacji na rok akade
micki 1999/2000. Wersja ta uwzgl«_dnia uwa
gi zgloszone przez Komisj«_ ds . Dydaktyki. 
Poinformowal tez, ze w sprawie uczelnia ak
ceptuje wprowadzon<t przez MEN zasad«_ 
przyjmowania odpis6w swiadectw matural
nych kandydat6w. W przypadku tak duzej 
uczelni jak PWr nie wplywa to decyduj(lco na 
liczb«_ przyjmowanych student6w, choc utrud
nia prac«_ Uczelnianej Komisji Rekrutacyjnej. 
Jednakze (zgodnie z pazdziemikowym stano
wiskiem Konferencji Prorektor6w w Pozna
niu ) zwr6cono si«_ do ministra o przepis po
woduj(lcy, ze kandydat musi ostatecznie zlo
zyc oryginal swiadectwa maturalnego na wy
branej uczelni. Dzi«_ki temu nie nast<tPi fik
cyjny wzrost liczby rekrutowanych student6w, 
latwiej tez b«_dzie ograniczyc pr6by wielokrot
nego korzystania przez jedna osob«_ z pomocy 
socjalnej. Dwa wydzialy PWr proponowaly, by 
w zwi<tzku z mozliwosci<t odr«_bnego zglasza
nia si«_ na poszczeg6lne kierunki studenci nie 
podawali drugiej preferencji wybieranych stu
di6w. Komisja nie poparla tego wniosku, gdyz 
takie rozwi<tzanie zmuszaloby kandydat6w do 
wielokrotnego wnoszenia oplat. Proponuje si«_ 
stosowanie premii 0,5 pkt za zaj«_cia fakulta
tywne, o ile kandydat uzyskal ocen«_ co naj
mniej dostateczn<t (w poprzednich Ia tach zgla
szano sam fakt uczestnictwa w zaj«_ciach- bez 
oceny, co budzilo podejrzenia). W kwestii 
przyjmowania os6b z ocenami miernymi pro
ponuje si«_ nadal, by w przypadku takich ocen 
z matematyki i fizyki student by! kierowany 
na kurs uzupelniaj(lcy (Wydz. Mechaniczny 
proponuje, by tacy kandydaci musieli zdawac 
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egzamin), natomiast, by rezygnowac z takie
go wymogu w odniesieniu do j«_zyka polskie
go. Liczba os6b kierowanych na kursy uzu
pelniaj(lce to 500 os6b, gl6wnie studenci za
oczni, kt6rych uczelnia rna 19%. Specyfik<t 
Wydzialu IZ jest duza liczba bardzo dobrych 
kandydat6w. Aby dostac si«_ na studia na IZ 
trzeba miec 18 punkt6w, co zamykalo szans«_ 
wielu dobrym kandydatom spoza Wrodawia 
(np. nie mogli zwi«_kszyc swojej liczby punk
tow przez udzial w premiowanej ,Akcji Ta
lent"). Dlatego Rada Wydzialu IZ zapropono
wala, by do 30% miejsc przeznaczyc dla kan
dydat6w. Dodatkowym wymogiemjest co naj
mniej dostateczna ocena zj«_z. polskiego, ob
cego i fizyki. Szersze wprowadzanie egzami
n6w moi:e odstraszac kandydat6w, co moglo
by bye klopotliwe dla mniej populamych wy
dzial6w. Z drugiej strony mozna oczekiwac, 
ze MEN b«_dzie wkr6tce premiowac popraw«_ 
jakosci ksztalcenia. Dop6ki nie rna ogloszo
nych nowego algorytmu podzialu srodk6w 
budzetowych uczelnia wstrzymuje si«_ ze zde
cydowan<t zmian<t zasad rekrutacji. 

Zmieniono nieco formul«_ ,Akcji Talent": 
obecnie jest to roczny kurs z matematyki i fi
zyki og61nej zak01'lczony egzaminem. Absol
wenci kursu otrzymuj<t2 punkty na IZ i Elek
tronice (o ile RW-4 zatwierdzi to); inne wy
dzialy zapewniaj<t im przyj«_cie. W tym roku 
organizowano Akcj«_ w filiach PWr. Zglosilo 
si«_ okolo II 00 - 1200 os6b, wi«_c szacuje si«_, 
ze ukoilczy kurs ok. 300 os6b. 

Dr M.Michalewska zauwai:yla, ze szkoly 
nie S<t zainteresowane prowadzeniem zaj«_c 
fakultatywnych. Prof. L.Jacak podkreslil, ze 
wlasnie dzi«_ki stanowisku PWr i wynikaj(lcej 
st<td presji rodzic6w coraz cz«_sciej takie zaj«_
cia s(ljednak organizowane. 

Prof. R.Grz~ts lewicz przypomnial, ze ,Ak
cja Talent" jest szczeg6lnie cenna wobec faktu 
r6znego poziomu szk6!, a zatem i niepor6wny
walnosci ocen maturalnych. T<t drog(l uzyska
no dobrych kandydat6w i nawi(lzano cenne 
kontakty ze szkolami srednimi . Dr J.G6rniak 
przedstawil swoje doswiadczenia z zaj«_c pro
wadzonych z kandydatami uczestnicz(lcymi w 
,Akcji Talent": osoby, kt6re uzyskaly ocen«_ 
dobrll, z pewnosci<t utrzymaj'l si«_ na studiach. 

Senat przyj<tl zasady rekrutacji z poprawka
mi (52:0:0) . 

• Senat ponownie rozpatrywal regulamin 
powolanego Polsko-Francuskiego Centrum 
Inzynierii System6w Przemyslowych, czyli 
nowego wcielenia Szkoly Francuskiej . 

Komisja ds. Statutu i Regulamin6w Zaapro
bowala ostateczn<t wersj«_. Dr M.Ci urla z 
Komisji Ekonomicznej zglosil uwagi do §3 
Mienie ijinanse: jaki jest bilans otwarcia? Kto 
pokryje ewentualny bilans ujemny? Na mar
ginesie podkreslil potrzeb«_ jasnego przedsta
wiania tych spraw w przypadku kazdego prze-
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noszenia wlasnosci i powolywania nowych 
struktur. 

Dr J.G6rniak zapytal o stanowisko RW IZ 
w omawianej sprawie, zwlaszcza o studia po
dyplomowe, kt6re b«_dzie prowadzic Centrum. 
Dziekan J.Swi~ttek poinformowal o aproba
cie rady, zwlaszcza ze chodzi o kontynuacj«_ 
dzialalnosci Szkoly Francuskiej. JM Rektor 
podkreslil, ze ci«_zar finansowania Centrum 
ponosi strona francuska, zas dotychczasowa 
dzialalnosc Szkoly nie daje podstaw do nie
pokoju . Zabezpieczeniem jest tez zapis o sa
mofinansowaniu si(( jednostki . Prorektor 
L.Jankowski przypomnial, ze uczelnia rna 
system sygnalizacji o pojawiaj(lcych si(( trud
nosciach finansowych. 

Senat przyj<tl regulamin Polsko-Francuskie
go Centrum Inzynierii System6w Przemyslo
wych (48: 1 :3). 

• Prorektor ds. Og61nych dr L.Jankowski 
przedstawil propozycj(( zmiany w strukturze 
organizacyjnej Oficyny Wydawniczej PWr. 
Proponuje si«_ likwidacj«_ stanowiska dyrekto
ra Drukami i stworzenie w jego miejsce sta
nowiska zast((pcy dyrektora ds. technicznych 
Oficyny. Takie rozwi(lzanie rna na celu przy
spieszenie restrukturyzacji jednostki i popra
w«_ jej wynik6w ekonomicznych. Aktualnie 
przewiduje si«_ redukcj<( zatrudnienia z 38 do 
35 etat6w (do konca stycznia '99). 

Dr R.Radomski (Komisja ds. Statutu iRe
gulamin6w) nie zglosil zastrzezeil wobec po
zytywnej opinii Rady Wydawniczej. 

Senat wyrazil zgod(( na na zmian«_ struktury 
(49:0: 1 ). 

• Prorektor ds. Og61nych dr L.Jankowski 
przedstawil wniosek o zaopiniowanie propo
zycji przekszta!cenia podlegaj(lcego mu Samo
dzielnego Stanowiska ds. Przetarg6w Budow
lanych w Biuro Zam6wieil Publicznych. Ilosc 
zadail zwi(lzanych z realizacj<t przetarg6w ro
snie. Zatrudnienie Biura w dniu 1.12.98 wy
niesie 4 etaty. W przypadku wl(lczenia w pra
ce przetargowe ini:ynier6w ds. aparatury ka
dra Biura nie powinna przekroczyc 7-8 os6b. 
Przewiduje si«_ szkolenia dla pracownik6w 
mog(lcych si(( podj<t6 funkcji przewodnicz'l
cych Uczelnianych Komisji Przetargowych. 
Senat pozytywnie zaopiniowal proponowan(l 
zmian(( (44:2:5) 

Na marginesie poruszonego tematu poruszo
no kilka problem6w dotycz(lcych samej for
my zakupu w trybie przetargu. Dr T.Gudra 
zapytal o doln<t granic«_ wartosci zmuszaj(lcej 
do przeprowadzenia przetargu: dlaczego cza
sem tryb ten stosuje si(( i przy drobniejszych 
zakupach? Prorektor L.Jankowski wyjasnil, 
ze czasem chodzi o unikni((cie zarzutu sztucz
nego dzielenia zakup6w na cz«_sci. 

Dyrektor A.Kaczkowski przypomnia!, ze 
us taw a o zam6wieniach publicznych jest bar-

Dok01iczenie na stronie 6 
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dzo szczeg6lowa i daje bardzo male pole ma
newru. Nie moi:na wi((c i:<tdac ad wladz Uczel
ni upraszczania procedur. 

• Ze wzgl((du na zbyt mall! liczb(( obecnych 
na posiedzeniu student6w nie udalo sit( uzu
pemic skladu Uczelnianej Komisji Wyborczej 
o ich przedstawiciela. 

• Senat wyrazil zgod(( na zawarcie um6w o 
wsp61pracy mi((dzy PWr i Uniwersytetem w 
Minh a w Portugalii (47:0:0) oraz mi((dzy PWr 
a Vilnius Gediminas Technical University na 
Litwie (46:0:0). 

• Odpowiadaj<tc na interpelacj(( dr R.Ra
domskiego dotyCZ<tC<tzasadnosci czyszczenia 
elewacji budynku A-2 ad podw6rza (wobec 
istnienia pilniejszych zadan) dyr. A.Kaczkow
ski powiedzial, i:e wykorzystano w ten spa
sob sprz((t uzyskany jako dar ad T.U. Wiesba
den (w zwi<tzku z powodzi<U. Niekt6re obiek
ty PWr Sl! zabytkami pozostaj<tcymi pod opie
k!l konserwatora. Uczelnia musi interesowac 
sit(, jakie prace wynikaj!lce z obowi<tzku kon
serwacji jest w stanie zrealizowac samodziel
nie. Dr R.Radomski wyrazil i:al, i:e wyjasnie
nie nie zawieralo zapowiedzi remont6w wy
mienionych przez niego obiekt6w (pion wy
ci!lg6W, pion sanitamy). 

JM Rektor uznal jednak, i:e oczekiwania dr 
Radomskiego wykraczaj<tpoza temat interpe
lacji . 

• Prof. J.Wi~ckowska zapytala o warunki 
korzystania po nowym roku z akademickich 
plac6wek slui:by zdrowia. 

• Dyrektor A.Kaczkowski poinformowal, 
i:e jak co roku planuje sit( zakup znii:ek kale-

Spiewajctca wizyt6wka 
Dokonczenje ze stronv 3 

Loiano, gdzie bardzo serdecznie przyjC:ll nas 
tamtejszy ch6r - Coro di Loiano. Po drodze 
urz!tdzilismy sobie parogodzinny odpoczy
nek w Asyi:u, kt6ry - mimo zniszczen -
oczarowat nas wszystkich. To niegdys tak 
radosne i wesote miasto dzis pelne jest rusz
towail. Budynki pospinane S<tklamrami. To 
pozostalosci po okrutnych trzl(sieniach zie
mi, kt6re nawiedzity Asyi: w zesztym roku. 

W Loiano mielismy udany koncert muzy
ki religijnej, z wieloma bisami. Najwi((ksze 
owacje dostalismy za wykonanie polskiej 
piesni, nalei:C:lcej do statego repertuaru cho
ru ,Parce domine". Utwor ten, zawsze wy
konujemy przy zgaszonym swietle w blasku 
swiec, rozchodzC:lC sil( dookola nawy glow
nej kosciota, tak i:e glosy do sluchaj'lcych 
dochodzi:l zewSZC:ld. Ten efektowny wystl(p 

E N A 
jowych dla pracownik6w. W wyniku porozu
mienia MEN i zwi~tzk6w zawodowych z PKP 
decyzja na szczeb1u zakladu pracy jest podej
mowana przez pracodawc(( (tj. rektora) w po
rozumieniu ze zwi!lzkami zawodowymi. Uzy
skano zgod(( zwi~tzk6w zawodowych na PWr. 
Cena wykupu ulgi za1ei:y ad procentu pracow
nik6w korzystaj<tcych z ulgi . Poniewai: nie 
wszyscy korzystaj!l z tej moi:liwosci, planuje 
sit( zakup znii:ek dla 91% os6b, co oznacza 
cent( wykupu 82,5 zl/os. W skali uczelni sta
nowi to wydatek 350 tys.zl. 

Prof. E.Kubica zauwai:yl, i:e PKP nie 
uwzgll(dnia w rozliczeniu przysluguj~tcego 
nauczycielom, a zalatwionego przez MEN pra
wa do znii:ek na poci!lgi osobowe. Dr M.Mi
chalewska powiedziala, i:e zwi~tzki domagajlt 
uwzg1((dniania przez PKP ustawowych znii:ek 
50%. Ponadto wzrost cen wykupu ulgi 15,5% 
przekracza wskainik inflacji. 

• Pewn~t pociech!l dla pracownik6w moi:e 
bye przyznany przez MEN fundusz przezna
czony m.in. na powi((kszenie funduszu plac. 

Prorektor ds. Nauki prof. J.Zdanowski 
poinformowal, i:e MEN przekazalo ostatnio 
Uczelni pieni~tdze na fundusz plac. Poniewai: 
uzyskano jui: wczesniej z funduszu powodzio
wego pieni!ldze kompensuj<tce wydatki inwe
stycyjne, postanowiono podniesc place. Pula 
255 tys. zl ma pokryc skutki podwyi:ek do 
konca roku ka1endarzowego. Otrzymane srod
ki S!t przeznaczone na wzrost plac w listopa
dzie i grudniu. Zakladaj~tc mal!l rezerw(( wla
dze rektorskie postanowily, i:e przyj((ta w kal
kulacji srednia podwyi:ka w grupie nauczycieli 
akademickich wyniesie 30 zl + wysluga 1at, 

nr 113 

T 
dla administracji 20 zl + wysluga !at + pre
mia, a dla robotnik6w 10 zl + wysluga !at + 
premia. Oznacza to, i:e przy rozdziale fundu
szy jednostki dostan~t srednio 36 zl. admini
stracja 28 zl. a robotnicy 14 zl (?) . 

Przy kwalifikowaniu kandydat6w do pod
wyi:ek zalecano premiowanie osi!lgni((c nauko
wych , zwlaszcza zagranicznych publikacji . 
Brano tei: pod uwag(( wiek pracownik6w. 

Podwyi:ki Slt tei: okazj~t do korekty zr6i:ni
cowania plac pomi((dzy wydzialami. Tak wi((c 
W-1 ma dostac relatywnie mniej, W-2 rna za
chowac swoj<t pozycj((, W -3 - wi((cej, W -4 -
troch(( mniej, W-5 znacznie wi((cej, 

W-6 troch(( wi((cej, W-7 troch(( mniej , W-8 
troch((Wi((cej , W-9 W-10 zacho-
wal swojlt pozycj((. 

Propozycje rektorskie byly korygowane 
przez dziekan6w. Stopien zgodnosci stano
wisk rektorskich i dziekanskich by! r6i:ny: 
wahal sit( od 98% (W-5, W-ll) do 5-25% (W-
3, W-6). 

Poszczeg6lne wydziaty bardzo r6i:ni~t sit( 
stopniem zbiei:nosci wniosk6w dziekanskich 
z przyj((tlt list~t. 

Szczeg6lnie zostala potraktowana grupa pra
cownik6w pracuj~tca w Bibliotece i Kwestu
rze . Tutaj postanowiono podwoic przyj((te 
stawki (z wyl~tczeniem okolo 50 os6b z kie
rownictwa, kt6rym przydzielono srodki z re
zerwy rektorskiej). 

Przewiduje sit(, i:e srodki finansowe na re
gulacj(( plac, kt6ra powinna nast!lPic w stycz
niu, pojawi'l sit( dopiero w kwietniu. 

N ast((pne posiedzenie Senatu bt<dzie 17 
grudnia o godz. 14.00. (mk) 

--------·-------

zawsze bardzo sit( podoba. Po koncercie 
czekala nas wspolna zabawa z Wlochami, 
czyli gory spaghetti, wspaniale wino, mu
zyka i tance. Podczas naszego tournee go
sci! nas jeszcze jeden, ml(ski chor z Carciny 
kolo Brescii - La Soldanella. Panowie row
niei: przyj((li nas bardzo serdecznie. Bylismy 
traktowani jak prawdziwe gwiazdy, juz 
pierwszego dnia zorganizowano huczn'l uro
czystosc na naSZC:l czesc (atrakcji:l przyji(Cia 
byly serwowane wsrod innych dan bardzo 
populame w tamtej okolicy ... pieczone male 
ptaszki). Drugiego dnia czekalo nas zwie
dzanie calej Brescii, muzeum, pyszny obiad 
w restauracji, oczywiscie koncert i impre
za. Moglismy sit( przekonac, i:e Wlosi po
trafi'l sit< bawic. 

Poza festiwalem i koncertami sp((dzilismy 
pari( dni nad Morzem Srodziemnym w Lido 
di Scacchi, gdzie odpoczywalismy jak praw
dziwi urlopowicze. Podczas odplywu wszy
scy zawzi((cie zbieralismy maize na obiadek, 

ale ugotowac je i zjesc udalo sit( tylko nie
wielkiej grupce (prawdziwi twardziele) . 
Oprocz wylegiwania sil( na plai:y mielismy 
mozliwosc wyjazdow do Rawenny, San 
Marino, Florencji, Bolonii i wreszcie We
necji . Kto chcial, mogl zostawac nad mo
rzem i plywac calymi dniami, dui:a wil(k
szosc skorzystala jednak z okazji i wspol
nie zwiedzilismy wiele pil(knych miejsc . 
Chyba najbardziej przypadla nam do gustu 
Wenecja- jedno z romantyczniejszych miast 
na swiecie. 

Teraz, po powrocie, przed nami wiele cil(z
kiej pracy nad oratorium Bacha. Taka jui: 
jest kolej rzeczy. 

Korzystaj'lc z okazji, i:e zostalam dopusz
czona do glosu, chcialabym w imieniu ca
lego choru podzil(kowac wszystkim, ktorzy 
przyczynili sil( do naszego wyjazdu. Przede 
wszystkim panu Piotrowi i calemu zarz'ldo
wi choru. 

Anna Zarkadas 
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Narada w MEN 
Budiet i algorytm podzialu srodkow finansowych dla uczelni 

na 1999 rok, prawo o szkolach wyiszych w swietle Konstytucji 
RP, kredyty i poiyczki dla studentow oraz dzialalnosc wyiszych 
szkol zawodowych- to tematy poruszane na zorganizowanej 30 
listopada naradzie rektorow szkol wyiszych w Ministerstwie 
Edukacji Narodowej. Politechnika Wroclawska byla reprezen
towana na naradzie przez Prorektora ds. Nauki prof. Jerzego 
Zdanowskiego. 

1. Warunki powstawania budzetu 

• W ZWi'!Zku ze SWiatowymi probJemami ekonomicznymi (zw}asz
cza kryzysem rosyjskim) rz<id postanowil obnizyc o I% przewidy
wany przyrost PKB. Ma on wyniesc 5,1 %. 

• Zmniejszony zostat tez udziat budzetu w PKB. 
• Rosn'l zobowi'lzania budzetu wobec dlugu zewne<trznego i we

wnC(trznego. 
W konsekwencji budzet szkolnictwa wyzszego nie jest wymarzo

ny, ale - zdaniem ministra M.Handkego - nie wymaga gwaltow
nych protest6w. Postanowil on zatem zaaprobowac projekt budze
tu w zakresie dotycz'lcym jego resortu. PrzyjC(te wskazniki ozna
czaj'l, ze po raz pierwszy po kilku latach spadkowej tendencji na
st'!Pi wzrost procentowego udziatu budzetu szkolnictwa wyzszego 
w produkcie krajowym brutto. Niestety, tylko o 0,03% PKB. Nale
zy jednak podkreslic, ze szkolnictwo wyzsze nalezy do nielicznych 
dziedzin, w kt6rych ten udzial zwie<ksza siC( i ze nastl(puje wzrost 
realnych kwot: przyrost dotacji w 1999 roku w stosunku do 1998 
roku wynosi 17,8%, gdy wskaznik inflacji ocenia siC( na 8,5%. 

W sferze plac przewidywany jest w przyszlym roku wzrost o 2% 
powyzej inflacji, tj . o 1 0,5%. Regulacja formalnie nast'!Pi od 1 stycz
nia tzn. zapewne w styczniu, ale z wyr6wnaniem dla nauczycieli 
akad. od 1.1.99). Jest to wskaznik nizszy niz wzrost PKB. 

Inwestycje w calym szkolnictwie wyzszym maj'l wzrosn'lc o okolo 
100% ponad inflacjC(, przy czym czelnie podlegaj'lce MEN do stan'! 
nieco wie<cej . 

Dyrektor Witold Pakula (Dept. Ekonomiki Edukacji MEN) po
informowal, ze w nadchodz<icym roku nie nalezy spodziewac siC( 
istotnych zmian algorytmu podzialu srodk6w. Zmieni'l siC( zapew
ne gran ice procentowego przyrostu dotacj i przyznawanej przez MEN 
(zakres zmian jest obustronnie ograniczony i uwarunkowany m.in. 
wskaznikiem inflacji). 

Rada Gl6wna Szk.W. sugerowata uwzgle<dnienie w algorytmie 
aspektu jakosci ksztalcenia. Mogtoby to polegac na zastosowaniu 
wskaznika wynikaj'lcego z proporcji student6w do tzw. "samodziel
nych pracownik6w" (profesor6w lub doktor6w habilitowanych), 
przy czym wskaznik ten zalezalby od typu uczelni. Poniewaz jed
nak wkr6tce nast'!Pi'l zasadnicze zmiany wynikaj'lce z nowego pra
wa o szkolach wyzszych, pozostawiono i te< sprawl( do p6zniejsze
go uregulowania. 

Wicedyrektor Ryszard Wroblewski (z tego samego departamen
tu) om6wit sprawy kredytowania inwestycji . MEN widzi mozliwosc 
podwojenia w 1999 roku srodk6w budzetowych na ten eel poprzez 
zaci'l8anie przez poszczeg6lne uczelnie kredyt6w w bankach ko
mercyjnych. W sumie osiwie<to by 4-krotny wzrost funduszy in
westycyjnych w stosunku do biez'lcego roku. Udzial MEN polegal
by na poparciu wniosku sktadanego do banku. Oznaczaloby to pew
ne zobowi'lzanie ze strony MEN. Poparcie to mozna be<dzie uzy
skac w przypadku zaawansowanych inwestycji (powyzej 65%, choc 
istnieje mozliwosc negocjacji). Podobno najkorzystniejsze warun
ki oferuje PKO S.A. (4% kredyt w DM). 

W dyskusji rektor Politechniki Gdanskiej prof. Aleksander Ko
lodziejczyk skrytykowal budzet (w przeci'l8u ostatnich !at nast'!Pil 
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trzykrotny wzrost liczby student6w, a realne naklady zmalaly dwa 
razy) i wyrazil obawC(, ze nieproporcjonalnie duza cz((sc funduszy 
zostanie przeznaczona na polsko-niemiecki uniwersytet - Viadri
nC(. 

Zwracano tez uwagC(, ze nadal uczelnie nie otrzymujq pelnego 
finansowania funduszu plac (zaledwie 96, I%). Ministerstwo Finan
s6w tlumaczy to mozliwosci'l uzyskiwania przez nie srodk6w z ustug 
dydaktycznych i ze srodk6w na badania statutowe. 

2. Prawo o szkolnictwie wyzszym 

Do 24 grudnia b.r. rna powstac robocza wersja autorskiego pro
jektu nowego prawa. Jego tw6rcami Sqprofesorowie Wojtyla i Se
werynski. R6wnolegle zesp6l pod kierownictwem prof. J.Zdrady 
opracowalliste< problem6w stanowi'lcych zalozenia do korekty usta
wy dopasowuj'lcej j!l do aktualnej Konstytucji. (Chodzi przede 
wszystkim o sprecyzowanie zasad odplatnosci za nauczanie.) 

Do 17 pazdziernika 1999 r. powinien zostac zakonczony proces 
legislacyjny tworzenia nowej ustawy lub nowelizacji dotychczaso
wej ustawy. 

Min. Jerzy Zdrada wyjasnil, ze dotychczasowe prace nad usta
Wq nie mialy charakteru poufnego. Projekt nie byl przedstawiany 
srodowisku, gdyz ministerstwo nie bylo zadowolone z wynik6w 
prac. 

3. Kredyty dla studentow 

Przedstawiciele MEN stwierdzili, ze zainteresowanie student6w 
kredytami przeroslo oczekiwania. Liczba zlozonych wniosk6w prze
kroczyla o ok. 50% planowane 95 tysiC(cy stypendi6w. Pozytyw
nym zjawiskiem jest obnizenie stopy redyskontowej o I ,5%, dzie<ki 
czemu mozna be<dzie wygospodarowac dalsze 5 tysiC(cy stypendi6w. 
Do 4 grudnia BGK ustali kryterium dochodowosci . 

Zar6wno przedstawiciele ministerstwa jak rektorzy chwalili siC( 
wzajemnie za dobre i szybkie przeprowadzenie calej akcji, kt6rq 
zrealizowano w ci'l8u p6hora miesi'lca. 

4. Sprawy wyzszych szkot zawodowych 

Na spotkaniu obecnych bylo tez 9 rektor6w wyzszych szk6l za
wodowych (w.sz.z.) wraz z przewodnicz'lcym Kolegium Rektor6w 
Uczelni Zawodowych (KRUZ) prof. Balandl.l, rektorem szkoly za
wodowej w Nowym S<iczu i profesorem Uniwersytetu Jagiellon
skiego. 

Poinformowano, ze tegoroczna rekrutacja do w.sz.z. zakonczyla 
sit( przyjC(ciem okolo 3900 student6w, w tym 63% - dziennych i 
33% - zaocznych. 

Srodki zarezerwowane dla w.sz.z. w budzecie pans twa stwarzaj'l 
mozliwosc powotania w 1999 roku kilku nowych szk6l. Lokaliza
cje< szk6l przewiduje sit( tam, gdzie mozliwa jest merytoryczna 
wsp6lpraca z uczelniami akademickimi i gdzie kandydaci majq 
utrudniony dostl(p do uczelni. 

Min. Handke zachC(cal rektor6w uczelni akademickich, by nie trak
towali w.sz.z. jak konkurencji, a jako miejsce pracy dla kadry ksztal
conej na uczelniach akademickich oraz jako zr6dlo potencjalnych 
student6w studi6w uzupelniaj'lcych. 0 

~ ttfiZ)Jm <IIZ!Jtdnikom 

z olutzji $£uhrt ~oi£_go ~m-obzrnia
~.cz~Jm!J fuflulkmj Jlon.tt!5lmmci 
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SZl[()LNJCT'VVA 

REFLEKSJE Z POSIEDZENIA 
PLENARNEGO 

W DNIU 19 LISTOPADA 1998 r. 
MATEMATYKA EKONOMICZNA 

Podsekretarz Stanu w Ministerstwie Finans6w, pani Halina Wasi
lewska Trenkner wystosowab do Przewodnicz(lcego Rady Gl6wnej 
pismo informuj(lce o zalozeniach projektu ustawy budietowej odno
snie przewidywanych w r. 1999 naklad6w na naukt( i szkolnictwo wy
zsze. W nie pozbawionym uzasadnionej satysfakcji tonie pani Mini
ster stwierdza, ze w projekcie tej ustawy ,szkolnictwo wyzsze i nauka 
uznane zostaly za dziedziny priorytetowe dla umacniania prorozwojo
wych zdolnosci gospodarki" i ze w zwi(lzku z tym na nastt(pny rok 
przewidziano wzrost realnych naklad6w na szkolnictwo wyzszc o 8,6% 
ina naukt( o 5,1 %. ,Wzrost nakbd6w na szkolnictwo wyzsze, stwier
dza jednak pani Minister, jest r6wniez nastt(pstwem calorocznego fi
nansowania budietowego nowych zadan, kt6re w biei(lcym roku fi
nansowane bt<d'l tylko przez CZt(SC roku. Do zadan tych nalezy utwo
rzenie w drugiej polowie 1998 r. dziewit(ciu panstwowych wyzszych 
szk6l zawodowych oraz uruchomienie od nowego roku akademickie
go 1998/1999 pozyczek i kredyt6w studenckich - nowej formy pomo
cy materialnej panstwa dla student6w". 
---·----·---------------·-
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,Zaklada sit(, pisze dalej pani Minister, ie wie1kosc nakbd6w bu
d:i:etowych na szkolnictwo wyzsze i naukt(, mierzona udzia!em tych 
naklad6w w PKB uksztaltuje sit( w 1999 r. w wysokosci odpowiednio 
0,84% i 0,46%. L(lcznie zatem udzial ten (1,3%) bt(dzie wyzszy nii 
przewiduje sit( osi(lgn(lc w 1998 r. (I ,27%) i zblizony do uzyskiwanych 
w latach 1996-97 (I ,34%)". To ostatnie zdanie wywolalo szczeg6lne 
poruszenie wsr6d obecnych na sali matematyk6w i konstemacjt( eko
nomist6w. Teza pani Minister, jakoby 1,3% bylo bardziej zbliione do 
1,34% niz do 1,27% zyskala bowiem zar6wno zwolennik6w jak i za
cieklych przeciwnik6w. Projekt powolania specjalnej komisji do 
wszechstronnego rozpatrzenie tej kwestii nie uzyskal jednak wymaga
nej wit(kszosci glos6w. 

DYLEMATY MINISTRA 

Minister Edukacji Narodowej - prof. Miros!aw Handke, uczestni
cz(lc w posiedzeniu Rady Gl6wnej, przedstawil sw6j punkt widzenia 
na niekt6re aktualne problemy szkolnictwa wyzszego. W kwestii bu
dzetu na r. 1999 wykazal umiarkowany optymizm podkreslaj(lc, ze 

wzrost realnych naklad6w na szkolnictwo wyzsze wyniesie 8,6%, a w 
tym wzrost naklad6w na inwestycje, gl6wnie budowlane, a:i: ok. 200%. 
Nieco gorzej przedstawiac sit( bttdzie sytuacja w sferze plac, kt6re wzro
sn(l zaledwie o 2% wzglt(dem planowanej inflacji . Niepok6j Ministra 
wzbudza tu jednak powszechne wsr6d nauczycieli akademickich zja
wisko wieloetatowosci, wymagaj(lce podjt(cia zdecydowanych przeciw
dzialan. 

Obawy Ministra budzi r6wniez nieustaj(lca erupcja niepanstwowych 
szk6l wyzszych, nastawionych czt(sto na maksymalizacjt( zysku. ,Bojt( 
sit( utraty prestiiu wy:i:szego wyksztakenia" oznajmil Minister i zapo
wiedzial wzmozenie kontroli tworzonych szk6l. Zaapelowal r6wno
czesnie do Rady Gl6wnej 0 Wit(kSZ(l niz dotychczas wnikliwosc przy 
rozpatrywaniu wniosk6w skladanych przez kolejnych zalo:i:ycieli. Na
wi(lZUj(lc do prac nad now(l ustaw(l o szkolnictwie wy:i:szym, Minister 
wyrazil nadziejt(, iz bye moze uda sit( pol(lczyc dyskusjt;, nad projektem 
ustawy z kampani(l wyborcz1:1., kt6ra juz niebawem rozpocznie sit( na 
uczelniach. 

Wyst(lpienie Ministra wywolalo wiele emocji i szereg nietaktownych 
pytan. Z najwit(kszym niesmakiem przyjt(to wypowiedzjednego z czlon
k6w Rady, kt6ry przypomnial sobie, ie Minister obejmuj(lc urz(ld zlo
zyl obietnict( rezygnacji w przypadku, gdyby nie udalo mu si~t przy 
tworzeniu nowego budietu wywalczyc satysfakcjonuj(lcych naklad6w 
na szkolnictwo wyisze . Niespeszony pytaniem Minister wyjasnil spo
kojnie, ie mial w tej kwestii pewien dylemat, ale po zapoznaniu si t( 
szczeg6lowo ze struktur'l budietu, procedur(ljego tworzenia i potrze
bami panstwa uznac musial przewidywany wzrost naklad6w za wy
starczaj(lco satysfakcjonuj'lCY w obecnych warunkach. 

Wyst(lpienie Ministra komentowano r6wniez szeroko w kuluarach . 
Nawi(lzUj(lc do przewidywanego wzrostu srodk6w na inwestycje bu
dowlane, jeden z profesor6w opowiedzial, jak to przebywaj(lc na 
rocznym stazu w Izraelu uslyszal pewnego dnia przez radio komu
nikat Urzt(du Statystycznego dotycz(lcy reemigracji ze Stan6w Zjed
noczonych. ,W ubieglym roku - glosil podobno komunikat - re
emigracja Zyd6w ze Stan6w Zjednoczonych Ameryki P6lnocnej 
wzrosla dwukrotnie. Obaj zamieszkali w Jerozolimie". Zebrani 
wok6l profesora czlonkowie Rady Gl6wnej uznali tt( anegdott;, za 
wysoce niestosown'l. 

NEW DEAL 

Przewodnicz(lcy Komitetu Badan Naukowych - prof. Andrzej Wisz
niewski przeslal na r~tce Przewodnicz(lcego Rady Gl6wnej dwa doku
menty zawieraj(lce odpowiednio: zalozenia projektu ustawy o zmianie 
ustawy o utworzeniu KBN oraz zalozenia projektu ustawowych roz
wi(lzan dotycz(lcych panstwowego instytutu badawczego (PIB). Zmia
ny w zasadach dzialania KBN prowadzic maj(l do oddzielenia funkcji 
stanowi(lcych i wykonawczych tej instytucji co, zdaniem autora, wyni
ka z wymog6w Konstytucji oraz odpowiada rozwi(lzaniom, typowym 
dla wysoko rozwinit(tych, demokratycznych panstw. Utworzenie pan
stwowych instytut6w badawczych zwi(lzane byloby z udzieleniem tym 
jednostkom gwarancji niezbt(dnego finansowania przy r6wnoczesnym 
zapewnieniu silnego wprywu organ6w administracji rz(ldowej na za
rz(ldzenie i programowanie ich dzialalnosci. Wprowadzenie tych zmian, 
stwierdza dalej pan Minister, ,ulatwi da1sze, ewolucyjne przeksztaka
nie Komitetu w organ funkcjonuj(lcy na zasadach obowi1\,ZUj1\,cych w 
odniesieniu do ministr6w kieruj'lcych poszczeg6lnymi dzialami admi
nistracji rz(ldowej". 

Przeslane dokumenty przedstawione zostaly na posiedzeniu Prezy
dium Rady Gl6wnej . Po burzliwej dyskusji Prezydium niemal jedno
myslnie uchwalilo swoje stanowisko w przedmiotowej sprawie stwier
dzaj1\,c m.in.: 

,W zalozeniach tych przewiduje sit(, ze dotychczasowe podstawowe 
kompetencje KBN, w tym uprawnienia do wydawania akt6w norma
tywnych dotycz(lcych zasad i kryteri6w przyznawania srodk6w z bu-
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d:i:etu panstwa na nauk((, formulowania zalo:i:en polityki naukowej pan
s twa, ustalanie priorytetowych kierunk6w badan, podzial srodk6w fi
nansowych pomi((dzy strumienie finansowania i obszary badan, zosta
D'l. przej((te przez przewodnicz<l_cego Komitetu Badan Naukowych, a 
sam komitet zostalby przeksztalcony w organ opiniuj<l_cy i doradczy 
swojego przewodnicz<l_cego ito tylko w sprawach, z kt6rymi przewod
nicz<l_cy do niego sit( zwr6ci. Komitet zachowalby mo:i:liwose decydo
waniajedynie o wewn((trznym rozdziale srodk6w finansowych. Nawet 
rozdzial srodk6w finansowych pomi((dzy zespoly KBN stalby sit( pre
rogatyw'l_ przewodnicz<l_cego. Mo:i:na to uznae za ch((e uporz<l_dkowa
nia i ujednolicenia struktury Rz<l_du RP, jednak efektem takich zmian 
bt<dzie wyrainie umniejszenie roli reprezentant6w swiata nauki w ksztal
towaniu polityki naukowej kraju, uzale:i:niaj<l_ce j'l. przez to bardziej od 
czynnik6w politycznych". 

,Gdyby rozwi<l_zania, o kt6rych mowa zostaly przyj((te, przewodni
cz'l_cy Komitetu Badan Naukowych stalby sit( de facto organem ze
WD((trznym w stosunku do Komitetu i uzyskalby zakres kompetencji w 
pelni odpowiadaj'l_cy kompetencjom resortowego ministra. W tej sytu
acji - zadaniem Prezydium Rady Gl6wnej - byloby celowe nazwanie 
rzeczy po imieniu i utworzenie Ministerstwa Nauki". Prezydium Rady 
Gl6wnej wyrazilo ponadto pogl<l_d, :i:e ,projekt tak dalece zmieniaj'l_cy 
zasady tworzenia i prowadzenia polityki naukowej w Polsce powinien 
bye poddany - z odpowiednim wyprzedzeniem czasowym - pod sze
rok<l_ dyskusj(( w srodowiskach naukowych". 

Niekt6rzy, obdarzeni lepsz<l_ pami((ci'l., uczestnicy posiedzenia przy
pomnieli sobie z rozrzewnieniem, :i:e kiedys w Warszawie przy ul. Mio
dowej miescilo sit<Ministerstwo Nauki, Szkolnictwa Wy:i:szego i Tech
niki (w skr. MNSzWiT), kt6re p6:i:niej w ramach kolejnej reformy ad
ministracyjnej pol<l_czone zostalo z Ministerstwem Oswiaty. Byli i tacy, 
co przypisywali ten manewr antynarodowej polityce 6wczesnego re:i:i
mu i optowali za restytucj'l. zlikwidowanego resortu. 

WYSYP 

W dniu 19 lute go br. Sejm RP uchwalil ustaw(( zmieniaj'l.C<l. ustaw(( o 
szkolnictwie wy:i:szym i dopuscil do tworzenia przez szkoly wy:i:sze 
jednostek zamiejscowych, a w szczeg6lnosci filii i wydzial6w zarniej
scowych. Zgodnie z wczesniejszymi przewidywaniami ustawa ta uru
chomila lawinowy proces tworzenia nowych jednostek edukacyjnych 
na terenie calego kraju. Rozmiary tego zjawiska nie S'l_jeszcze do kon
ca znane, bowiem uczelnie autonomiczne tworzye mogl\_ takie jednost
ki korzystajll_c z posiadanej autonomii. Ministerstwo Edukacji Narodo
wej kieruje natomiast do Rady Gl6wnej cale stosy wniosk6w pocho
dzll_cych od szk6l niepanstwowych i mniejszych szk6l panstwowych, 
nie obj((tych klauzulll_ autonomii. W tej sytuacji Rada Gl6wna zmuszo
na byla podjlle uchwal((, w kt6rej okreslone bylyby jednoznacznie wa
runki uruchamiania i prowadzenia kierunk6w studi6w w jednostkach 
zamiejscowych. Rada Gl6wna uznala, :i:e warunki jakim powinna od
powiadac szkola, aby utworzye i prowadzic kierunek studi6w w takich 
jednostkach muszll bye identyczne jak w przypadku jednostki macie
rzystej tej szkoly, przy czym musi ona ponadto wykazae, :i:e jest przy
gotowana do podj((cia tego zadania pod wzgl((dem dydaktycznym, ka
drowym, administracyjnym i materialnym, co oceniae bt<dll ka:i:dora
zowo powolywani eksperci . 

Na marginesie calej sprawy przyznae trzeba, :i:e obawy Ministra od
nosnie presti:i:u wy:i:szego wyksztalcenia uzyskanego w przyslowiowej 
,Psiej W6lce" wydajll sit( bye uzasadnione. Szkoda tylko, :i:e Minister 
obaw tych nie przedstawil na forum Sejmu RP, kt6ry nowll ustaw(( 
uchwalil. 

UTRZYMACSTANDARDY 

W okresie ostatnich kilku lat statystyki odnotowaly blisko 3-krotny 
wzrost liczby student6w i podwy:i:szenie wartosci wsp6lczynnika sko
laryzacji do poziomu zbli:i:onego do europejskich standard6w. Z tych 
samych statystyk wynika jednak, :i:e w latach tych nie nast!lPil ani za-

uwa:i:alny wzrost naklad6w na szkolnictwo wy:i:sze, ani te:i: odpowied
ni wzrost liczby nauczycieli akademickich. WystllPil natomiast szereg 
niepokoj!lcych zjawisk oddzialywujll_cych niekorzystnie na jakose pro
cesu ksztalcenia, a w szczeg6lnosci : 

- erupcja malych, slabych kadrowo niepanstwowych szk6l wy:i:szych, 
nastawionych cz((sto gl6wnie na maksymalizacj(( zysku, 

- gwaltowny wzrost liczby student6w ksztalconych w systemie od
platnych studi6w zaocznych i tow warunkach urll_gaj'l_cych cz((sto ele
mentarnym zasadom metodyki ksztalcenia, 

- gwaltowny wzrost liczby student6w przypadajl\_cych na jednego 
nauczyciela akademickiego przekraczajl\_cy, w przypadku niekt6rych 
kierunk6w studi6w, nie tylko jego mo:i:liwosci, ale CZ((sto wr((cz grani
ce wyobra:i:ni, 

- wieloetatowosc nauczycieli akademickich prowadzll_ca w wielu przy
padkach do wydlu:i:enia przeci((tnego dnia pracy ponad 24 godziny, 

- dll_:i:enie do wzrostu ilosciowego kosztem jakosci ksztalcenia, CZ((
sto nawet z naruszeniem obowill_ZUjllcych norm prawnych, w tym r6w
nie:i: zasad ustalonych uchwalami Rady Gl6wnej. 

Rada Gl6wna Szkolnictwa Wy:i:szego zaniepokojona tymi negatyw
nymi zjawiskami uchwalila stanowisko, w kt6rym postuluje, aby jak 
najszybciej stworzye odpowiednie bariery ograniczajllce tendencje do 
obni:i:ania poziomu ksztalcenia, a przede wszystkim: 

- ograniczye liczbt< studiujll_cych w trybie wieczorowym i zaocznym 
donie wi((cej ni:i: 50% og6lu studiujll_cych na danym kierunku studi6w 
wuczelni, 

- wydlu:i:yc czas studi6w wieczorowych i zaocznych tak, aby obcill
:i:enia dydaktyczne na tych studiach byly nie mniejsze ni:i: 80% obcill_
:i:en planowanych na studiach dziennych, 

- dostosowaeliczbt< przyjmowanych student6w do liczby zatrudnio
nych w pelnym wymiarze czasu nauczycieli akademickich tak, aby na 
jednego profesora lub doktora habilitowanego przypadalo nie wi((cej 
ni:i: 10 dyplomant6w studi6w magisterskich, a najednego nauczyciela 
akademickiego ze stopniem naukowym - nie wi((cej ni:i: 10 dyploman
t6w studi6w licencjackich, 

- uzale:i:nie, w wi((kszym ni:i: dotychczas stopniu, wysokose srod
k6w finansowych przyznawanych uczelniom na dzialalnose dydaktycz
Dlt i badania wlasne od przyrostu liczby nauczycieli akademickich uzy
skujll_cych stopnie i tytuly naukowe, przy r6wnoczesnym zmniejszeniu 
wplywu liczby ksztakonych student6w na wysokose tej dotacji, 

- uruchamiae kierunki studi6w w filiach i wydzialach zamiej scowych 
jedynie w6wczas, gdy ka:i:da z tych jednostek spelnia samodzielnie wa
runki okreslone w uchwale Rady Gl6wnej z dnia 28 listopada 1991 r., 

- uwzgl((dniae w wi((kszym ni:i: dotychczas stopniu osill_gni((cia dy
daktyczne nauczycieli akademickich w procesie okresowego ich oce
mama. 

Uchwalajll_c to stanowisko i apelujllc do Ministra Edukacji Narodo
wej o wzmo:i:enie nadzoru nad dzialalnoscill szk6l wy:i:szych czlonko
wie Rady Gl6wnej byli w pelni swiadomi, i:i: nie przysporzy im to po
pularnosci w niekt6rych srodowiskach akademickich 

LITEWSKIE SENTYMENTY 

Rada Gl6wna rozpatrzyla projekt umowy mi((dzy Rzll_dem RP a Rzll_
dem Republiki Litewskiej o wzajemnym uznawaniu swiadectw dojrza
losci, tytul6w zawodowych i stopni kwalifikacyjnych w szkolnictwie 
wy:i:szym oraz stopni naukowych. 

z projektu umowy wynika, :i:e : swiadectwa dojrzalosci i brandos ate
statas, tytuly zawodowe: licencjat i bakalauras, in:i:ynier i in:i:inierius, 
magister i magistras, lekarz i gydytojas oraz stopnie naukowe: doktor i 
daktaras, a tak:i:e doktor habilitowany i habilituotas daktaras bt<dlt uzna
wane zar6wno na Litwie jak i w Koronie. Rada Gl6wna pozytywnie 
zaopiniowala projekt umowy. 

Dla ,Pryzmatu" 
opracowal prof Andrzej Halas 
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List do Redakcji 

Szanowna Pani, 
Po przeczytaniu opracowania p. prof. A.Halasa ,Z prac Rady 

Gt6wnej Szkolnictwa Wyzszego" zamieszczonego w listopa
dowym numerze ,Pryzmatu", szczeg61nie po kilkakrotnym prze
studiowaniu rozdzialiku pt. ,I ty bl{dziesz emerytem" nasunl{ly 
mi SiC( naStl{pUj!lCe smutne uwagi. 

1. Mimo wielokrotnego czytania tego rozdzialiku nie potra
fil{ zrozumiec jego tresci. Bowiem pierwsza jego czl{sc (1 . i 2. 
akapity) ,niszczy" emeryt6w (malo perspektywiczna grupa, ob
Ci!l:i:aj!lca w coraz wil{kszym stopniu spoleczenstwo, kt6re w 

, niemalym trudzie wytwarza doch6d narodowy, na szczctscie ... 
ograniczono emerytom mozliwosci uzyskiwania nadmiemych 
zarobk6w, przez czyste przeoczenie nie ograniczono prac zle
conych i w koncu sprytni (podkreslenie moje - Z.L.) emeryci 
bogac!l siC( wskutek tego :i;e ha!, natomiast przedostatni akapit 
m6wi o protescie RGSzW wl!lczenia prac zleconych do opo
datkowania na rzecz FUS. 

Jest tu jakas niesp6jnosc, kt6r!l mozna wytlumaczyc tym, ze 
albo autor relacjonuje stanowisko FUS-ZUS, albo jest to jego 
osobisty pogl!ld. Za tym drugim wariantem swiadczylby ostat
ni akapit rozdzialiku o staruszkach w RG. Oj, panie profesorze 
Halas - dedykujC( panu tytul tego rozdzialiku. 

2. Na koniec chcialbym odniesc siC( do pierwszej czl{sci wspo
mnianego rozdzialu. Chodzi mi przede wszystkim o sformulo
wania zawieraj!lce wrl{cz obrazliwe dla emeryt6w zwroty, a tak:i;e 
o pewne kategoryczne stwierdzenia rodem chyba z minionej 
epoki . 

To pierwsze: ,grupa (emeryt6w i rencist6w) obci!l:i:a spole
czenstwo, kt6re w niemalym trudzie wytwarza doch6d narodo
wy". Czy:i; ta grupa w okresie swej aktywnosci zawodowej nie 
, wytwarzala w niemalym stopniu dochodu narodowego"? To, 
:i;e ,na szczl{scie (czyje? Z.L.)" ograniczono wysokosc emery
tur i rent, jest zwrotem co najmniej smutnym. ,Sprytni emery
ci" bez skrupul6w korzystaj!l z mozliwosci,jakie wskutek ,prze
oczenia" daje ustawa w postaci um6w-zlecen. Bardzo przepra
szam: abstrahuj11.c od wrl{cz haniebnego epitetu, to z mo:i;liwo
sci, o kt6rej mowa, korzystajll. na r6wni takze i nie-emeryci! 
Nie wyobra:i;am sobie, aby ta CZC(SC spoleczenstwa, kt6ra ,w 
niemalym trudzie" itd z wielkim b61em zawierala umowy o 
dzielo i umowy-zlecenia na ksill.:i:ki, artykuly, wyklady itp. 

I drugie: c6:i; to jest ta wspominana ,sprawiedliwosc spotecz
na", kt6rej naruszenie rna bye ukr6cone now11. ustaw11. emery
talnll.? Czyzby mozliwosci pracy na umowach o dzielo byly ogra
niczone do jakiejs grupy spolecznej? Jest to - moim zdaniem 
,slowo-wytrych" ze zbioru pustoslowia minionego okresu. 

I na zakonczenie: :i;yczct panu profesorowi Andrzejowi Hala
sowi, aby jako emeryt nie musial dorabiac do skutecznie ogra
niczonej emerytury. 

* * * 
Szanowna Pani Redaktor ! 

Prof. Zbigniew Lawrowski 

Profesor Lawrowski posiada niezwykle poczucie humoru i 
st11.d te:i; list skierowany przez niego do Redakcji nie wymaga 
komentarza. Czytajli:C ten list doszedlem jednak do wniosku, 
:i;e wsr6d czytelnik6w ,Pryzmatu" mogly znalezc siC( osoby, 
kt6re odczytaly m6j tekst zbyt doslownie. Chcialbym wictc wy
ra:Znie stwierdzic, i:i; nie bylo moim zamiarem obra:i;anie kogo
kolwiek, a w szczeg61nosci emeryt6w, do grana kt6rych, ju:i; 
niebawem, bl{dl{ mial honor siC( zaliczyc. 

L!lCZC( wyrazy szacunku 
Andrzej Halas 

Wroclaw, 8 grudnia 1998 r. 
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Z Q Z owate SZCZQSCie 
Pracownicy Politechniki Wroclawskiej, podobnie zreszt11.jak wszy

scy Polacy, S!l zainteresowani, jak od nowego roku bl{dzie dzialal 
zreformowany system opieki zdrowotnej . Wiadomosci ukazuj11.ce 
siC( na ten temat w mediach nie zawierajll. odpowiedzi na nurtuj11.ce 
pacjent6w pytania. Do tego sytuacja pracownik6w wroclawskich 
uczelni jest szczeg61na: majll. sw6j Zesp6l Opieki Zdrowotnej cie
SZ!lCY siC( dobrll. opinill. i dofinansowywany przez poszczeg61ne uczel
nie. Srodowisko akademickie obawia siC( wil{c, czy zmiany nie po
gorsz!ljego sytuacji. 

Zwr6cilismy siC( o wyjasnienia do dyrektora Zespolu Opieki Zdro
wotnej dla Szk6l Wyzszych lek.med. Andrzeja Gawlika. 

Okazuje si\l, :ie CZ\lSC decyzji dopiero zapadnie. Po pierwsze, 
nie ukazaly sil{jeszcze wszystkie przepisy wykonawcze. Szczeg6-
lowe rozwi11.zania ustawowe znajdll. siC( w 30 rozporz!ldzeniach Mi
nistra Zdrowia i Opieki Spolecznej . Ponadto transformacja syste
mu, z jakll. mamy do czynienia nie jest zabiegiem jednorazowym. 
Choc gl6wne zasady reformy Sll. okreslone ustawlL pewne sprawy 
wyjdll. dopiero ,w praniu", czy mo:i;e raczej , w leczeniu". Nale:i;y 
siC( wil{c liczyc z pewnymi nowelizacjami. 

1. Sk:td pieni:tdze? 

Kasa Chorych w rozmowach plac6wkami medycznymi reprezen
tuje interesy os6b ubezpieczonych, a wil{c nasze. W jej (czyli na
szym) interesie jest zakontraktowanie jak najwil{kszej ilosci uslug 
po jak najnizszej cenie, ale bl{dzie oczywiscie ograniczona iloki!l 
pienil{dzy, kt6r!l ubezpieczeni wnios11. do kasy. 

Dla skutecznosci reformy wa:i;ny jest aspekt finansowy. Wedlug 
ustawy zasilanie systemu finansowania Kas Chorych pochodzi z 
7,5% skladki od dochod6w (Jekarze sugerowali sktadkl{ 11 %), ale 
trudno ocenic skutecznosc sci~~.gania tych funduszy. Trudno miec 
nadziejl{, :i;e bctdzie ona lepsza ni:i; w wypadku podatk6w, a tam 
osi~~.ga sict skutecznosc okolo 60%. Rzeczywistosc ujawni siC( do
piero poI kwartale 1999 roku, a moze nawet p6zniej , gdy:i; obecny 
rok jest traktowany przez ustawodawcl{ jako przejkiowy. 

Dodatkowe problemy finansowe mogll. wynikn!lc z powolania nie 
szesnastu, jak planowano oraz prowadzono symulacje, ale siedem
nastu Kas Chorych. Ta ostatnia to Kasa ,Mundurowa" obsluguj!lca 
wojsko, pracownik6w PKP i inne sluzby, kt6rych srednie place, a 
zatem i wnoszone skladki s~~: znacznie wyzsze ni:i; cywilnych pra
cownik6w sfery budzetowej . Dolny Sl11.sk to region, kt6ry szcze
g61nie odczuje r6znicl{, gdy:i; to u nas miesci siC( SJ~~:ski Okrl{g Woj
skowy i DOKP. Nie jest to pocieszaj11.ce w czasach, gdy w Niem
czech na obslugC( medyczn!l obywatela wydaje siC( nawet 1 0-krot
nie wiC(cej niz u nas . Przy rocznej stawce okolo $200 nie mozemy 
OSill.gnli.C standard6w por6wnywalnych ze swiadczeniami w Euro
pie Zachodniej lub w USA. 

2. ,Negocjacje" z Kas:t Chorych 

Zaczl{ly siC( dopiero 7 grudnia i bl{dll. trwaly do Bozego Narodze
nia. Scisle rzecz ujmuj!lc trudno je nazwac negocjacjami , ponie
wa:i; Kasa Chorych stawia warunki na I 999 rok w spos6b bezdy
skusyjny. Pole manewru jest ograniczone. Nie przewiduje siC( rze
czywistego wzrostu naklad6w (kwoty wzrosn!l tylko o wsp6lczyn
nik inflacji) . Wobec braku doswiadczen przewiduje siC(, ze kon
trakty bl{dll. renegocjowane co kwartal. Jednostki sluzby zdrowia 
nie bl{d!l mialy bud:i:et6w, tylko kontraktowany zakres zadan. 

Zgodnie z ustaw!llecznictwo bctdzie dzielilo siC( na otwarte (am
bulatoryjne: lekarze specjalisci, rejony .... ) i stacjoname (szpitale) . 
Te dwie kategorie bctdll. mialy r6zny spos6b rozliczania koszt6w: 
pierwsza - na glow!{ podopiecznego na rok, druga - na osobodzien 
Jub na osobl{. W lecznictwie stacjonamym rozr6zniana bl{dzie tera
pia kr6tko- i dlugookresowa. 

z funduszy uzyskiwanych za zakontraktowane uslugi z Kasy Cho
rych trzeba bl{dzie zaplacic pensje pracownik6w sluzby zdrowia, 
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ich ubezpieczenia, zlecane badania i konsultacje. 
W sumie naleZ)' sit;_ spodziewac, ze dotychczasowy ZOZ dla Szk6l 

Wyzszych przeksztalcony ostatnio decyzja wladz samorz<tdowych 
w Samodzielny Publiczny Zaklad Opieki Zdrowotnej dla Szk6l 
Wyi:szych (procedura rejestracyjna w toku) zawrze kontrakt z Dol
nosl<tSk'l Kas'l Chorych na uslugi z zakresu podstawowej opieki 
zdrowotnej i specjalistycznej obslugi ambulatoryjnej oraz lecznic
two stacjoname. 

3. Bez rejonizacji 

Obawy pracownik6w uczelni, ze nie uda im sit;_ zarejestrowac do 
SPZOZ przy pl. Katedralnym, S'l bezpodstawne. 

Z zaloi:en reformy wynika, i:e w ci<tgu pierwszego p6lrocza bt;_
dzie obowi'!Zywalo dorrmiemanie kontynuacji przynalei:nosci do 
danej plac6wki medycznej. Form<t deklaracji przynaleznosci bt;_dzie 
zgloszenie sit;_ na wizytt;_ do lekarza tu zatrudnionego. Organ zalo
i:ycielski wyrazil zgodt;_ na utrzymanie nazwy m6wi<tcej o szkolnic
twie wyi:szym, nie grozi wit;_c utrata dostt;_pu do swiadczen. Nie 
oznacza to jednak, ze do SPZOZ nie bt;_d<t mogly sit;_ zarejestrowac 
sit;_ inne osoby, o ile ZOZ bt;_dzie dysponowal odpowiednimi moi:li
wosciami . Organ zaloZ)'cielski deklaruje wolt;_ utrzymaniajednoli
tej formy opieki nad srodowiskiem akademickim, zwlaszcza stu
dentami, o ile oczywiscie bt;_d'l cht;_tni do korzystania z tej plac6w
ki. 

Reforma znosi rejonizacjt;_ szpitali. Natomiast bt;_d'l rozr6i:niane 3 
szczeble lecznictwa szpitalnego: powiatowy, wojew6dzki i klinicz
ny. Kazda choroba bt;_dzie will_zala sit;_ z okreslonym szczeblem (im 
powai:niejsza dolegliwosc, tym szczebel wyi:szy) . Pacjent, kt6ry 
bt;_dzie chcial znalezc sit;_ w szpitalu o wyzszej ,kategorii", bt;_dzie 
doplacal za ten komfort. 

4. Calkiem nowa sytuacja 

Nowa sytuacja ustawowa sprawi, i:e wiele os6b moi:e przei:yc na 
poczll_tku roku chwile zaskoczenia. Dyrektor Andrzej Gawlik przy
pomina, ze: 

• Ruch w opiece zdrowotnej bt;_dzie regulowany przez lekarzy 
rodzinnych i lekarzy podstawowej opieki zdrowotnej . Oznacza to, 
ze prawo do bezplatnej wizyty u specjalisty uzyskamy tylko dzit;_ki 
odpowiedniemu skierowaniu od lekarza ubezpieczenia zdrowotne
go uzyskanego w jednostce podstawowej opieki zdrowotnej . Skie
rowania takie nie bt;_d'l potrzebne tylko do ginekologa, poloi:nika, 
stomatologa, dermatologa, wenerologa, onkologa, psychiatry, przy 
leczeniu odwykowym, dla os6b z wirusem HIV i gruzliq oraz dla 
kombatant6w (w zakresie chor6b wojennych i obozowych), a taki:e 
w stanach bezposredniego zagrozenia i:ycia lub ,zagroi:enia poro
dem". Zasadniczo skierowania bt;_d<tjednorazowe, choc nie wyklu
cza sit;_ skierowania wielokrotnego na okres do 3 miesit;_cy. 

Nasz ZOZ w ubieglym roku udzielil100 tysit;_cy porad specjali
stycznych, w biei:<tcym roku- okolo 120 tysit;_cy. 

Moi:na wit;_c przewidziec, i:e nowe przepisy znacznie zwit;_ksz<t 
kolejkt;_ po skierowania do specjalist6w. A moi:e wcale tak nie bt;_
dzie? Moi:e pacjenci bt;_d'l wole1i zaplacic za poradt;_? W koncu czas 
to pieni<tdz. Ale to zapewne okai:e sit(, gdy zostanie ustalony koszt 
takiej uslugi. Dyrektor Gawlik zapewnia, i:e natychmiast po ustale
niu cen uslug poda je do wiadomosci publicznej . Ceny bt;_d'l uwa
runkowane kosztami wlasnymi plac6wki, ale i wzglt;_dami konku
rencji na rynku uslug medycznych. 

• Pacjent niebt;_dll_cy w stanie zagrozenia i:ycia i niemaj'lCY ksill_
i:eczki SWiadCZ'lCej 0 jego prawie do korzystania Z pomocy finan
SOWanej przez Kast;_ Chorych bt;_dzie musial placic za uslugt;_. W 
pierwszym miesill_cu obowi<tzywania nowego systemu terminy plat
nosci bt;_d'l zapewne odraczane, ale ZOZ, kt6ry nie egzekwowalby 
swoich naleznosci, szybko by splajtowal. 

• Uslugi stomatologiczne tylko w podstawowym zakresie bt;_d'l 
miescily sit;_ w bezplatnej ofercie Kasy Chorych. Oczywiscie ZOZ 
moze oferowac uslugi ponadstandardowe, ale odplatnie. Nie bt;_d'l 
to kwoty symboliczne. 
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• Pierwsze dni dzialania nowej ustawy S'l w tym roku dniami 
wolnymi (1.1 . to pi<ttek, potem sobota i niedziela). Dyr. Gawlik za
powiada wit;_c, i:e przez ten czas bt;_d<t we wszystkich przychodniach 
akademickich pelnione dyi:ury lekarskie POZ, kt6re umozliwi'l pa
cjentom uzyskanie w razie potrzeby odpowiednich skierowan, np. 
do szpitala (przypuszczalnie skierowania ze starego roku straq 
wai:nosc) . 

• Codziennie izba przyjt;_c naszego ZOZu bt;_dzie dzialala od godz. 
7.30 do 18.30. 

• Ustawa wchodzi w zycie sekwencjami. System nie zadziala w 
calosci od 1 stycznia. Np. siec zabezpieczenia ambulatoryjnego 
wejdzie w i:ycie w lipcu '99. 

5. Co z wyposai:eniem? 

Nowe przepisy zakladaj'l normt;_ od 2,5 do 3 tysit;_cy pacjent6w 
na jednego lekarza POZ. Ze wzrostem liczby pacjent6w nalei:<t
cych do plac6wki bt;_dzie tei: wzrastala ilosc srodk6w finansowych 
uzyskiwanych przez ni'l z Kasy Chorych, a to zaowocuje lepsz'l 
obslug<t pacjent6w. W interesie pacjent6w jest wit;_c, by nalei:eli do 
dobrej plac6wki, gdyz rna ona szanst;_ stac sit;_ jeszcze lepsza. St<td 
wzit;_la sit;_ inicjatywa kierowniczki Przychodni dla Pracownik6w i 
Student6w PWr przy ul. Wittiga - poparta przez KZ NSZZ ,Soli
darnosc"- ,. by przeznaczyc pewn'l pult;_ srodk6w z Zakladowego 
Funduszu Swiadczen Socjalnych na zakupienie dodatkowego wy
posai:enia przychodni przy ul. Wittiga. Wiadomo, i:e przychodni tej 
potrzebny jest rentgenowski aparat stomatologiczny i i:e kwota 50 
tys. zl pozwolilaby kupic urz<tdzenie i przeprowadzic niezbt;_dn<t 
adaptacjt;_pomieszczenia. Pojawily sit;_pytania, czy zakupione urz<t
dzenie rzeczywiscie bt;_dzie sltiZylo pracownikom Politechniki, czy 
nie rozplynie sit;_ gdzies w bezosobowych strukturach systemu opieki 
zdrowotnej . 

Dyrektor A. Gawlik uspokaja, ze jest to absolutnie niemoi:liwe. 
W nowym systemie Samodzielny Publiczny ZOZ dla Szk6l Wy
i:szychjest odrt;_bnym podmiotem. Zatem i jego mienie jest wydzie
lone. Sprzt;_t, kt6ry poprzednio znajdowal sit;_ w ZOZie jako mienie 
panstwowe, zostal skomunalizowany i przekazany gminie wroclaw
skiej, kt6ra oddala je na wlasnosc ZOZowi. Kasa Chorych nie jest 
wlascicielem ani organem zalozycielskim w stosunku do plac6wek 
medycznych, nie moi:e wit;_c spowodowac przekazania sprzt;_tu in
nej plac6wce. 

Decyzja o przekazaniu funduszy na zakup wsporrmianego wypo
sai:enia ren~genowskiego jest zalei:na od zgody wszystkich dyspo
nent6w ZFSS, a wit;_c zwi<tzk6w zawodowych i Przedstawicielstwa 
Pracowniczego PWr1• 

6. Wiele do wyjasnienia 

Jest wiele uslug medycznych, kt6re zaklady pracy musz'l kon
traktowac w plac6wkach slui:by zdrowia. Np. Kasy Chorych nie 
finansuj<t badan okresowych pracownik6w. Tym bardziej wymaga 
ustalenia, kto zaplaci za obowi<tzkowe badania kandydat6w na stu
dia. Wiadomo, ze finansuje je budi:et panstwa, ale nie okreslono 
jeszcze, kto bt;_dzie dysponentem tych pienit;_dzy: MZOiS, MEN, 
wojewoda czy jeszcze ktos inny? 

7. Final- raczej optymistyczny 

Na szczt;_scie dyrektor Andrzej Gawlik rna swiadomosc przejscio
wych trudnosci, kt6re mogll sit;_ pojawic. Jest przygotowany na ,czar
ny scenariusz": na Nowy Rok nic nie dziala, sluzba zdrowia tkwi 
jeszcze duchem w starym systemie, a pacjenci myslq_, ze od p6lno
cy zaczt;_la sit;_ nowa wspaniala rzeczywistosc. Nastt;_puje bolesne 
zderzenie ... Z tego wzglt;_du wlasnie przewidziany jest specjalny 
dyzur, kt6ry zlagodzi nasze problemy. 

No i pamit;_tajmy, i:e tegoroczne trudnosci to nic w por6wnaniu z 
komplikacjami, jakie nas czekaj'l za rok, kiedy objawi sit;_ kompu
terowy problem ,roku 2000"! (mk) 

1
) Z ostatnich doniesien wynika jednak, :i:e pozostali dysponenci Zakladowe

go Funduszu Swiadczeil Socjalnych (PPPWr i pozostale zwi'l.zki) nie poparli 
tego kroku 
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SKOK na Politechnice 
Szanowni Panstwo, 

Pragniemy poinformowae, ze na terenie Politechniki Wroclawskiej w 
budynk:u D-6 w najblizszych dniach rozpocznie dzialalnose punkt ka
sowy Sp6ldzielczej Kasy Oszcz<(dnosciowo-Kredytowej ,Dolny Sl&.sk". 
Dotychczas pracownicy Politechniki mogli korzystae z punktu kaso
wego na pl. Maksa Borna 9. Jego polozenie bardzo utrudnialo poten
cjalnym czlonkom Kasy skorzystania z naszej oferty. Od grudnia ten 
stan ulega radykalnej zmianie. Sp6ldzielcza Kasa zbliza si<( do pra
cownik6w Politechniki. Dane tymczasowych czlonk6w zostan&_ auto
matycznie przeniesione do nowego punktu kasowego w budynku D-6. 
B<tdzie on czynny w godz. 8.00-16.00 przez pi<(e dni w tygodniu. 

Z mysl&. o osobach, kt6re z ruchem Sp6ldzielczych Kas jeszcze si<( 
nie zetkn<(ly, podajemy par<( informacji o jej podstawach prawnych, 
zakresie i celach dzialania. Wszystkie dzialaj&_ce w kraju Sp6ldzielcze 
Kasy, a jest ich w chwili obecnej ponad 220, za pods taw<( swej dzialal
nosci maj&. ustaw<( z dnia 14.12.1995 roku ,0 Sp6ldzielczych Kasach 
Oszcz<(dnosciowo - Kredytowych" (Dz.U. nr 1 poz. 2 z 1996 r.) . Art. 
3.1. tej ustawy jako eel dzialania Kasy wymienia ... " gromadzenie srod
k6w pieni<(i:nych wyl&_cznie swoich czlonk6w, udzielanie im poiyczek 
i kredyt6w ... ". Punkt 2 tego artykulu stanowi ,Kasy prowadz&. dzialal
nose niezarobkow&_". 

Zgodnie z us taw&_ powolano Krajow&_ Sp6ldzielcz&. Kas<( Oszcz<(dno
sciowo-Kredytow&. b<(d&_C&_ sp6ldzielni&_ os6b prawnych. Zrzeszenie w 
niej jest dla Kas obowiqzkowe. Pelni ona wobec podleglych Kas roll( 
zwiqzku rewizyjnego, przeprowadza w nich lustracj<(, dba, by w swych 
dzialaniach przestrzegaly przepis6w Ustawy, ustala standardy w dzie
dzinie obslugi czlonk6w i przestrzega, by zarzqdy i pracownicy po
szczeg6lnych Kas mieli odpowiednie przygotowanie merytoryczne. 

Przy Kasie Krajowej powolano Policealnq Szkol<( Bankow&_ szkolq
C<l personel Kas z calego kraju. 

Krajowa Sp6ldzielcza Kasa tworzy z wplat z Kas czlonkowskich fun
dusz stabilizacyjny, kt6ry zapewnia plynnq dzialalnose Kas. 

Dla zapewnienia bezpieczenstwa srodk6w pieni<(i:nych zgromadzo
nych przez czlonk6w ubezpieczamy depozyty czlonkowskie w Towa
rzystwie Ubezpieczen Wzajemnych SKOK. Ubezpieczenie gwarantu
je kazdemu czlonkowi 100% wyplat<( kwoty depozytu do 5000 ecu. 
Sp6ldzielcza Kasa ubezpiecza si<( r6wniez od sytuacji losowych (po
w6dz, pozar, itd.), od kradziezy i rabunku, od bl<tdnych decyzji kie
rownictwa i pracownik6w. 

Ruch Sp6ldzielczych Kas czerpie z tradycji Kas Oszcz<(dnosciowo -
Kredytowych zakladanych u schylku XIX wieku przez ksi<(dza Piotra 
Wawrzyniaka w Wielkopolsce i doktora Franciszka Stefczyka w Malo
polsce. 

Zr6dlem wsp6lczesnych doswiadczen jest dzialalnose zwiqzk6w kre
dytowych w USA (Credit Unions). 

Jak zostae czlonkiem SKOK? 
Zgodnie z Ustawq Kasa jest sp6ldzielniq os6b fizycznych polqczo

nych wi<(Ziq zawodowqlub spolecznq. Sp6ldzielcza Kasa Oszcz<(dno
sciowo-Kredytowa ,Dolny Slqsk" dziala wsr6d czlonk6w Stowarzy
szenia Przyjaci6l Dolnego Slqska. Czlonkiem Kasy moze zostae oso
ba, kt6ra przyst'lPi do Stowarzyszenia skladajqc stosown&. deklaracj<( i 
oplacaj&.c skladk<( rocznq w wysokosci I zl. Osoba ta powinna bye za
trudniona na stale (moze tez bye rencist&. lub emerytem). Osoba wst<(
pujqca do Sp6ldzielczej Kasy sklada pisernnq deklaracj<(, wplaca wpi
sowe (10 zl), wykupuje jeden udzial (20 zl) oraz wnosi wklad czlon
kowski (20 zl) w terminie do 6 miesi<(cy. Czlonek SKOK dokonuje 
comiesi<(cznych wplat w wysokosci co najmniej 30 zllub 3% wyna
grodzenia brutto na obowiqzkowy oprocentowany rachunek systema
tycznego oszcz<(dzania (Indywidualne Konto Skladkowe- IKS ). Wszy
scy czlonkowie SKOK majq r6wne prawa i obowi&_zki. 

Oferta dla oszcz<(dzajqcych 
Osoby pragn11_ce lokowae swoje pieniqdze na korzystnych warunkach 

majq do dyspozycji w SKOK r6znorodnq ofert<(. Zalozenie lokaty lub 
otwarcie rachunku nast<(puje zawsze przez zawarcie pisemnej umowy 
czlonka z Kasq. 

Lokata terminowa zwykla jest nasz&. najpopularniejszq uslugq. Za-
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wiera si<(jq na okres od I do 18 miesi<(cy. Obowiqzuje zmienna stopa 
procentowa a kapitalizacja odsetek jest kwartalna. W chwili obecnej 
roczna lokata jest oprocentowana1 na 20,3% co daje efektywnie na 
koniec okresu 21 ,9%. 

Lokata rentierska jest propozycj&. dla os6b pragnqcych ze swojego 
kapitalu miee regularny doch6d (co miesiqc lub co kwartal). Oprocen
towanie rocznej lokaty z wyplat&. odsetek co kwartal wynosi 17%. 

Rachunek oszczednosciowo - rozliczeniowy (ROR) jest wykorzy
stywany do przelewania otrzymywanych pobor6w i p6:lniejszego stop
niowego wyplacania na potrzeby biez&_ce. Moina otworzye tylko jeden 
rachunek, a minimalna wplata to I 00 ,00 zl. Rachunek jest oprocento
wany obecnie na 16% z kwartalnq kapitalizacjl\. odsetek. 

Indywidualne konto skladkowe OKS) sluzy gromadzeniu obowi&.z
kowych comiesi<(cznych wklad6w czlonka. Wklady te SlJ. obecnie opro
centowane w wysokosci 12% rocznie z kwartalnq kapitalizacjq odse
tek. Po zakonczeniu roku finansowego i zatwierdzeniu sprawozdania 
finansowego kazdy czlonek Kasy moze wypbcie z rachunku IKS swo
je wklady pozostawiajqc na nim jedynie 6 ostatnich skladek. 

Rachunek a'vista jest rachunkiem z wkladami oszcz<(dnosciowymi 
platnymi na kazde Zqdanie i gromadzi oszcz<(dnosci czlonka przez czas 
nieokreslony. 

Oferta dla pozyczkobiorc6w 
SKOK ,Dolny Slqsk" udziela po:i:yczek pod warunkiem posiadania 

przez czlonka zdolno5ci splaty otrzymanej kwoty wraz z odsetkami w 
terminach ustalonych w umowie. Wypbta poiyczki oastl(puje w termi
nie do 7 dni roboczych od daty zlozenia pelnej wymaganej dokumen
tacji. Zabezpieczeniem udzielonej pozyczki jest por~tczenie os6b. 

Poi:yczka zwykla jest splacana w comiesil(cznych ratach wraz z odsetka
mi. Maksymalna kwota poiyczki wynosi w chwili obecnej 3000,00 zl. 
Efektywne roczne oprocentowanie nowej poiyczki wynosi obecnie 14,1 %. 

Pozyczka dyskontowa polega na splacie odsetek z g6ry. Maksymal
na kwota poiyczki wynosi w chwili obecnej 5000,00 zl. a oprocento
wanie efektywne rocznej poiyczki wynosi obecnie 12,8%. 

Chwil6wka jest kr6tkoterminow&.pozyczk&. udzielon&_ na okres 7, 14 
lub 31 dni. Po zawarciu rocznej umowy wyplaty w tym czasie nastl(pu
j&. ,od r~tki" . Maksymalna kwota chwil6wki wynosi 500,00 zl. Od udzie
lonej chwil6wki pobiera si<(jedynie oplat<( manipulacyjnq. D 

Podana wartosc procentowa aktualna na dzien 10 grudnia 1998 r 

Konkurs 
W zwi&.zku z utworzeniem na Politechnice Wroclawskiej Cen

trum Material6w Zaawansowanych i Nanotechnologii Rektor pod
j&.l decyzj<( dofinansowania przedsil(wzil(c badawczych w zakresie 
tematyki Centrum. Na ten eel przeznaczono z rezerwy na badania 
wlasne kwot<( 700 tys. zl do wykorzystania w latach l998/99. 

Pierwszy konkurs projekt6w badawczych przeprowadzony w 
okresie lipiec-wrzesien hr., na kt6ry zgloszono 12 wniosk6w, za
konczyl si<( rozdzieleniem kwoty 300 tys. zl na inwestycje apara
turowe grup badawczych z Instytut6w: 1-3, I-7, I-25 oraz I-30. 

Pozostale srodki zostan&. rozdysponowane w ramach II konkur
su projekt6w badawczych. 

Zglaszane przez zainteresowanych wnioski, przewidywane do 
realizacji w okresie od stycznia do grudnia 1999 r., powinny za
wierae: 

• ZWil(zly opis projektu (z podkresJeniem e)ernent6W OOWOSCi 
naukowej, technologicznej), 

• sklad i dorobek grupy badawczej, 
• wskazanie aspekt6w integruj&_cych badania w skali uczelni, 
• wysokosc oczekiwanego wsparcia fmansowego ( aparatura, kon

ferencje, inne wydatki). 
Wnioski naleiy skladac w Dziale Nauki do dnia 11 stycznia 

19.99 r. 
Przed podj<(ciem decyzji o finansowaniu rektor zasil(gnie opinii 

profesor6w-inicjator6w powstania Centrum. 
Prorektor ds. Nauki 

Prof. Jerzy Zdanowski 
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XXX lat Filii w Legnicy 
Pod honorowym patronatem wojewody legnickiego- Wieslawa Sa

gana o:az JM Rektora PWr - prof.Andrzeja Mulaka odbyla si~t 23 paz
dziermka br. uroczystosc 30-lecia Filii Politechniki Wroclawskiej w 
Legnicy oraz inauguracja roku akademickiego 1998/99. Do bali wido
wiskowo-sportowej przybyli przedstawiciele najwyzszych wladz mia
sta, poslowie, delegacje zaklad6w pracy, przedstawiciele Kosciola, 
kurator wojew6dzki, uczniowie szk6l srednich, osoby zwi~tzane z dzia
lalnosci~t filii, studenci i absolwenci oraz inni zaproszeni goscie. Za 
stolem prezydialnym zasiedli: Prorektor PWr dr Ludomir Jankowki 
dyrektor Filii PWr w Legnicy dr Henryk Bartoszewicz, z-ca dyrektor~ 
dr Jan Osinski, kierownik studi6w doktoranckich w Legnicy prof. Ste
fan Chanas, prof. Andrzej Radosz, dziekani i prodziekani szesciu ist
niej~tcych tam wydzial6w. 

Po odegraniu hymnu panstwowego przez Orkiestr~t Zakladu G6mi
czego Lubin uroczystosc otworzyl dyrektor filii dr H.Bartoszewicz. 
Przypomnial, ze legnick~t plac6wk~t powolano 24 pazdziemika 1968 
roku. Bylo to wazne wydarzenie dla miasta powiatowego. Utworzono 
oddzialy terenowe wydzial6w Budownictwa L~tdowego i Elektroniki , 
zar6wno na studiach dziennych (66 student6w) jak i wieczorowych 
(114 student6w). Obecnie filia ksztalci 740 os6b na studiach dzien
nych (z tego 350 na pierwszym roku) na szesciu wydzialach: Budow
nictwa L~tdowego i Wodnego, Elektrycznym, Mechanicznym, Infor
matyki i Zarz~tdzania, G6rniczym oraz Podstawowych Problem6w Tech
niki. Najliczniejsz~t grup~t stanowi~t studenci Wydzialu G6miczego. 

Na pocz~ttku, w latach szescdziesi~ttych, indeks zdobywalo si~t trud
niej, ale status studenta nobilitowal towarzysko. Dzisiejsza mlodziez 
jest swiadoma tego, ze zdobyta wiedza b~tdzie im przydatna i ze rna 
ona swoj~t wymiem~t cen~t zar6wno gdy si~t studiuje, jak tez gdy za
cznie si~t z niej korzystac. Dr H. Bartoszewicz wspominal, jak niewiele 
brakowalo, by z braku zainteresowania studiami, wszystkie filie PWr 
zostaly zamkni~tte. Nasza uczelnia przetrwala te trudne czasy i utrzy
~ala swoje plac6wki w wojew6dztwach dolnosl~tskich. Filie nie tylko 
Sift uratowaly, ale znacz~tco i zdecydowanie poszerzyly swoj~t ofert~t 
edukacyjn~t. Studenci ucz~t si~t w coraz lepszych warunkach. Remontu
j.e si~t kolejne pomieszczenia dydaktyczne i unowoczesnia ich wyposa
zeme .. D~tzy Sift do pelnego udostf(pnienia uslug internetowych w pra
cowmach komputerowych. Poprawil si~t standart Domu Studenta. 
. Wedlug dyrektora najwi~tkszym sukcesem Filii jest to, ,ie jest, ze 

Sift ostala, ze w jej murach studiowalo okolo 12 tysi~tcy student6w 
p6zniejszych absolwent6w PWr, chociaz dyplomy w Legnicy otrzy~ 
malo tylko okolo tysi~tca abso1went6w.( .. . ) To jest prawdziwy sukces! 
Sukces nauczycieli akademickich. Sukces student6w i absolwent6w. 
Sukces Filii. Sukces Politechniki Wroclawskiej!" M6wca podkreslil 
rol~t niezasti!Pionej kadry akademickiej, odpornej na wszelkie przeciw
nosci, kt6ra zaj~tcia prowadzi profesjonalnie i z sercem. Dzi~tki tym 
ludziom skromnym i nie oczekuj~tcym aplauzu studenci z filii set coraz 
lepsi. Uczelnia legnicka moze tez liczyc na :Zyczliwosc i pomoc przed
stawicieli wladz panstwowych i samorz~tdowych, wsp6lprac~t z wielo
ma instytucjami, zakladami pracy i szkolami. 

Dyrektor radzil studentom, aby traktowali studia jak inwestycjf( w 
gl~tbok~t wiedz~t i w wysokie kwalifikacje zawodowe. Tak, aby w XXI 
wieku stanowili siln~t konkurencjf( dla absolwent6w nie tylko krajo
wych uczelni, ale i zagranicznych. Namawial, aby uczestniczyli w dzia
lalnosci kulturalnej, sportowej, turystycznej, by b~td~tc in:lynierami byli 
r6wniez humanistami. 
Nas~f(pnie glos zabral Prorektor PWr- dr Ludomir Jankowski. Przy

pommal on, ze filia legnicka staje do kolejnego etapu swojej misji -
ksztalcenia kadr in:lynierskich- ju:Z po raz XXXI! Podkre51il, ze ksztal
cenie na poziomie wyiszym to polska racja stanu. Tez~t t~t uzasadnil 
takimi uwarunkowaniami jak: 

- niski poziom wyksztalcenia spoleczenstwa w Polsce (7% ludzi z 
wyzszym wyksztalceniem) w por6wnaniu z panstwami Unii Europej
skieJ, 

- nieuchronne trendy w rozwoju spoleczenstw id~tce w kierunku za
potrzebowania na dobrze wyksztalcone kadry, przygotowane do stale
go odnawiania swojej wiedzy, 

- swiadomosc, ze stopien skolaryzacji stanowi w istotny spos6b 0 

pozycji w swiatowym rankingu. 
Dlat.ego te~ Politechnika Wroclawska, a w tym Filia w Legnicy, po

dejmUJe wysilek ksztalcenia coraz wi~tkszej ilosci student6w, mirno trud-
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nosci fin~nsowych . Kolejny rok budzetowy b~tdzie nadal przebiegal 
pod znak1em dramatycznych decyzji o rezygnacji z wielu uzasadnio
nych dzialan po to, aby utrzymac podstawow~t misjf( uczelni - ksztal
cenie. 
Zwracaj~tc si~t do student6w Prorektor stwierdzil, ze podejmuj~tc stu

dia na PWr dokonali trafnego wyboru, gdyz uczelnia ta ksztalci na 
dobrym, europejskim poziomie. Jednak efektywnosc zalezec b~tdzie od 
1ch pracy, od tego, czy uczenie si~t stanie si~t ich ,drug~t natur~t" , bo 
,nowoczesny in:lynier to taki, kt6ry przez cale zycie zawodowe b~tdzie 
m~sial si~t uczyc". M6wca podkreslil, ze ,ksztalcenie w Filii to ci~tgle 
d~tzeme do wzrostu udz1alu pracy wlasnej studenta zorientowanej na 
rozwi~tzywanie problem6w, a nie na odtwarzanie przekazywanej wie
dzy, to unowoczesnianie tresci nauczania i ich jakosci". Uznal, iz waz
nym faktem jest, ze legnicka plac6wka jako pierwsza z filii PWr zor
ganizowala w tym roku zaoczne czteroletnie studia doktoranckie w 
za~resie nauk o zarz~tdzaniu . Wyrazil tez nadziejl(, ze filia ta nadal bl(
dz!e mogla liczyc na pomoc lokalnej spolecznosci, na wsparcie i przy
chylnosc wladz miasta i wojew6dztwa, bez kt6rych funkcjonowanie 
teJ uczelm byloby znacznie trudniejsze, a moze nawet niemozliwe. 

Prorektor dr L.Jankowski odebral slubowanie od przedstawicieli nowo 
przyjf(tych student6w, a po WII(CZI(niu indeks6w przedstawicielom po
szczeg6lnych wydzial6w oglosil rok akademicki 1998/99 za otwarty. 

Wyklad mauguracyjny pt. , Historia Wielkiego Wybuchu" wygloszo
ny przez dr hab. Andrzeja Radosza, prof.ndzw. przyblizyl sluchaczom 
historil( wyobrazen o Wszechswiecie. Wykladowca przypomnial ze do 
~onca x:rr wieku obowi~tzywal geocentryczny obraz swiata, p~dwa
zony dop1ero przez Mikolaja Kopernika. Pod koniec XVII wieku New
ton postawil tezl(, ze Wszechswiatjest nieskonczony, jednorodny i izo
tr.opowy, a k!lkad~iesi~tt I at p6zniej E.Halley wykazal, ze jednak powi
men on bye skonczony. W ten spos6b powstal dylemat znany jako 
,paradoks. n~cnego nieba" albo ,paradoks Olbersa". Co dzisiaj wiemy 
0 WszechSWieC!e? Dlaczego uwaza Sit(, ze powstal onjako wynik Wiel 
kiego. Wybuchu?. Odpow.iedz na te pytania byla ilustrowana przezro
cz~mlyrzedstawiaJI!cymi gwiazdozbiory, mglawice, Drogl( Mlecznct, 
Wielki Oblo~ Magellana, galaktyki, kwazary. Obiekty te daj~t wyobra
~eme _o rozm1a~ach Ws~e~hSwiata. Droga Mleczna rna ksztalt dysku o 
sred~ICY 40 tysi.I(CY )at SWietlnych, grubosc okolo 1000 ]at swietlnych i 
zaw1era 100 m1hard6w gwiazd, od najbardziej odleglych kwazar6w 
dzi~li n~s 15 mid !at swietlnych. W latach dwudziestych E.Hubble 
stwJerdzil, ze gal_a.ktyki oddalaj~t.s!~t od siebie tym szybciej , im wi~tksza 
dz1eh Je odleglosc. Jednorodny 1 1zotropowy Wszechswiat interpreto
wa?y w ramac?. og6lnej teorii w~gl~tdnosci j.awi sil(jako nierozerwalny 
ZWI~tze~ m~tem 1 przc;st:zem, ktore podlegaJ~t ekspansJL Czym jest roz
szerzame Sift Wszechsw1ata? Czy a to my w przyszlosci bl(d!t coraz wil(k
sze, a w przeszlosci byly mniejsze nii: dzis? Czy przyjdzie moment w 
ktor:m ekspans~a zostanie zatrzymana, a ~szechSwiat zacznie sit( k~r
czyc ulegaJI!C g1gantycznemu kolapsowi? Zyjemy w dobie ekspansji i 
dzis wydaje si~t, i:e WszechSwiat bl(dzie sit( rozszerzal zawsze. W 1948 
roku G.Gamow zaproponowal model rozszerzaj~tcego sit( WszechSwiata 
powstalego w wyniku Wielkiego Wybuchu, a w 1965 roku zaobserwo
wano promi~nio~a.nie ~e!ikt~we, co stanowilo potwierdzenie hipotezy 
Gamo~a. PII(tnascie m1hardow !at temu temperatura promieniowania 
wynos1la 3000° Kelvina. Wczesniej byla jeszcze wyi:sza. Materia w 
tych warunk~ch. rna form!( gor~tcej plazmy. Im wyzsza temperatura, tym 
bog~ts~a .sta~e Sift plazma. Protony i neutrony ze wzrostem temperatury 
zamiemaJI!Sll( w kwarh Stopniowo pojawia si~t coraz wil(cej par kwark
antykwark, az wreszcie na ,mgnienie oka" zapewne zaznacza swoj~t 
obec?osc lepto-kwark. Wczes?y swiat byl nieslychanie gl(sty i niesly
chanie gor~tcy : gdy hczyl sob1e I 0·43s, temperatura wynosila 1 OllK, a 
gl(stosc przewyi:szala wszelkie wyobrai:alne wielkosci: 1 096kg/m3. w 
tych warunkach daj~t o sobie znac prawa kwantowe. WszechSwiat nie
mowll(cy" by! WszechSwiatem kwantowym. W takim swiecie nie,~po
s6? m?~i.c .?, se.kwen~ji zd~rz~?· nie i~tnialo kwantowe ,wczesniej" 
am ,pozmeJ , me mozna mow1c o czas1e, bo go nie rna. 
Koncz~tc prof. A.Radosz powr6cil do pytania: Czy WszechSwiat rna 

sw6j Pocz~ttek? Odpowiedz brzmiala: Tak, choc przy zblii:aniu sit( do 
tego punktu obraz staje si~t rozmyt~t kwantow~t rzeczywistosci~t. 

Po ~m i?teresuj~tcym wykladzie uczestnicy uroczystosci mogli wy
sluchac krotkiego koncertu w wykonaniu Ch6ru Nizszego Seminarium 
Ojc6w. Fran~iszk~.n6w i Szkoly Podstawowej Nr I w Legnicy, pod 
dyrekcJ~tpam Marn Sycz, koncz~tcej tym wystl(pem swoj~t dzialalnosc 
dyrygenck~t. 

Dokoticzenie na stronie 30 
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T A Z Y A A J D y 
VI Jesiennv Rajd Elektryka 

Karkonosze 9-11 pazdziernika 1998 

Tym razem pogoda nie byla laskawa 

Choc jesien trzeba zaliczyc juz do przeszlosci, chcemy przypo
mniec dzis zorganizowany tuz po rozpocz((ciu roku akademickiego 
rajd turystyczny. Chociaz jest to Rajd Elektryka (i znamy nawet 
tego elektryka, jest to prodziekan Wydzialu Elektrycznego dr Zbi
gniew Klos), impreza rna zasi«g og6lnouczelniany i odbywa si((pod 
wysokim protektoratem JM Rektora PWr. Dzi((ki temu studenci nie 
ponosz(! koszt6w zakwaterowania, a z wnoszonych przez nich oplat 
mozna kupic kielbas(( na ogniska (tym razem byly az dwa!). 

Tegoroczny jesienny rajd odbywal si(( w Karkonoszach. Uczest
nicy dojezdZali poci<tgami do Milkowa, by nast«rnie dojsc do miejsc 
noclegowych w Sosn6wce G6rnej (Kazalnica) i Dolnej (pod g6r<t 
Grodna) . Organizatorowi udalo si(( zdobyc tanie i wygodne noclegi 
(12 zl od osoby, ciepla woda, ogrzewanie) . Te dobre warunki oka
zaly si(( tym cenniejsze, ze warunki pogodowe nie rozpieszczaly 
rajdowc6w. W pierwszym dniu wszystko spowite w nieprzeniknio
n(! mgl((, kt6ra nie pozwolila nawet na rozpalenie ogniska. Wieczo
rem powial halny, kt6ry oczyscil niebo, wi((c sobotni ranek byl pi((k
ny. Widocznosc byla wspaniala. Zaplanowana trasa byla ambitna. 
Grupa z Sosn6wki Dolnej szla do Przesieki, stamt(!d niebieskim 
szlakiem na PrzeJ((cz Karkonosk<t do Odrodzenia, nast((pnie czer
wonym szlakiem do Slonecznik6w, kolo Malego Stawu do Karpa
cza i wracala do hazy. Druga trasa prowadzila z Sosn6wki G6mej 
przez Borowice, Polan((, Slonecznik, nast((pnie czerwonym szla
kiem na Sniezk«, sk<td niebieskim szlakiem w d6l do Polany, G6r
nego Karpacza (dawne Bierutowice) i drogct do Sosn6wki G6mej . 

Poniewaz okolo poludnia zn6w zacz(!l si<tPic deszcz studenci 
zmokli na trasie i z duz(! radosci<t powitali czekaj(!cy na nich grza
niec, kt6ry przygotowaly z du:lym talentem i zawodowct sprawno
scict studentki Wydzialu Chemii . Ze wzgl((du na pogod(( zorganizo
wano spotkanie w swietlicy, gdzie urzctdzano konkursy, spiewano, 
a nawet odbyl si(( wyst((p Wielkiego Baletu II Roku Wydzialu Elek
trycznego w klasycznym repertuarze (Jezioro Lab((dzie). 

nr 113 

W koncowym dniu rajdu uczestnicy pokonali tras(( przez Wzg6-
rza Lomnickie do Cieplic, sk<td poci<tgiem wr6cili do Wroclawia. 

W sumie w rajdzie wzil(lo udzial230 os6b, z kt6rych pi((cdziesi(!t 
to absolwenci i przedstawiciele innych uczelni, i to nie tylko wro
clawskich. Najliczniejsi (16) byli reprezentanci Uniwersytetu Wro
clawskiego. 

Struktura wydzialowa rajdu: 86 elektryk6w, 22 chemik6w, 20 elek
tronik6w, po 15 os6b z Budownictwa, In:lynierii Srodowiska oraz 
Informatyki i Zarz(!dzania, 6 z Mechaniczno-Energetycznego, po 4 
z Architektury, Mechanicznego i WPPT. 

Dalsze plany 

Juz w dniach od 1 do 3 maja 1999 b<tdzie mo:lna uczestniczyc w 
kolejnym rajdzie, tym razem w Gorach Sowich. W projekcie jest 
przejscie z Gtuszycy G6mej do Walimia, gdzie mozna bl(dzie zwie
dzic CZ((SC sztolni, stamt<td na Wielk<t Sow((, Przell(cz Sokolct i do 
Sokol ca. Noclegi zarezerwowane S<t w schronisku Orzel na Sokolej 
Przel((czy (dla 100 os6b) i w dawnym schronisku PTTK Syrena, 
kt6re obecnie nazywa si(( Pensjonat Wisla ( dla 200 os6b ). Oczywi
scie S(! to miejsca 0 standardzie turystycznym. 

Nast((pnego dnia turysci przejd<t z Sokolca do Zygmunt6wki (Prze
l((cz Jugowska), czerwonym szlakiem do Srebrnej G6ry, gdzie za
planowano nocleg. W programie jest zwiedzanie fort6w i ognisko. 

W trzecim dniu nast<tPi powr6t piechot(! do Barda i poci<tgiem do 
Wroclawia. 

Dziekan Z.Klos mysli 
juz o nast((pnej jesieni. 
Bierze pod uwag(( wypra
W(( w Gory Kaczawskie 
lub Izerskie. Rajd zapew
ne odb((dzie si(( w drugiej 
polowie pazdziemika. 

Prodziekan niepokoi sil( 
troch«, czy zdola wyszko
lic nast((pnych swoich po
mocnik6w, bo niekt6rzy z 
jego dotychczasowej ka
dry koncz(!juz studia. Je
sli S(! osoby, kt6re chcia
lyby wlctczyc si(( w orga
nizowanie rajd6w lub 
majct dobre pomysly na 
nast((pne trasy, mog(! zglo
sic si(( do dziekanatu Wy
dzialu Elektrycznego. Tu
taj tez mo:lna zobaczyc i 
zam6wic zdj((cia z ostat
niego rajdu.(mk) 
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Odrodzenie 
Na Andrzejkach zorganizowanych w g6rach przez Niezalezne 

Zrzeszenie Student6w bawilismy sitt swietnie. Wszystko zaczttlo 
sitt w sobott( 28 listopada rano i zapowiadalo sittjak najbardziej po 
studencku. Na miejscu zbi6rki o wyznaczonej godzinie zgromadzi
lo sitt okolo 50 os6b. W poci11,gu, okazalo sit(, ze nie rna juz miejsc 
lei:<tcych, wittc musialysmy zadowolic sitt siedz<tcymi. Ten maly 
dyskomfort wynagrodzilo nam mile towarzystwo. Kiedy okazalo 
sit(, ze mamy do przebycia ok. 6 km pod g6rt( w glttbokim sniegu, 
nowo poznani koledzy zachowali sitt jak prawdziwi dzentelmeni 
bior<tc na swe barki nasz bagaz. 

Gdy w koncu dotarlysmy do schroniska ,Odrodzenie" i wzittly
smy cieply prysznic, czulysmy sitt rzeczywiscie odrodzone. Wyb6r 
pokoju o numerze 13 okazal sit( bardzo trafny. W zadnym innym 
nie bylo tak gor<tco jak u nas (i nie byla to tylko zasluga kaloryfera). 
A by nieco ochlodzic atmosfertt wybralysmy sitt na spacer. Wtedy to 
po raz pierwszy, calkowicie nieswiadomie przekroczylysmy niele
galnie granictt czesk<t. W barze ,U Sisaka" skosztowalysmy sma
kowitych knedliczk6w. Zaspokoiwszy, nie na dlugo zreszt'l., nasz 
apetyt wr6cilysmy do schroniska w pelni zaopatrzone na impreztt 
andrzejkow<t. 

Wieczorem przypomnialysmy sobie beztroskie czasy dziecinstwa 
pr6buj<tc ulepic balwana. Nasze starania spelzly na niczym. Winne 
byly nie tylko warunki atmosferyczne, ale przede wszystkim nasze 
gor<tCe temperamenty. Po drugiej wojnie sniegowej postanowily
smy wykorzystac resztki naszej niespozytej energii na szalenstwa 
taneczne (i nie tylko). Tak zaczttla sit( zabawa, kt6ra trwalaby pew
nie do bialego rana, gdyby nie wlasciciel schroniska, kt6ry o pierw
szej wyl<tczyl muzykt(. Szybko rozwi<tzalismy ten problem przy
spiewuj<tc sobie do tanca. Gdy glosy odm6wily posluszenstwa, ba
wilismy sit( przy d.Zwittkach plyn<tcych z telewizora. Przerwy prze
znaczone dla spiker6w poswittcilismy na nauktt ukladu taneczne
go: ,prz6d, tyl, bok, bok, skrzyzowac, odstawic, dostawic, odsta
wic, dostawic ..... "(nogt( oczywiscie). 

Warto wspomniec, ze zabawt( urozmaicaly nam liczne wr6zby. 
Nie moglysmy spac spokojnie po tym,jakjednemu z naszych wsp6l
lokator6w wr6zka Ewelina przepowiedziala, ze ,dzisiejszej nocy 
odnajdzie szparktt, przez kt6r<t ujrzy raj" . Nikogo nie zdziwil wittc 
fakt, ze w nastt(pnej wr6zbie Tomek trafil na ,dzwoneczek z mie
dzi", z kt6rym mial ,isc do spowiedzi ... " Po tak bogatej w przezy
cia nocy obudzily nas promienie slonca i to wcale nie porannego. 
Pogodne niebo pozwolilo nam podziwiac gory w pelnej snieznej 
krasie. 

W drodze powrotnej zalowalysmy, ze nie wzittlysmy sanek. Kaz
dy radzil sobie jednak jak umial. Przedluzaj<tce sitt oczekiwanie na 
um6wiony autobus umilalismy sobie kolejnymi bitwami sniezny
mi. Okazalo sit(, ze kierowca posiadal ,doskonal<t" znajomosc tere
nu, w wyniku czego czekal na nas dwa kilometry nizej od um6wio
nego miejsca. Ten drobny incydent rozgrzal bardzo nasze mlodzien
cze serca i ,odrobintt" juz zmarznittte ciala. Na szczttscie wszyscy 
zd<ti:yli na poci11,g, gdzie pomimo tloku znalazlysmy miejsca sie-
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dz<tce obok przemilego kolegi z gitar'l., przy dzwittkach kt6rej pod
r6z minttla bardzo sympatycznie i stanowczo za szybko. Nie za
uwazylysmy nawet, ze poci11,g dotar1 do Wroclawia z 20-minuto
wym op6znieniem. Tylko nasz szalenczy bieg sprawil, ze zd<ti:yly
smy na ostatni autobus do domu. 

Wedlug nas byla to niezwykle udana impreza i mamy nadziejt(, ze 
nie ostatni raz bawilysmy sit( w tak milym, dowcipnym i przede 
wszystkim kulturalnym gronie. 

Wspomnienia autorstwa Bronki i Zegarka 
Sroda Sl<tska 30.11.98 

IV Rajd WPPT 
W dniach 24-25 pazdziemika odbyl sitt kolejny Rajd Wydzialu 

Podstawowych Problem6w Techniki. 
Tym razem celem bylo zdobycie Szczelinca oraz Blttdnych Ska

lek w G6rach Stolowych. Wyjechalismy z Wroclawia w strugach 
deszczu, ale pelni optymizmu i dobrego humoru. Po przybyciu do 
schroniska w Karlowie i zakwaterowaniu sitt 46-osobowa grupa 
PPT-owc6w wyruszyla na podb6j Szczelinca. 

Wieczorem rozbrzmialy gitary, a my towarzyszylismy im swoimi 
glosami. Zabawa przy piwie i kielbaskach trwala do godziny trze
ciej w nocy. W mittdzyczasie czt(sc uczestnik6w rajdu podziwiala 
uroki nocnego nieba b<tdz pr6bowala sprawdzic swoj<t orientacjt( w 
terenie. 

Drugi dzien rozpocz<tl sit( od zdobycia Blttdnych Skalek i klucze
nia po ich zakamarkach. Nastt(pnie czttsc os6b pojechala do Kudo- 
wy Zdr., a pozostali udali sit( szlakiem do Czermnej, zaliczaj<tc po 
drodze zwiedzanie ruchomej szopki i kaplicy czaszek oraz kibico
wanie w meczu pilkarskim mittdzy lokalnymi zespolami. 

Droga powrotna do Wroclawia nie obfitowala w szczeg6lne wy
darzenia z powodu zmttczenia uczestnik6w rajdu po dwudniowych 
zmaganiach g6rskich. 

Do nastt(pnego rajdu WPPT!!! 
Robert Droidzynski 
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6 - 7 /istopada 1998 

V Zjazd Absolwent6w 
Wydzia~u G6rniczego 

Specyfika studi6w i zawodu g6rniczego sprawia, ze przy 
kazdym wydziale g6rniczym dziala organizacja absolwencka. Ruch 
tych organizacji zapocz!ltkowany zostal na austriackiej uczelni g6r
niczej w Leo ben. Studiujctcy tam pod koniec XIX Po lacy brali czyn
ny udzial w tym ruchu. lm to zawdzi((czamy przeniesienie slubo
wania i innych ceremonii g6rniczych do polskiej tradycji akade
mickiej. 

Idea powolania organizacji zrzeszajctcej wychowank6w stu-
/ di6w g6rniczych na Politechnice Wroclawskiej pojawila sit( w ]a

tach szescdziesicttych, kiedy to pierwsze roczniki absolwent6w za
CZ((ly opuszczac najpierw Oddzial G6rnictwa Odkrywkowego dzia
lajctcy w ramach Wydzialu Budownictwa Lctdowego, a nast((pnie 
Wydzial G6rniczy. 

Podczas pierwszego spotkania absolwent6w w dniu 26 li
stopada 1970 r. powstalo Ko!o Wychowank6w Wydzialu G6rni
czego w ramach Stowarzyszenia Inzynier6w i Technik6w Gamic
twa. Kolejny zjazd absolwent6w i sesj(( naukowo-technicznct zor
ganizowano w dniach 1 9-20 listopada 1977 r. Postanowiono w6w
czas, ze Kola stanie sit( integralna cz((scict utworzonego w6wczas 
Stowarzyszenia Absolwent6w Politechniki Wroclawskiej. 

Kolejnym etapem rozwoju bylo powolanie w dniu 3 marca 
1988 r. Stowarzyszenia Absolwent6w Wydzialu G6rniczego Poli
techniki Wroclawskiej- samodzielnej organizacji posiadajctcej oso
bowosc prawnct. Jej celem dzialalnosci bylo: 

zachowanie lctcznosci z wydzialem i dzialanie na rzecz jego 
promowania w kraju ina swiecie; w tym celu powolano m.in. Spo
leczna Rad(( Wydzialu G6rniczego (Pryzmat 10811 09), 

utrzymywania kolezenskich wi((zi, m.in. przez organizacj(( 
zjazd6w absolwent6w i edycje okolicznosciowych wydawnictw, 

piel((gnowanie tradycji g6rniczych w srodowisku studenc
kim (Skok przez Sk6r((, Tablica Piwna), 

organizowanie pomocy czlonkom stowarzyszenia lub ich 
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rodzinom znajdujctcym sit( w trudnej sytuacji materialnej, 
coroczne wyr6znianie najlepszego absolwenta Honorowct 

Szpadct G6miczct (Kordzikiem). 
Ponad 400 absolwent6w, w tym wielu z zagranicy, wypelnilo 6 

listopada 1998 r. Aul(( w Gmachu Gl6wnym podczas uroczystej 
akademii otwierajctcej V Zjazd Absolwent6w, zorganizowany w 
ramach obchod6w XXX- Iecia Wydzialu G6rniczego. Obecni byli 
rektorzy PWr, dziekani wydzial6w i dyrektorzy instytut6w wsp6l
pracuj<tcych z g6rnikami oraz liczne grono wydzialowych przyja
ci6l. Pani Dziekan prof. Monika Hardyg6ra przedstawila dorobek i 
perspektywy Wydzialu. JM Rektor prof. Andrzej Mulak w swym 
wyst<tPieniu cieplych slowach pogratulowal Wydzialowi wspania
lych absolwent6w, kt6rych liczna grupa piastuje eksponowane sta
nowiska w kopalniach w((gla brunatnego, rud miedzi, surowc6w 
skaJnych oraz innych instytucjach utrzymuj'lC jednoczesnie scisle 
kontakty z uczelni<t, tak potrzebne obu stronom. 

Stowarzyszenie wydalo po raz trzeci Ksi~g~pamiqtkowq. Gratu
lacje, zyczenia dalszego rozwoju, wspomnienia, wiele serdeczno
sci i kwiat6w - tak najprosciej opisac mozna te chwile. 

Zjazd po!ctczono z konferencjct Aktualia i perspektywy gornic
twa. Po obradach pierwszego dnia odbywaly sit( spotkania poszcze
g6lnych rocznik6w w siedzibie wydzialu przy pl. Teatralnym. Na-
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Stt(I>nego dnia w trakcie walnego zgromadzenia wybrano nowe sta
tutowe wladze Stowarzyszenia i prezesa - dra Marka Sikor~. Po 
trudach konferencji i zjazdu do "szarego" rana trwal dla 320 absol
went6w bal XXX-lecia. Tancom i spiewom nie bylo konca. Kolej
ny zjazd SA WG zaplanowano na Barb6rkfi w 2003 r. (wkg) 

W ramach Koncertu Zyczen dla G6rnik6w z okazji Barb6rki na-
dajemy wybran<t przez jednego z Nich piesn: 

Gdy wieczorem siedzfi sam, w6wczas w wyobraini 
Stajq widma dawnych lat. szcz(iscia i przyjaini. 
Gwar wesolych mlodych lie w glowie me} sifi ciesni, 
Zda sifi slyszfi slowa te ulubionej pidni. 
Gaudeamus igitur. .. 
I rozkosznych wspomnien zdr6j blyszczy ponade mn4 
Jak gwiazdeczek zlotych r6j w noc ponur4 ciemnq. 
Zda sifi widac miasta ksztalt w mrocznej gdzieS ulicy, 
Stoi stary znany gmach, mury me} Wszechnicy. 

Vivant Academia, viwant Professores ... 
Dzielnie kroczy hoia ml6di, pelna ognia sily, 
iskry sypiq sifi im z 6cz, ogniem plonq iyly. 
Kiedy tylko zjawiq si(i, budzq wnet zachwyty, 
dziewczqt r6j za nimi Sle t(isknych 6cz blfi_kity. 
Vivant omnes virgines ... 

FILM 
WALBHZ'YSKA. 
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W ramach obchod6w 30-lecia Filii Walbrzych otwarto na jej te
renie wystawl( wyrob6w kompozytowych. 

Gl6wnym zamierzeniem organizator6w bylo rozpropagowanie 
mozliwosci produkcji r6.Znych wyrob6w i konstrukcji kompozyto
wych dotychczas wykonywanych z tradycyjnych material6w- gl6w
nie ze stali. 

Wystawa sluzy r6wniez celom dydaktycznym i bl(dzie miala cha
rakter staly, gdyz zamierzeniem wladz Politechniki Wrodawskiej i 
regionu walbrzyskiego jest utworzenie Regionalnego Laboratorium 
Badan i Atestacji wyrob6w i konstrukcji kompozytowych. 

Filia rna odpowiednie pomieszczenia umozliwiaj<tce przeprowa
dzenie badan podstawowych i specjalistycznych tzn. pr6b wyso
kocisnieniowych rur i zbiornik6w kompozytowych. 

Mamy pelne rozeznanie w tej dziedzinie dzil(ki kilkuletniej juz 
wsp61pracy z Ecole de Mines de Douai (Francja) posiadajq_cej jed
no z najlepiej wyposazonych laboratori6w tego typu w Europie. 
Region Lille po calkowitym upadku przemyslu w~lowego jest dzis 
przodujq_cym regionem produkcji wyrob6w kompozytowych, z kt6-
rych wykonuje siC( elementy taboru kolejowego (TGV), samocho
dowego i kosmicznego (np. rakiety Ariane). 0 osiq_gnil(ciach tych 
mogli siC( przekonac uczestnicy konferencji naukowej w zamku 
Ksiq_.Z (15.1 0.1998 r.) dzil(ki dw6m bardzo interesujq_cym refera
tom wygloszonym przez dr inz. Patrycjl( Krawczak (Francja) i dr 
inz. Andrzeja Belzowskiego (I-19 PWr.). 

Nalezy podkreslic, ze w tej dziedzinie pracownicy PWr juz daw
no wyszli ze sfery badan laboratoryjnych i jako pierwsi w Polsce 
wykonali produkcyjne konstrukcje kompozytowe (wir6wki) pra
cujq_ce w zmiennym polu temperaturowo-naprl(:i:eniowym i to bar
dzo silnie obci~t.Zone dynamicznie. 

To zesp6l prof. Jerzego Zawadzkiego: dr in:i:. Eugeniusz Grozik, 
dr in:i:. Andrzej Kania i dr in:i:. Jan Kalwak juz w latach 1974-1977 
uzyskal na te konstrukcje patenty. 

Dzis zesp6l ten poszerzony o dr inz. Henryka Dq_browskiego, dr 
in:i:. Andrzeja Belzowskiego i mgr inz. Przemyslawa Stroi;ykajest 
w stanie zaprojektowac i wykonac praktycznie niemal ka.Zdq_ inzy
nierskq_ konstrukcjl( kompozytowq_. 

Niemal wszystkie wyroby i konstrukcje eksponowane na wysta
wie Sll dzielem tego zespolu. 

Wystawa poglq_dowo obrazuje etapy powstawania wyrob6w ikon
strukcji kompozytowych. Przedstawiono tu: 

• komponenty: i;ywice, utwardzacze, maty i rowingi (szklane, 
w~lowe i aramidowe), tkaniny o r6znej gramaturze, 

• p6lprodukty: prl(ty, rury, pierscienie, plytki, pr6bki do badan 
wytrzymalosciowych (zwykle i ,inteligentne"), 

• produkty: sprzl(t WC(dkarski, czl(sci samochodowe (oslony, re
sory pi6rowe, zbiomiki), 

• konstrukcje: wir6wki do cukru (bl(bnowe i sto:i:kowe), wie:i:e i 
maszty te1ekomunikacyjne. 

Wykonana w tym roku wieza teletransmisyjna o wysokosci 18 
m. zainstalowana zostala na terenie Instytutu Lq_cznosci (Wroclaw
Swojec). 

Na wystawie przedstawiono r6wnie:i: wyniki obliczen (MES
metodq_ element6w skonczonych) pokrywy walca papiemiczego, 
d:lwigara powierzchniowego, regalu kontenerowego i endoprote
zy. 

Wystawa zaopatrzona jest w liczne prospekty (krajowe i zagra
niczne) obrazujq_ce produkty, wyroby i konstrukcje kompozytowe 
majq_ce zastosowanie niemal w ka:i:dej gall(zi gospodarki narodo
wej. 

Zapraszamy do zwiedzania wystawy wszystkich zainteresowa
nych, szczeg6lnie pracownik6w i student6w Politechniki Wroclaw
skiej. 

Jan Kalwak 
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Laudacj~ wyglasza profdr hab. Zdzis/aw Samso11owicz 

Jubi/eusz 35-/ecia lnstvtutu Technologii Maszyn i Au
tomatyzacji i jubileusz 45 /at pracy dydaktycznej. na
ukowej i organizatorskiej Profesor6w Jana Kocha i 
Henryka Zebrowskiego 

JUBILEUSZE I JUBILACI 
Przed 35 laty - w roku 1963 - rozpocz<t_ta zostala na Politechnice 

Wroclawskiej reorganizacja i modernizacja prpcesu nauczania . Pi
lotazowo utworzono wtedy trzy instytuty na Wydziale Mechanicz
nym i jed en na Wydziale Chemicznym. Jednym z nowych instytu
t6w Wydziaru Mechanicznego byl lnstytut Technologii Budowy 
Maszyn. Powstal on z Katedry Obr6bki Metali , Katedry Odlewnic
twa i Katedry Technologii Metali . Organizatorem i pierwszym dy
rektorem Instytutu Technologii Budowy Maszyn do przejscia na 
emerytur<t_ w 1977 r. byl doskonaly pedagog i inzynier prof.dr inz. 
dr h.c . Wladyslaw Chowaniec. Dzielo budowy, ksztaltowania pro
filu dydaktycznego i naukowego instytutu prowadzili kolejni jego 
dyrektorzy: prof.dr inz. Hilary Gumienny (1971-1987), prof.zw.dr 
hab.inz. Jan Koch (1987-1993) i dr hab. Edward Chlebus, prof. 
PWr (1993-1999). Dzielo to jest r6wniez udzialem wszystkich, kt6-
rzy pracowali i dzialali w instytucie w Jatach 1963-1998 i kt6rzy 

JM Rektor z Jubilatami 
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Wystqpie11ie profdr hab. Ja11a Kaczmarka 

mieli sw6j osobisty wklad w jego rozw6j. Ale jest r6wniez udzia
lem tych wszystkich, kt6rzy pracowali w poprzedniczce Instytutu, 
we wspomnianych trzech katedrach Wydzialu Mechanicznego. 
Wyrazem podejmowanych zmian w nauce i dydaktyce byla tez 
zmiana w roku 1991 nazwy Instytutu na Instytut Technologii Ma
szyn i Automatyzacji . 

W dniach 16- 17 listopada 1998 r. odbyla si<t_ konferencja celem 
pokazania drogi, jak'l, przebyl Instytut w latach 1963- 1998 i zapre
zentowania dorobku dydaktycznego, naukowego i organizatorskie
go dw6ch Jubilat6w, kt6rzy od zawsze S'l, zl'l,czeni z Instytutem: 
profesor6w Jana Kocha i Henryka Zebrowskiego. Honorowy pa
tronat nad konferencj'l, obj<t_li prof.zw.dr hab .inz.dr h.c. Andrzej 
Wiszniewski, przewodnicz'l,cy KBN i JM Rektor Politechniki Wro
clawskiej prof.zw.dr hab .inz. Andrzej Mulak. Konferencja ta byla 
pol'l,czona z posiedzeniem Sekcji Podstaw Technologii Komitetu 
Budowy Maszyn Polskiej Akademii Nauk, kt6rej przewodnicz'l,
cym jest prof.dr inz. Henryk Zebrowski, a czlonkiem prof.zw.dr 
hab.inz. Jan Koch. 

Pierwszy dzien obrad konferencji zwi'l,zany byl z jubileuszami. 
Gratulacje i serdeczne slowa zostaly przekazane Jubilatom przez 

JM Rektora Politechniki Wroclawskiej prof.zw.dr hab.inz. Andrzeja 
Mu1aka, zaproszonych gosci oraz przez technolog6w, reprezentan
t6w wszystkich uczelni technicznych skupionych w Sekcji Podstaw 
Technologii Komitetu Budowy Maszyn PAN. Gratulacje przekaza
li r6wniez wsp6lpracuj'l,cy z Instytutem i Jubilatami: prof.dr inz. dr 
h.c. Uwe Heisel z Universitiit Stuttgart, prof.dr inz. Olaf Wasner z 
Techniscbe Universitiit Dresden, prof.dr inz. Jaroslav Tah!cko z 
Czeskiego Uniwersytetu Technicznego w Pradze, prof.dr inz. Mi
kolaj Kuzinowski z Uniwersytetu im. sw. Cyryla i Metodego w 
Skopje. Swoim uczestnictwem uroczystosc uswietnili prorektorzy 
Po1itechniki Wroclawskiej : prof.dr hab.inz. Lucjan Jacak, dr inz. 
Ludomir Jankowski, prof.zw.dr inz. Jerzy Zdanowski. By1i r6w
niez obecni dyrektorzy zaprzyja:lnionych instytut6w Wydziaru Me
chanicznego: prof.zw.dr hab.inz. Waclaw Kollek i dr inz. Mieczy
slaw Szata. 

Jubilaci wyglosili referaty: Jan Koch, Dziekan Wydzialu Mecha
nicznego o Wydziale Mechanicznym Politechniki Wroclawskiej, a 
wlasciwie o wyzwaniach, jakim musi sprostac ksztalcenie inzynie
r6w mechanik6w; Henryk Zebrowski o ksztalceniu doktor6w nauk 
technicznych dla instytutu, innych uczelni i przemyslu w latach 
1968- 1998. 
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Wieczorem odbylo sit( w milej atmosferze spotkanie towarzyskie 
wszystkich uczestnik6w w Klubie Politechniki Wroclawskiej. 

Nastt(pnego dnia odbyla sit( sesja naukowa, na kt6rej zreferowa
ne zostaly obecnie realizowane tendencje w badaniach w instytu
cie. Po przerwie odbylo sit( posiedzenie organizacyjne Sekcji Pod
staw Technologii Komitetu Budowy Maszyn PAN. 

o Prof. zw. dr hab. inz. Jan Koch urodzil sit( w 1931 roku w 
Kobylnicy w wojew6dz
twie lwowskim. Swiadec
two maturalne otrzymal 
we Wroclawiu w 1950 
roku. Studia wyzsze od
byl na Wydziale Mecha
nicznym Politechniki 
Wroclawskiej w latach 
1950-56. Dyplom magi
stra inzyniera mechanika 
otrzymal w styczniu 1956 
roku. 1 wrzesnia 1953 
roku podj<tl pract( w kate
drze Obr6bki Metali, a 
nastt(pnie w Instytucie 
Technologii Budowy Ma
szyn PWr jako asystent i 
starszy asystent, zas po 
obronie pracy doktorskiej w 1964 roku- jako adiunkt. 

W 1969 roku otrzymal stanowisko docenta, a w 1972 roku - tytul 
doktora habilitowanego. W 1976 roku uzyskal tytul profesora nad
zwyczajnego, zas w 1990 roku profesora zwyczajnego. 

Uprawia dyscyplint( naukow'l budowa i eksploatacja maszyn. Jego 
specjalnosci'l jest konstrukcja i badania obrabiarek skrawaj<tcych 
oraz komputerowo wsparte projektowanie oraz automatyzacja pro
dukcji, ze szczeg61nym uwzglt(dnieniem jej komputerowo zinte
growanej wersji. 

W 1965 roku zostal kierownikiem zorganizowanego przez siebie 
Zakladu Badan Obrabiarek, kt6ry od 1991 r., po pol<tczeniu z Za
kladem Automatyzacji Skrawania utworzyl Zaklad Obrabiarek i Au
tomatyzacji . W 1994 r., dzit(ki wsp6lpracy zagranicznej w ramach 
programu TEMPUS, doprowadzil do uruchomienia Centrum Sys
tem6w Produkcyjnych. Korzystaj<t z niego studenci nowego, zor
ganizowanego przez prof. Kocha, kierunku Automatyka i Roboty
ka . Dzialania te otworzyly nowy obszar badan naukowych w dzie
dzinie automatyzacji wytwarzania. 

W 1995 roku prof. Koch zorganizowal, we wsp6lpracy z zagra
nicznymi osrodkami, Wroclawskie Centrum Transferu Technologii 
jako jednostkt( uczelnian'l., powolan<t do wdrazania nowoczesnych 
technologii do przemyslu. Zainicjowal powolanie na Wydziale Me
chanicznym kierunk6w: Jniynieria Materialowa (1997 r.) oraz Za
rzqdzanie i Jniynieria Produkcji (1998). 

W latach 1971-84 byl zastt(pq dyrektora Instytutu Technologii 
Maszyn ds. nauki. W latach 1985-87 pelnil funkcjt( prorektora Po
litechniki Wroclawskiej ds. dydaktyki. W latach 1987-93 byl dy
rektorem ITMiA. Od I wrzesnia 1993 r. jest dziekanem Wydzialu 
Mechanicznego. 

Pelnil wiele funkcji, z kt6rych najwazniejsze to : od 1981 r. - czlo
nek Senatu PWr i wielu komisji senackich, koordynator Centralne
go Programu Badan Podstawowych CPBP 02.04 (lata 19886-90), 
od 1990 roku- z wyboru- jest czlonkiem Komitetu Badan Nauko
wych. Ponadto pelnil funkcje: kierownika zespolu Mechanika i 
Budownictwo KBN (1990-93) i przewodnicz<tcego Sekcji Techno
logii KBN (1994-97), czlonka RGSzW (1989-92). Od 1989 roku 
pelni nieprzerwanie funkcjt( eksperta MEN. W 1997 roku zostal 
powolany do Rady Fundacji Nauki Polskiej w Warszawie. 

Jest czlonkiem Komitetu Budowy Maszyn PAN. Od 1979 roku 
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jest czlonkiem Rady Programowej miesit(cznika naukowo-technicz
nego Mechanik. W latach 1987-92 byl czlonkiem Komjtetu Redak
cyjnego czasopisma PAN Postwy Technologii Maszyn i Urzqdzen. 

Prowadzi ozywion<t i rozlegl<t wsp6lpract( z zagranicznymi uni
wersytetami. Przez 15 !at wykladal goscinnie na Technicznym 
Uniwersytecie w Dreznie, a od 15 !at wyklada na Uniwersytecie w 
Stuttgarcie. Wsp6lpracuje z uniwersytetami w Londynie, Aachen, 
Dortmundzie, Magdeburgu, Chemnitz, Pradze, Pilznie, Miskolcu i 
innymi uczestnicz<tc w realizacji wsp6lnych projekt6w naukowych 
lub dydaktycznych finansowanych przez Unit( Europejsk<t. Kierow
nik programu Tempus (JEP-01005 i JEP-70170) oraz projekt6w 
badawczych CIPACT 930167, CP 940337, CP 937832, CP 960161. 

Prowadzi rozlegl<t wsp6lpract( z przemyslem; w Jatach 1979-97 
byl konsultantem ds . konstrukcji i technologii w Fabryce Automa
t6w Tokarskich we Wroclawiu, a w latach 1972-92 byl czlonkiem 
Rady Naukowo-Technicznej w Centrum Badawczo-Konstrukcyj
nym Obrabiarek w Pruszkowie. 

Opracowal 142 pozycje opub1ikowane w kraju i za granic'l., w 
tym 2 monografie, 1 podrt(cznik oraz 3 skrypty. Wypromowal 16 
doktor6w, a czterech Jego wychowank6w uzyskalo stopien doktora 
habilitowanego. Trzech z nich zajmuje stanowisko profesora nad
zwyczajnego Politechniki Wrodawskiej . 

o Prof. dr inz. Henryk Zebrowski urodzil sit( w 1930 roku w 
Desznie. Ukonczyl gim
nazjum w Jt(drzejowie 
(1947 r.) i Liceum Me
chaniczne w Sl<tskich 
Technicznych Zakladach 
Naukowych w Katowi
cach (1950) . Odbyl stu
dia na Wydziale Mech
nicznym Politechniki 
Wroclawskiej w Jatach 
1950-56. Dyplom magi
stra in:lyniera mechanika 
otrzymal w marcu 1956 
r. Pract( na Politechnice 
Wroclawskiej podj<tl I 
wrzesnia 1953 roku, po
CZ<ttkowo na stanowisku 
zastt(pcy asystenta w Ka
tedrze Maszynoznawstwa Chemicznego, a nastt(pnie w Katedrze 
Obr6bki Metali jako asystent . Stopien doktora nauk technicznych 
uzyskal w 1965 roku i obj<tl stanowisko adiunkta. W 1969 roku 
otrzymal stanowisko docenta, w 1986 roku - tytul profesora nad
zwyczajnego. W styczniu 1994 roku otrzymal nominacjt( na stano
wisko profesora zwyczajnego PWr. 

W latach 1966-86 byl kierownikiem Zakladu Obr6bki Skrawa
niem i Narzt(dzi, a od roku 1987 kieruje Zakladem Obr6bki Wi6ro
wej, Sciemej i Erozyjnej . W latach 1969-81 i 1987-93 by! zastt(pC'l 
dyrektora Instytutu Technologii Maszyn. Od 1973 roku do chwili 
obecnej pelni funkcjt( przewodnicz<tcego Komisji ds. Przewod6w 
Doktorskich instytutu. Byl przez trzy kadencje czlonkiem Senatu 
PWr. Uprawia dyscyplint( naukow<t budowa i eksploatacja maszyn, 
specjalnosc: obr6bka wi6rowa, scierna i erozyjna. 

Zainicjowal i prowadzi badania z zakresu inzynierii powierzchni 
w obr6bce skrawaniem, zar6wno w wytwarzaniu tej powierzchni 
w r6znych warunkach skrawania, metod stereometrycznego opisu 
nier6wnosci powierzchni, pomian! struktury geometrycznej WW 
(3D) po r6znych metodach obr6bki skrawaniem, w aspekcie wla
snosci tribologicznych powierzchni, zwlaszcza kontaktu dw6ch po
wierzchni rzeczywistych, ich zuzywania sit( i trwalosci czt(sci ma
szyn oraz poznania mechanizmu ksztaltowania powierzchni. 

Dokoftczenie na stronie 20 
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Uzyskane wyniki podal w 170 publikacjach, z kt6rych 88 ukaza
lo si~ po uzyskaniu tytulu naukowego profesora. Na dorobek skla
da si~ 16 publikacji w czasopismach zagranicznych, 33 publikacje 
w czasopismach krajowych, gl6wnie w ,Post~ach Technologii 
Maszyn i Urz!ldzen", ,Archiwum Technologii Maszyn i Automaty
zacji", ,Mechaniku" i ,Przegl!ldzie Mechanicznym". 

Jest wsp6lautorem 17 patent6w. Opracowal XI rozdzial ,Szlifowa
nie i inne obr6bki sci erne" (95 stron) w Poradniku Jniyniera - Obr6b
ka skrawaniem, WNT, Warszawa 1991 r. Jest autorem dw6ch oraz 
wsp6lautorem czterech skrypt6w. Bral czynny udzial (z referatami) w 
18 sympozjach i konferencjach zagranicznych oraz 32 krajowych. 

Dorobek w zakresie ksztalcenia kadry naukowej wyraza si~ Iicz
b!l wypromowanych 13 doktor6w, z kt6rych czterech uzyskalo ha
bilitacje i stanowiska profesor6w nadzwyczajnych. Opracowal47 
recenzji prac doktorskich, 8 habilitacyjnych, 6 opinii do tytulu pro
fesora, a takie 10 opinii do stanowiska profesora nadzwyczajnego. 

0 jego autorytecie i pozycji w srodowisku naukowym swiadczy 
pelnienie z wyboru - przez dwie kadencje - funkcji przewodniCZ!l
cego Sekcji Podstaw technologii oraz czlonka prezydium Komitetu 
Budowy Maszyn PAN. 

Prof. Zebrowski pelni tez funkcj~ przewodnicz!lcego rad progra
mowych dw6ch czasopism PAN: ,Post~6w Technologii Maszyn i 
Urz!ldzen" oraz , Archiwum Technologii Maszyn i Automatyzacji". 
Jest czlonkiem zwyczajnym Akademii Inzynierskiej w Polsce. 

Byl inicjatorem i organizatorem w 1978 roku naukowej Szkoly 
Obr6bki Sciemej, kt6ra dziala nieprzerwanie od 20 lat pod patro
natem Sekcji Podstaw Technologii KBM PAN; jest dyrektorem tej 
Szkoly. Wsp6lpracuje z Uniwersytetem Skopje w Macedonii . 

Najwainiejsze odznaczenia Jubilata to: Zloty Krzyz Zaslugi, Krzyz 
Kawalerski Orderu Odrodzenia Polski i Medal Edukacji Narodowej. 
Otrzymal On tez dwie indywidualne Nagrody Ministra, kilkanascie 
Nagr6d Rektora oraz Dziekana Wydzialu Mechanicznego PWr .(mk) 

Nareszcie sami! 
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Fundacji Rozwoju Politechniki Wroctawskiej 

Nowa struktura 
Mamy przyjemnosc poinformowac o powolaniu w ramach Fun

dacji Rozwoju Politechniki Wroclawskiej nowej struktury - Rady 
ds. Badait i Wykorzystania Odnawialnych Zrodel Energii. Jest 
to interdyscyplinarna grupa, kt6rq tworzqprzedstawiciele 8 In
stytut6w Politechniki Wroclawskiej oraz osoby zaangai owane 
w dzialalnosc gospodarczq. Celem Rady jest integracja i koor
dynacja dzialafz badawczych i aplikacyjnych, informacyjnych i 
edukacyjnych w dziedzinie odnawialnych ir6del energii. Chce
my poinformowac o otwartym charakterze Rady ds. Badafz i 
Wykorzystania Odnawialnych Zr6del Energii- wszyscy zainte
resowani uczestnictwem proszeni sq o zwracanie si~ o dalsze 
informacje do czlonk6w Prezydium Rady. 

W krajach Unii Europejskiej obserwuje si!(. od okolo 25 !at rozw6j 
technologii wspomagaj1l,cych wykorzystanie energii odnawialnej . Pra
com badawczym towarzyszy promocja i inicjatywy polityczne maj14.ce 
stworzyc odnawialnym zr6dlom energii warunki jednoczesnego wyko
rzystania ze zr6dlami konwencjonalnymi, do kt6rych zalicza si!(. pali
wa kopalne i energi!;, nukleam!l. 

W 1994 r. w Madrycie podpisano Deklaracj!(. Komisji Europejskiej , 
apeluj!lC!l, by do 20 l 0 r. og6lne zapotrzebowanie Unii Europejskiej na 
energil( pierwotn14. bylo w 15% pokrywane ze :lr6del energii odnawial
nej . 

W 1997 r. Komisja Europejska wydala Bial14. Ksi!;,gl( , Energia d/a 
przysz/osci: odnawia/ne i r6d/a energii ". Zaproponowano w niej stra
tegil( i plan dzialail maj!lcych na celu uzyskanie w 20 I 0 r. minimum 
12% udzialu energii odnawialnej w calkowitym zu:Zyciu energii w Unii 
Europejskiej . Obecnie udzial ten wynosi 6%. Kaidy z kraj6w czlon
kowskich winien wl1l,czyc si!(. do realizacji tego planu, aby wypelnic 
mil(dzynarodowe zobowi!lZania Unii w dziedzinie ochrony srodowi
ska, zwlaszcza zwi14.zane z redukcj14. emisji dwutlenku W!;,g!a. 

Wsr6d korzysci wynikaj14.cych z wykorzystania energii odnawialnej 
Biala Ksi!;,ga podkresla: 

- wzrost bezpieczeilstwa energetycznego ( obecnie 50% calkowitego 
zapotrzebowania Unii na energi!;, pokrywa import); 

- tworzenie miejsc pracy, zwlaszcza w przedsil(biorstwach malych i 
srednich; 

- promocjl( regionalnego rozwoju gospodarczego; 
- modulowy, ulatwiaj!lCY finansowanie projekt6w charakter techno-

logii w energetyce odnawialnej; 
- wlasne doswiadczenia mog14. bye wykorzystane na du:lym rynku 

swiatowyrn. 
Rozw6j wykorzystania energii odnawialnej napotyka w pierwszej fazie 

na przeszkody: 
- wystl(pUj1l, problemy akceptowania przez rynek energetyki odna

wialnej; 
- liberalizacja sektora energetycznego otwiera nowe moiliwosci dla 

energii odnawialnej; 
- pOCZ1l,tkowe koszty inwestycyjne dfa wykorzystania zr6del energii 

odnawiaJnej S!l wyzsze niz dJa zr6del konwencjonafnych, jesfi nie 
uwzgl!;,dniac szk6d w srodowisku; 

- niedostateczna znajomosc technologii energetyki odnawialnej po
woduje, ze wladze, inwestorzy i uiytkownicy nie maj14. do niej zaufa
nia. 

Dlatego specjalisci proponuj14. stosowanie specjalnych instrument6w 
prawno-ekonomicznych, kt6re pomagaj14. przekroczyc ten etap. 

Promocja odnawialnych zr6del energii wymaga podjl(cia szerokiej 
gamy dzialan w dziedzinie energii, ochrony srodowiska, zatrudnienia, 
podatk6w, konkurencyjnosci, badan naukowych, rozwoju technologicz
nego, projekt6w demonstracyjnych, rolnictwa, a takie polityki regio
nalnej i zagranicznej. 

Biala Ksi!;,ga podkresla kluczoW1l,TOII( poszczeg61nycb kraj6w czlon
kowskich w d!lieniach do osi14.gni!;,cia 12-procentowego poziomu do 
20 I 0 r. Dzialania prawne na szczeblu Unii Europejskiej bl(d!l podej
mowane jedynie, gdy skutecznosc dzialail na poziomie pailstw b!;,dzie 
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niedostateczna, lub gdy po:Z<l_dana bt<dzie koordynacja dzialan w ra
mach Unii Europejskiej. 

W przededniu rozpocz((cia procesu integracyjnego z Uni<l_ Europej
sk<l_problematyka wykorzystania energii odnawialnych staje sit( coraz 
bardziej aktualna takie w naszym kraju. Stan zaawansowania badan 
zasob6w odnawialnych :lr6del energii w skali kraju oraz aktywnosc 
dzialan swiatowych i europejskich osrodk6w naukowych i gospodar
czych sklania r6wniez wroclawskie srodowisko naukowe i gospodar
cze do podj((cia intensywnego wsp6ldzialania na rzecz rozwi<l_zywania 
najpilniejszych zadan Regionu Dolnosl<l_skiego w dziedzinie racjonal
nego rozwoju energetyki, zgodnego z wymogami ekologii i post((pu 
cywilizacji. 

Dystans mi((dzy stanem krajowej energetyki i europejskimi osi<l_glli((
ciami w tych dziedzinach, a takie perspektywa wsp6lpracy z coraz bliz
SZ<l_ nam UE sprawiajq, ze dostrzegamy piln<l_ potrzeb<t powolania pla
c6wki, np. jednostki naukowo-gospodarczej , kt6ra podejmie si(( rze
telnej oceny stanu regionu i jego rozwoju pod tym wzgl((dem. 

Polozenie geograficzne i polityczne Dolnego Sl<l_ska, jego potencjal 
naukowy i gospodarczy, szczeg6lnie stwarzaj<l_ dobre perspektywy dla 
tej dziedziny. Lagodny i urozmaicony klimat regionu sprzyja zar6wno 
badaniom odnawialnych :lr6del energiijak i wdrozeniom. Powinny one, 
zdaniem specjalist6w, przyniesc szybkie efekty w ekologii i gospodar
ce. 

Potencjal gospodarczy i przemyslowy Regionu Dolnosl<l_skiego spra
wia, ze mozna tu realizowac wdrozenia i stworzyc wszechstronnq, sa
mowystarczaln<l_ baz(( produkcyjn<l_ maszyn i urz<l_dzen do wykorzysty
wania wszystkich odnawialnych zr6del energii. 

Na Politechniki Wroclawskiej istniej<l_ zespoly badawcze, kt6re zaj
muj <l si<t badaniami energii i material6w odnawialnych. Niekt6re z nich 
pokr6tce przedstawiamy. 

ENERGIA FoTowoLTAICZNA - Bezposrednie przeksztalcanie energii 
promieniowania slonecznego w energi<t elektryczn<l_ za pomoq syste
m6w fotowoltanicznych. 

- Zaklad Elektroniki Ciala Stalego I-25 
ENERGIA FOTOTERMALNA - Wykorzystywanie energii promieniowa

nia slonecznego za posrednictwem grawitacyjnych kolektor6w kon
wekcyjnych oraz z przeplywem wymuszonym do cel6w grzewczych i 
bytowych w gospodarce komunalnej . 

- Katedra Klimatyzacji i Cieplownictwa K07-0l 
ENERGIA BIOMASY - Energetyka oparta na biomasie wykorzystuje 

min. paliwa gazowe otrzymywane w biotechnologiach do wytwarzania 
energii elektrycznej i cieplnej za pomoq ogniw paliwowych lub silni
k6w wewn((trznego spalania w agregatach kogeneracyjnych wytwarza
j<l_cych r6wnoczesnie energi(( elektryczn<l_ i ciepln<l_. 

- Zaklad Spalania I-20 
- Zaklad Wysokotemperaturowych Proces6w Chemicznych I-5 
- Zaklad Chlodnictwa i Kriogeniki I-20 
ENERGIA BIOPALIW- Produkcja i zastosowanie biopaliw szczeg61nie 

z rzepaku rna miejsce w wielu krajach, w Polsce natomiast dotychczas 
brak jest jednoznacznego programu w tej sprawie. 

- Zaklad Nap((d6w Spalinowych I-16 
ENERGIA WODNA - Energetyka wodna przeksztalca energi(( poten

cjaln<l_ ciek6w wodnych w energi<t elektryczn<l_za pomoc<l_ turbin. Aktu
alnie, szczeg6lnie mozliwy jest rozw6j tzw. malej energetyki na tere
nach g6rskich i podg6rskich regionu Do1nos1<l_skiego. 

- Zaklad Hydrau1icznych Maszyn Przeplywowych I -16 
- Zaklad Mechaniki Plyn6w I-20 
ENERGIA WIATROWA - Potencjalne mozliwosci wykorzystania ener

gii wiatru wyst((pUj<l_ na terenach wiejskich, g6rskich oraz trudnodo
St((pnych dla dostarczania energii pochodz<l_cej ze zr6del konwencjo
nalnych. 

- Zaklad Turbin Cieplnych i Spr((iarek I-20 
- Zaklad Maszyn E1ektrycznych I-29 
ENERGIA GEOTERMALNA- PoJska posiada znaCZ<l_Ce zasoby w6d geo

termalnych 0 niskim i srednim potencjale termicznym. w Polsce S<l_juz 
w eksploatacji cieplownie geotermalne np . w Pyrzycach i Banskiej oraz 
kilka w planach budowy. Region Dolnosl<l_ski znajduje si<t wg dotych
czasowych badan w mniej korzystnych warunkach pod wzgl((dem 
geologicznym, co wymaga da1szych prac rozpoznawczych. 

ENERGIA OnPADOWA- Oszcz((dna gospodarka energi<l_polega na mak
symalnym wykorzystaniujej nosnik6w do stan6w zblizonych do r6w
nowagi z og61nie poj((tym otoczeniem. Potencjal zr6del energii odpa-
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dowej w przemysle jest ogromny i wynikaj<l_cy m.in. z faktu, ze urz<l_
dzenia byly projektowane w okresie dostatku energii i oboj((tnosci 
wobec srodowiska naturalnego. Wykorzystanie pierwomych zr6del 
energii, nawet w nowych technologiach, nie przekracza 40%. 

Wartosc odpadowych zr6del energii zalezy przede wszystkim od ich 
mocy i temperatury. Energia odpadowa moze bye przeksztalcona w 
energi(( mechanicznq, elektryczn<l_ oraz wykorzystywana do cel6w 
grzewczych lub transformowana na wyzszy lub nizszy poziom tempe
ratury za pomoc<l_ sorpcyjnych transformator6w i pomp ciepla dla ce-
16w technologicznych a takze do nap((du przemyslowych absorpcyj
nych urz<l_dzen chlodniczych. 

- Zaklad Chlodnictwa i Kriogeniki I-20 
RECYKLING ODPADOW Z TWORZYW SZTUCZNYCH -

Tworzywa sztuczne produkowane S<l_ w wi((kszosci z ropy naftowej, 
st<l_d ich bezposredni zwi<l_zek ze zr6dlami energii pierwotnej oraz duza 
wartosc energii opalowej. Recykling materialowy, chemiczny b<l_dz ener
getyczny (spalanie z odzyskiem energii) odpad6w z tworzyw sztucz
nych (w skali kraju okolo 600 tys. ton) prowadzi do zmniejszenia za
potrzebowania na rop(( naftow<l_ b<l_dZ bezposrednio jest zr6dlem ener
gii. 

- Pracownia Recyklingu Tworzyw Sztucznych I-3 
Powyzsze zespoly, dzialaj<l_ce dotychczas w rozproszeniu, stanowi<l_ 

znacz<l_cy potencjal badawczy i intelektualny, kt6ry wykazal juz wielo
krotnie profesjonalizm. Pol<l_czenie tych mozliwosci moze zwielokrot
nic skutecznosc dzialan podejmowanych dla wykorzystania energii od
nawialnych. Mamy przyjemnosc poinformowac o powolaniu w ra
mach Fundacji Rozwoju Politechniki Wroclawskiej nowej struktury -
Rady ds. Badaii i Wykorzystania Odnawialnych Zrodel E nergii. 
Jest to interdyscyplinama grupa, kt6r<l_ tworz<l_ przedstawiciele 8 Insty
tut6w Politechniki Wroclawskiej oraz osoby zaangazowane w dzialal
nosc gospodarCZ<l_. Celem Rady jest integracja i koordynacja dzialan 
badawczych i aplikacyjnych, informacyjnych i edukacyjnych w dzie
dzinie odnawialnycb zr6del energii. 

Na spotkaniu organizacyjnym w dniu 30 listopada 1998 powolano 
Prezydium Rady, kt6re stanowi<l_: 

- prof. Mieczyslaw Mieczyilski - przewodnicz<l_cy 
- dr Aleksander Hager 
- dr Marek Kozlowski 
W spotkaniu zalozycielskim Rady udzial wzi<tli : prof. M. Mieczyil

ski (I-20), dr Aleksander Hager, dr Marek Kozlowski (I-3), w imieniu 
prof. Benedykta Licznerskiego dr Andrzej Dziedzic (I-25), dr Wlodzi
mierz Szczepaniak (I-5), prof. Wlodzimierz Kordylewski (I-20), prof. 
Jan Plutecki (I-16), dr Krzysztof Jesionek (I-20), dr Jan Danielewicz 
(K07-0 1), prof. Kazimierz Wojs (I-20), dr Krzysztof Miksiewicz (I-
16) oraz prof. Wojciech Ci<tzkowski (1-1 0). Prof. Jerzy Zwozdziak (I-
15) deklaruj<l_c udzial w Radzie nie uczestniczyl w spotkaniu z uwagi 
na wyjazd sluzbowy. 

Przedstawiaj<l_c inicjatyw(( chcemy poinformowac o otwartym cba
rakterze Rady ds . Badail i Wykorzystania Odnawialnych Zr6del Ener
gii - wszyscy zainteresowani uczestnictwem proszeni S<l_ o zwracanie 
sit( o dalsze informacje do czlonk6w Prezydium Rady. 0 dalszych dzia
laniach Rady b<tdziemy informowac na naszych lamach. 

Nagrody dla student6w 
Z okazji Swi((ta Uczelni JM Rektor przyznal 57 studentom na

grody za postaw(( prospoleczn1t, aktywnosc i osilillni((cia w ruchu 
naukowym, na polu sportu i kultury studenckiej, za prac(( w organi
zacjach, stowarzyszeniach i zrzeszeniach studenckich oraz za za
angazowanie w dzialalnosc samorz<l_dow<l_ na wydzialach i w do
mach studenckich. W tym roku po raz pierwszy wyr6Z11ione osoby 
otrzymaly nagrody z r<l_k JM Rektora prof. Andrzeja Mulaka. Uro
czystosc odbyla si(( 8 grudnia. 

Za dzialalnosc samorz<l_dow<l_ na wydzialach i w domach studenc
kich wyr6zniono 21 os6b, za osilillni((cia w dziedzinie sportu aka
demickiego (dzialalnosc w KS AZS PWr) -12 os6b, za osilillni((cia 
na polu kultury - 10 os6b (4 osoby z ch6ru i 6 ze studenckiej 
telewizji STYK) oraz 14 os6b za wyr6zniaj<l_Cl! si<t dzialalnosc w 
kolach naukowych, stowarzyszeniach i organizacjach. D 
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Dwa posiedzenia 
Kolegium Prorektor6w 

Na posiedzeniu Kolegium Prorektor6w ds. Dydaktyki 27 pazdzier
nika dyskutowano na temat wsp6lpracy dzialaj<~ocych na Dolnym Sl<~o
sku pailstwowych wyi:szych szk6l zawodowych z uczelniami akade
mickimi. Material z dyskusji zostal przedstawiony na posiedzeniu Ko
legium Rektor6w Szk6l Wyi:szych Wroclawia i Opola w dniu 12 listo
pada. 

Wymieniono tei: informacje na temat tegorocznej nietypowej rekru
tacji na studia. Okazalo si~, i:e problem "trzech swiadectw matural
nych" wyst~il na poszczeg6lnych uczelniach w bardzo zr6i:nicowa
nym stopniu. 

Przeprowadzono dyskusj~ na temat zasad, trybu i organizacji wyda
wania zaswiadczen dla student6w ubiegaj<~ocych si~ o kredyty i pozycz
ki bankowe. 

Gl6wnym punktem nast~nego posiedzenia, kt6re odbylo si~ 17 li
stopada, bylo wyst~ienie dyrektorki Dolnosl<~oskiej Kasy Chorych. 
Przedstawila ona najwai:niejsze problemy zwi<~ozane z opiek<~ozdrowot
n<~onad studentami po reorganizacji slui:by zdrowia. Po zapoznaniu si~ 
z rozwai:anymi koncepcjami i dyskusji prorektorzy uzyskali zapewnie
nie, i:e najp6zniej do konca listopada br. rektorzy wszystkich uczelni 
otrzymaj<~o szczeg6lowe informacje dotycz<~oce zatwierdzonych us tal en i 
zasad funkcjonowania lecznictwa student6w. 

Prof. Lucjan Jacak zaproponowal, by przed koncem kadencji wypra
cowae wsp6lne stanowisko prorektor6w dotycz<~oce zmian zasad finan
sowania i organizacji dydaktyki w warunkach ci~lego zmniejszania 
naklad6w finansowych na szkolnictwo wyi:sze i wzrostu liczby stu
dent6w. Po ozywionej dyskusji postanowiono, :i:e na nast~ne spotka
nie pomyslodawca przygotuje projekt uchwaly w tej sprawie. 

W drugiej czt(sci posiedzenia, w kt6rej brali udzial przedstawiciele 
samorz<~od6w studenckich i fundacji akademickich, postanowiono po
wolae studenck<~o grup~ inicjatywn<~o do opracowania programu dzialal
nosci srodowiskowego klubu studenckiego oraz koszt6w i zakresu re
montu pomieszczenia przeznaczonego na ten eel. 

(''Glos Uczelni'' 12/98) 

Listopadowe 
posiedzenie KRUWiO 

W posiedzeniu Kolegium Rektor6w Uczelni Wy:i:szych Wrodawia i 
Opola, kt6re odbylo sit( 12 listopada w Wy:i:szej Szkole Oficerskiej, 
wzi~li udzial wojewoda wroclawski Witold Krochmal i marszalek sej
miku samorz<~odowego prof. Jan Waszkiewicz. Nakreslili oni sytuacjt( 
w regionie dolnosl<~oskim. Wojewoda m6wil o mo:i:liwosciach uzyska
nia dalszych funduszy na likwidacjt( skutk6w powodzi. Marszalek przed
stawil gl6wne zadania wynikaj<~oce ze strukturalnych zmian administra
cji samorz<~odowej. Zapewnil, :i:e dolnosl'lskie srodowisko akademickie 
odgrywae b~dzie wa:i:n'l rol~ w zachodz'lcych procesach. 

• Profesorowie Roman Duda i Andrzej Mulak zreferowali spotkanie 
u prezydenta A.Kwasniewskiego, jakie mialo miejsce 3 listopada. 
Uczestniczylo w nim okolo I 00 rektor6w polskich uczelni. Jego tema
tem byly perspektywy nauki i edukacji w ci'!gU najbli:i:szych to lat. 
Latwym do przewidzenia powodem do minorowych wypowiedzi m6gl 
bye fakt, :i:e w nadchodz'lcym roku na nauk~ rna bye przeznaczone 0,46% 
PKB, ana szkolnictwo wy:i:sze 0,80% PKB. 

Dyskusjt( otworzyl prof. Leszek Kuznicki , prezes PAN, kt6ry zaata
kowal aktualn'l koncepcj~ finansowania przez KBN poszczeg6lnych 
typ6w plac6wek naukowych, tzn. ograniczenie wydatk6w na PAN i 
JBR-y w stosunku do funduszy przeznaczonych dla uczelni. 

Minister Miroslaw Handke przedstawil d<!:i:enia do poprawy sytuacji 
w szkolnictwie i wyrazil nadziej~, i:e mimo trudnosci przewa:i:aj<~o po
zytywy. 

Wiceminister w KBN dr J.K.Fr'lckowiak om6wH realia KBN. 
W dyskusji rektorzy wypowiedzieli si~ na temat bol'lczek gn~bi<~o-
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cych ich srodowisko. 
Prezydent w podsumowaniu dyskusji stwierdzil, i:e polityka rna obiek

tywne trudnosci z dostrzei:eniem potrzeb nauki, bo: (I) zr6dlem roz
woju jest "renta zap6znieniowa", czyli sytuacja zachttcaj<~oca zachod
nich inwestor6w do 1okowania tu swoich inwestycji oraz (2) powa:i:ne 
reformy realizowane przez panstwo. Zapewnil jednak, i:e w niedale
kiej przyszlosci nauka i szkolnictwo wy:i:sze zostan'l dostrze:i:one i uzna
ne za gl6wne zr6dla rozwoju kraju. W tej dziedzinie przykladem mog<~o 
bye dla nas Finlandia i Tajwan. 

• Kolegium Rektor6w ustalilo porz'ldek uroczystosci Swi~ta Nauki. 
M6wiono tei: o potrzebie remontu Pomnika Martyrologii Profesor6w 
Lwowskich. 

• Zanalizowano sytuacj~ szkolnictwa wy:i:szego na Dolnym SI<!sku. 
W miastach, kt6re utraq ud nowego roku status wojew6dzkich (jed
noczesnie s<~o siedzibami filii PWr) dziala wiele, czasem nawet po 10 
plac6wek szkolnictwa wyi:szego: punkty konsultacyjne, zamiejscowe 
wydzialy i inne. Istniej'l tam tei: 2 szkoly zawodowe. Niezbttdne jest 
opracowanie koncepcji docelowej. Marszalek J.Waszkiewiczjest zwo
lennikiem powolania w bylych stolicach wojew6dztw prawdziwych 
uczelni o charakterze uniwersyteckim. 

• Rektorzy poruszyli temat przyszlorocznego Festiwalu Nauki. 
• Przedyskutowano spos6b finansowania elektronicznych baz danych. 
NastC(pne posiedzenie KRUWiO odbttdzie sit( 17 grudnia w murach 

Papieskiego Fakultetu Teologicznego i bttdzie jednoczesnie spotkaniem 
oplatkowym. 

Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej 
przvznala doroczne nagrodv. 

Polski Nobel - nauki sciste 
Fundacja na Rzecz Nauki Polskiej przyznala po raz si6dmy dorocz

ne nagrody. Te prestii:owe wyr6:i:nienia (wynosz<~oce po 40 tys. zl.) s<~o 

cz~sto nazywane polskim Noblem. W dziedzinie nauk humanistycz
nych i spolecznych, przyrodniczych i medycznych oraz technicznych 
otrzymali je uczeni z Krakowa. Laureatem nagrody w dziedzinie nauk 
scislych zostal prof. Lechoslaw Latos-Grazynski z Wydzialu Chemii 
Uniwersytetu Wroclawskiego za badania nad porfirynami i metalopor
firynami o szczeg6lnej strukturze molekulamej i elektronowej. Porfi
ryna to zwi'lzek chemiczny, kt6ry w przyrodzie wyst~uje w hemoglo
binie i chlorofilu. W hemoglobinie umoi:liwia ona oddychanie i akty
wacjC( tlenu, a tak:i:e transport elektron6w. Obecnie stosuje si~ porfiry
ny w leczeniu nowotwor6w, w tzw. terapii fotodynamicznej. Pr6buje 
sit( te:i: zastosowae je jako molekulame elementy elektroniczne. 

Prof. L.Latos-Grai:ynski urodzil sit( w 1951 r. w Szczecinie. Liceum 
Og6lnoksztalqce ukonczyl w Zaganiu. Studia chemiczne odbyl na 
Uniwersytecie Wroclawskim. Doktorat uzyskal w 1978 r. Stopien dok
tora habilitowanego otrzymal w 1986 r. Po habilitacji przedmiotem 
zainteresowan naukowych prof. L.Latosa-Gra:i:ynskiego byla chemia 
porfiryn oraz zastosowanie j'ldrowego rezonansu magnetycznego 
(NMR) w badaniach molekul paramagnetycznych. Metoda ta pozwala 
wnikae w gl'lb badanych struktur. Do osi'!gnit(e profesora nalei:<~oprace 
dotycz'lce proces6w utleniania i aktywacji tlenu molekulamego z udzia
lem metaloporfiryn, procesy degradacji hemu, chemii koordynacyjnej 
heteroporfiryn oraz wyj'ltkowo rzadkich kompleks6w niklu (I) i niklu 
(III). Prace te S<lo wysoko oceniane w literaturze swiatowej. Prof. L.La
tos-Gra:i:yllski jest wsp6lautorem II 0 prac naukowych opublikowanych 
w renomowanych czasopismach. Nale:i:y do grona najczC(sciej cytowa
nych chemik6w polskich. Od dwudziestu !at wsp6lpracuje z prof. Ala
nem Balchem prowadz'lcym grup~ badawcz'l na Uniwersytecie Kali
fomijskim w Davis, USA. W dziedzinie badan nad porfirynami za naj
wa:i:niejsze uwa:i:a odkrycie odwr6conej porfiryny. Cz<!steczka syme
trycznej porfiryny rna cztery atomy azotu zlokalizowane w centrum. W 
porfirynie odwr6conej jeden atom azotu jest zast~iony w~lem, a azot 
znajduje sit( na pierscieniu CZ'lsteczki. Prace nad porfirynami pozwoli
ly na otrzymanie organometalicznych zwi<~ozk6w zawieraj<~ocych nikiel. 
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KONKURS NA NAJLEPSZA 
PRACI; DYPLOMOWA 

W ROKU AKAD.1997/98 
w zakresie mechaniki i budowy maszyn 

im. Prof. Romana Sobolskiego 

Organizatorami tego Konkursu S<t Kolo Zakladowe SIMP przy 
Politechnice Wroclawskiej oraz Wydzial Mechaniczny i Wydzial 
Mechaniczno-Energetyczny Politechniki Wroclawskiej. Komisja 
Konkursowa w skladzie: przewodnicz<tCY dr inz. Jerzy Bachman, 
jej czlonkami byli Dziekan Wydzialu Mechaniczno-Energetyczne
go dr hab. Mieczyslaw Lech, prof. ndzw. PWr i Przewodnicz<tCY 
Kola SIMP przy PWr inz. Andrzej Bielaftski, a sekretarzem dr inz. 
Waclaw Pszczolowski. Czlonkowie Komisji przy ocenie prac, 
opr6cz takich wymagan formalnych jak srednia ocen ze studi6w, 
ocena pracy dyplomowej, ocena z egzaminu dyplomowego i termi
nowe ukonczenie studi6w, brali pod uwag€( nowatorstwo podj((te
go tematu, oryginalnosc i nowoczesnosc wykonanej pracy oraz sto
pien jej uzytecznosci. 

Dnia 13.11.1998 r. odbyla si(( finalowa prezentacja biorctcych 
udzial w Konkursie prac dyplomowych wykonanych na Wydziale 
Mechaniczno-Energetycznym. Komisja Konkursowa przyznala: 

Nagrod~ Zespolow:t 1-stopnia za prace dyplomowe magisterskie: 

l.K.rzysztofa Owsikowskiego - ,,Kinetyka krystalizacji w kry
stalizatorze nowego typu z mieszadlem" 

2.Mariusza Calika - ,,Projektowanie nowego typu krystalizato
ra o dzialaniu ciqglym z mieszadlem" oraz 

3.Piotra Mickiewicza - ,Wplyw parametr6w pracy nowego typu 
krystalizatora najakosc otrzymywanych krysztal6w" wykonane pod 
kierunkiem dra inz Slawomira Misztala 

Nagrod~ ex quo II-stopnia za prace dyplomowe magisterskie: 

l.Krzysztofa Fitanczaka - ,Wyznaczanie charakterystyk beza
zbestowych materia/ow uszczelniajqcych dla oceny wycieku ze zlq
cza kolnierzowego" wykonanct pod kierunkiem dra inz Piotra 
Gawlinskiego oraz 

2.Doroty Staszak - ,,Ekologiczne i ekonomiczne aspekty budo
wy elektrownijqdrowych" wykonanctpod kierunkiem dra hab. Mie
czyslawa Lecha, prof. ndzw. PWr 

Wyrliznienie za prac~ dyplomow:t inzyniersk:t: 

Janusza Zgodzinskiego- ,,Projekt instalacji chlodniczej dla ko
mory do przechowywania lod6w" wykonanct pod kierunkiem dra 
inz. Marka Zaka 

Wyroznienia za prace dyplomowe magisterskie: 

l.Arkadiusza Wrzyszcza - ,,Pomiar skladu granulometryczne
go zmodyfikowanq pipetq sedymentacyjnq" oraz 

2.Rafala Moksa- ,,Pomiar skladu granulometrycznego znorma
lizowanq pipetq sedymentacyjnq" wykonane pod kierunkiem dra 
inz. Hilarego Firewicza. 

Laureaci Konkursu z Wydzialu Mechaniczno-Enrgetycznego przy 
odbiorze dyplom6w ukonczenia studi6w otrzymali pamicttkowe 
dyplomy i nagrody ufundowane przez organizator6w. 

W dniu 27.11.98 odbyla sit( natomiast finalowa prezentacja prac 
dyplomowych wykonanych na Wydziale Mechanicznym. Komisja 
przyznala: 

Nagrod~ ex quo 1-stopnia za prace dyplomowe magisterskie: 

l.Aieksandry Rohatynskiej - ,Wyznaczanie tensora napr£<ien i 
odksztalcen w strukturach tkankowych" wykonanej pod kierunkiem 
prof. dra hab. inz. Romualda Bt<dzinskiego oraz 

2.Dariusza Zwolinskiego - ,Jntegracja robota przemyslowego 
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RV-Ml ,Mitsubishi" z sieciq komunikacyjnq PROF/BUS elastycz
nego gniazda wytw6rczego" wykonanct pod kierunkiem dra inz. 
Zbigniewa Smalca 

Nagrod~ 11-stopnia za prac~ dyplomow:t magistersk:t: 

Pawla Sobczaka - ,Non-Linear Large Deformation FE-Analy
sis of the Anterior Plafing on a C5-C6 Spinal Unit" wykonanct pod 
kierunkiem prof. dra bab. inz. Romualda B~dzinskiego 

Nagrod~ 111-stopnia za prace dyplomowe magisterskie: 

l.Mariusza Wajdy - ,,Analiza tlumienia drgan skr£<tnych belek 
zamocowanych wspornikowo z wykorzystaniem nieliniowych me
tod identyfikacji" wykonanctpod kierunkiem dr bab. inz. Macieja 
Kulisiewicza, prof. ndzw. PWr oraz 

2.Arkadiusza Kowalskiego - ,,Analiza metod i system6w w pla
nowaniu i sterowaniu produkcjq" wykonan<tpod kierunkiem dr hab. 
inz. Edwarda Chlebusa, prof. ndzw. PWr 

Wyrliznienie za prace dyplomowe magisterskie: 

l.K.rzysztofa Sobonia- ,,Nap£<d hydrostatyczny z adaptacyjnym 
sterowaniem wt6rnym" wykonan<t pod kierunkiem prof. dra hab. 
inz. Waclawa Kolleka oraz 

2.Arkadiusza Dybka - ,,Badanie ceramicznego filtra spa/in z 
pokryciem katalitycznym" wykonanctpod kierunkiem dra inz. Woj
ciecha Walkowiaka 

Nagrod~ SIMP za prac~ dyplomow:t inzyniersk:t: 

Grzegorza Antoniszyna - ,,Projektformy wtryskowej do wytwa
rzania zlqczek skr£<tnych serii 800" wykonanct pod kieru.nkiem doc. 
dra inz. J ana Kosmidra 

Laureaci Konkursu otrzymajct pamicttkowe dyplomy i nagrody 
podczas uroczystego wr((czenia dyplom6w ukonczenia studi6w na 
Wydziale Mechanicznym. 

Promotorzy wszystkich nagrodzonych prac otrzymuj ct pamicttko-
we dyplomy. 0 

Stypendia firmy InseRT 
Po raz czwarty rozstrzygni((tO konkurs na dwa stypendia, kt6re 

funduje firma InseRT dla wyr6i:niajctcych si(( student6w specjalno
sci systemy informacyjne na Wydziale Informatyki i Zarzctdzania. 
Stypendia te set niezalezne od obowictzujctcego systemu stypendial
nego, nie set tez uwaru.nkowane i:adnymi zobowictzaniami wobec 
finny InseRT. Przyznawane S<t na okres 12 miesi((cy. W roku akade
mickim 1998/99 laureatami konkursu zostali: 

Anna Kuziemska- z III roku, 
Damian Dudek- z IV roku. 
Stypendia przyznaje powolana przez Dziekana Wydzialu Infor

matyki i Zarzctdzania komisja konkursowa, w kt6rej sklad wcho
dzct: prodziekan prof. Tadeusz Galanc, prezes firmy InseRT mgr 
Jaroslaw Szawlis, pracownik firmy mgr Blazej Kotelko i przekazu
jctcy te informacje kierownik Zakladu System6w Informacyjnych. 

Co roku o stypendia ubiegajct sit( wylctcznie dobrzy kandydaci, 
ale w tym roku bylo ich znacznie wi((cej niz w ubieglych latach, bo 
osiemnastu i byli to bardzo mocni studenci. Wr((CZ zadziwiajctca 
jest r6znorodnosc zainteresowaft i osictgni((cia kandydat6w w r6z
nych dziedzinach. Ujawnily sit( one w ankietach i zostaly potwier
dzone kopiami dyplom6w, zaswiadczeniami i referencjami. 0 wy
nikach studi6w zas swiadczct liczby. Kazdy kandydat zalctczal in
deks lub jego kserokopi€( oraz podawal w ankiecie srednict ze wszyst
kich ocen i srednict ocen z przedmiot6w informatycznych. Oceny te 
usrednione d!a 18 kandydat6w (srednie srednich) S<t odpowiednio 
r6wne: 4.53 i 4.61 . 

Prezes firmy InseRT mile zaskoczyllaureat6w informujctc o pod
niesieniu wysokosci stypendi6w z 200 do 300 zlotych miesi((cznie. 

Czeslaw Danilowicz 
Przewodniczqcy Komisji Konkursowej 
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Dane Zakladu Uslug Socjalnych 

Podsumowanie wakacji 
l.Wypoczynek pracownikow 

Zaklad Uslug Socjalnych Politechniki Wroclawskiej w sezonie 
letnim 1998 roku oferowal pracownikom Uczelni oraz ich rodzinie 
wczasy stacjonarne w osrodkach wczasowych, wczasy turystyczne 
oraz pelnoplatne wczasy zagraniczne. 

Wczasy stacjonarne zorganizowane zosta}y w osrodkach Politech
niki w Karpaczu, Szklarskiej Porl(bie, Chmielnie i w Ustce, gdzie 
do dyspozycji sq_ dornki i pokoje w pawi1onie oraz w nienalezq_cych 
do PWr osrodkach Bachotku i Mrzezynie. 

• Z wczasow stacjonarnych skorzystaly lq_cznie 1224 osoby: 
424 pracownik6w i 800 czlonk6w rodzin. 

Koszt zakupu miejsc wczasowych 799.898,50 zl, 
z czego: wplaty pracownik6w 312.898,00 zl, 

dofinansowanie z ZFSS 487.086,50 zl. 
• Wczasy turystyczne otrzymalo 789 pracownik6w. Kwota dofi

nansowania wyniosla 490.745,00 zl. 
W roku 1998 Zaklad Uslug Socja1nych zorganizowal r6wnie:Z 

wczasy zdrowotne w Ustce. 
Odbylo sil( siedem turnus6w: cztery wiosnq_ i trzy jesieniq_. 
Skierowania dla pracownik6w i ich rodzin dofinansowano w 40% 

z ZFSS. 

Spotkania z fizykct 
Instytut Fizyki Politechniki Wroclawskiej zaprasza uczni6w ina

uczycieli szk6l Wroclawia i Dolnego Slq_ska na cykl wyklad6w po
pularyzujq_cych fizykl( polq_czonych z demonstracjami. 

Wyklady bl(dq_ sil( odbywa}y w srody w sali 322 gmach A-1 PWr., 
Wybrze:Ze Wyspiailskiego 27, poczq_tek godz. 1715

• 

Terminy i tematy wykladow: 

2.12.1998 r. • prof. dr hab. Jacek Wlasak - Instytut Fizyki PWr. 
Od strzaly goniqcej i6lwia do kwarka 

16.12.1998 r. • dr Pawel Scharoch - Instytut Fizyki PWr., Krzysz
tofTatarczyk - student WPPT - Eksperyment wirtualny, czyli co to 
jest fizyka komputerowa 

13.01.1999 r. • dr inz. Wlodzimierz Salejda - Instytut Fizyki 
PWr. - :lagodne wprowadzenie do dynamiki nieliniowej 

Dzialalnosc Zespolu 
ds. Etvki Badafl Naukowvch 

Skargi i postulaty 
25 Iistopada odbylo sil( kolejne posiedzenie opiniodawczo-do

radczego Zespolu ds. Etyki Badail Naukowych dzialajq_cego w struk
turze Komitetu Badail Naukowych. 

Zesp61 zapoznal sil( ze wstl(pnq_ informacjq_ o stanowisku rekto
r6w szk6l wyzszych w sprawie wprowadzenia do program6w stu
di6w doktoranckich przedmiotu nauczania ,Etyka badail nauko
wych". Rektorzy odniesli sil( pozytywnie do tej inicjatywy, ale zwr6-
cili uwagl( na potrzebl( zr6:Znicowania wykladanych tresci pod kq_
tem specyfiki ucze1ni. 

Zesp61 rozpatrzyl wyjasnienia rektora Akademii Medycznej im. 
Piast6w S1q_skich we Wroclawiu dotyczq_ce zbiorowej skargi zatrud
nionych tam 5 adiunkt6w i 2 1ekarzy specjalist6w. Jednoglosnie 
uznano przedstawione informacje za niewystarczajq_ce i nie pozwa
lajq_ce na sformulowanie opinii na omawiany temat. Uznano za ko
nieczne zwr6cenie sil( do rektora AM o jednoznaczne ustosunko
wanie sil( do stanowiska przedstawionego przez zesp6l. Przy dal-
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• Z wczasow zdrowotnych skorzystalo 171 os6b (130 pracowni-
k6w i 41 czlonk6w rodzin) 

Koszt zakupu miejsc wyni6sl 
z czego: wplaty pracownik6w 
dofinansowanie z ZFSS 

2. Wypoczynek emerytow i rencistow 

82 680.00 zl, 
49 176.00 zl, 
33 504.00 zl. 

• Z wczasow stacjonarnych skorzystalo lq_cznie 216 os6b. 
Koszt zakupu miejsc wczasowych 125.618,00 zl, 
z czego: wplaty emeryt6w i rencist6w 39.919,00 zl, 
dofinansowanie z ZFSS 85.698,80 zl. 
• Wczasy turystyczne otrzymalo 735 os6b, d1a kt6rych kwota 

dofinansowania wyniosla 155.360,00 zl. 
• Z wczasow zdrowotoych skorzysta}y 
Koszt zakupu miejsc 
z czego: wplaty rencist6w i emeryt6w 
dofinansowaoie z ZFSS 

3. Wypoczynek dzieci i mlodziezy 

54 osoby. 
26.040,00 zl, 

6.574,00 zl, 
19.466,00 zl. 

Z kolonii i obozow mlodziezowych skorzystalo 737 dzieci . 
Koszt zakupu miejsc 844.999,31 zl. 
z czego: wplaty rodzic6w 518.153,00 zl, 
dofinansowanie z ZFSS 326.846,31 zl, 
dofinansowanie do kolonii obcych 35.952,79 zl d1a 75 

dzieci . 
Dane z dn ia 27. 10.19981: 

27.01.1999 r. • dr Antoni C. Mitus - Instytut Fizyki PWr. - Krysz
tal czy ciecz - czyli o ryzyku podejmowania decyzji 

24.02.1999 r. • dr hab . Waclaw Urbanczyk - Instytut Fizyki PWr. 
- Swiatlowody w nauce i technice 

10.03.1999 r. • prof. Andrzej Radosz - Instytut Fizyki PWr - Co 
to znaczy , mechanika kwantowa " 

24.03.1999 r. • dr inz. Elzbieta Jankowska-Kuchta - Instytut Fi
zyki PWr. - Krajobraz i kolor (niebo, lficza, halo) 

7.04.1999 r. • dr inz. Wlodzimierz Salejda - Instytut Fizyki PWr. 
- Fale sq prawie wszfidzie 

14.04.1999 r. • dr inz. Jan Szatkowski - Instytut Fizyki PWr.
Klopoty z miniaturyzacjq w mikroelektronice 

Organizator: 
dr Ludmila Lewowska, Instytut Fizyki PWr. lnformacji udzielamy 
pod 11umerem telefonu: (071)320-33-06. 

szym rozpatrywaniu tej skargi Zesp61 nawiq_:Ze scislq_ wsp61pracl( z 
RGSzW. 

Rozpatrzono tez skargi dr Bogdana Wislickiego oraz prof. Kry
styny Kukulczanki w sprawach naruszenia wlasnosci intelektual
nej. W obu przypadkach sekretarz Zespolu zostal zobowiq_zany do 
zwr6cenia sil( do rektor6w uczelni z prosbq_ o uzyskanie wyjasnieit. 

Na posiedzeniu przedstawiono relacj(( z mi((dzynarodowej kon
ferencji ,Scientific Misconduct: An International Perspective" 
{,Rzetelnosc badail naukowych w mil(dzynarodowej perspekty
wie"), kt6ra zostala zorganizowana 23 listopada br. przez Akade
mil( Medycznq_ w Warszawie, oraz ze spotkania jej uczestnik6w z 
przewodniczq_cym KBN. 

Na zakoitczenie om6wiono realizacj(( sugestii i dotychczasowych 
postanowieit Zespolu. Uczestnicy posiedzenia otrzymali egzempla
rze biuletynu ,Sprawy Nauki", w kt6rych po raz pierwszy wydzie
lono strony tytulowe sygnowane nadtytulem ,etyka". 

(tz) 
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Pracownia 
Optyki Widzenia 

Podczas uroczysto~'ci otwarcia: dziekan WPPT prof. R.Grzq§lewicz, prof. 
F.ratajczyk, dr W.Kowalik, Prorektor ds. Nauczania prof. L.Jacak, 
przedstawiciel jir~ny ESSJLOR Polonia Sp. z o.o. R.Boltdanowicz, dr 
M.Zajqc, przedstawiciel Krajowej Rzemie§lniczej lzby Optycznej M.Kolodziej 

Politechnika konsekwentnie rozszerza swoj~ ofert(( kurs6w i wy
chodzi poza tradycyjne obszary badawcze. Opr6cz studi6w magi
sterskich ksztalci si(( tu kadr(( na poziomie inzynierskim i zawodo
wym. 

Szeroki wachlarz propozycji ma dla student6w Instytut Fizyki, 
kt6ry oferuje zaj((cia z inzynierii biomedycznej w specjalnosciach: 
optycznej, biomedycznej, a od 5 lat takze inzynierii optycznej. W 
tym roku rozpoczn~ si(( studia podyplomowe z optyki widzenia. 

W programie wszystkich tych specjalnosci jest coraz wi((kszy 
udzial problem6w optyki okularowej. 

29 pazdziemika nast~ilo uroczyste otwarcie Pracowni Optyki 
Widzenia lnstytutu Fizyki PWr. 

Miesci si(( ona w Gmachu Gl6wnym. Pomieszczenia wygospoda
rowano kosztem poswi((cenia cz((sci warsztatu mechanicznego. 

Na powierzchni okolo 50 metr6w znajduj'l si(( liczne urz<tdzenia. 
Cz((sciowo jest to sprz((t wypozyczony przez Akademi(( Medyczn~. 
Zobaczyc tu mozna refraktometr Java) a slui:<tCY do okreslania krzy
wizny rog6wki, lamp szczelinow'l do ogl<tdania dna oka, polomierz 
pozwalaj<tcy na pomiar pola widzenia i adaptometr sprawdzaj<tcy 
widzenie w czasie adaptacji oka do ciemnosci. Dalej znajduje si(( 
anomaloskop do kontroli widzenia barwnego (przy pomocy test6w 
lshihary) i zrobiony w ramach pracy dyplomowej projektor test6w. 

Darem firmy ESSILOR Polonia Sp. z o.o., duzej firmy francu
skiej, kt6ra weszla na nasz rynek, jest szlifierka o wartosci 28 tys. 

dr hab. H.Kasprzak 
z przedstawicie/ami 
KRJO: M.Ko lodzie
jem i A. Walig6rskim 
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zl. Firm(( reprezentowal pan Rafal Bohdanowicz, dyrektor ds. Mar
ketingu i Sprzedazy. 

Ksztalcenie z inzynierii optycznej znajduje poparcie Krajowej 
Rzemieslniczej lzby Optycznej, kt6ra oferuje pomoc i wsp6lprac(( 
w zakresie praktyk zawodowych. Na spotkaniu byli obecni przed
stawiciele KRIO: panowie Marek Kolodziej i Antoni Walig6rski. 

Choc podstawowy zakres wiedzy zdobywanej tu przez studen
t6w to nauki scisle, nie do pomini((cia jest aspekt 

medyczny. W ksztalceniu niezb((dny jest udzial okulist6w. Insty
tut Fizyki korzysta ze wsp6lpracy z pani<t prof. Nizankowsk~ z Kli
niki Okulistycznej Akademii Medycznej. Obecnie uzyskano dekla
racj(( wsp6lpracy ze strony dr med. Grazyny Popickiej i lek.med. 
Marka Cwirki, kt6rzy b((d'l prowadzili zaj((cia ze studentami. 

Jak podkreslil kieruj<tCY nowym laboratorium dr Marek Zaj'lc, 
spotkanie si(( tych dw6ch, pozornie r6znych, dziedzin jest zgodne 
ze sposobem ksztalcenia w Unii Europejskiej, do kt6rej przeciez 
zd<ti:amy szybkimi krokami . (mk) 

dr M.Zajqc, 
dr J.Zar6wny 
i M.Kolodziej 

(zdj.: dr ini. Boguslawa Dubik) 

Globalizacja nauczania 
W listopadzie 1998 roku Slowacki Uniwersytet Rolniczy w Ni

trze goscil uczestnik6w dziewi<ttej juz dorocznej konferencji Al
liance of Universities for Democracy. W czasie czterodniowych 
obrad omawiano problemy zwi<tzane z globalizacj~ edukacji. Sesje 
odbywaly si(( r6wnolegle w trzech gl6wnych blokach tematycznych: 

A. Uniwersytet i spoleczenstwo, 
B. Reforma infrastruktury, 
C. Reforma program6w nauczania. 
Z ciekawszych sesji mozna wymienic: wartosci humanistyczne i 

motywacje w demokracjach, filozofia i wyksztalcenie na poziomie 
wyzszym w krajach postkomunistycznych, globalizacja przedmio
t6w i program6w nauczania, nowe metody nauczania, strategie we 
wsp61pracy mi((dzynarodowej, zastosowanie Intemetu w uniwer
syteckiej strukturze i administracji, akredytacja wydzial6w: progra
my i instytucje, instytucje pozarz<tdowe: uniwersytet we wsp61no
cie, partnerstwo w rozwoju systemu informatycznego, dziennikar
stwo i nauczanie dziennikarstwa. Okazuje si((, ze niebawem pojawi 
si(( nast((pna generacja Intemetu, zwana MirNET. M6wil o nim Joe 
Gibson z Knoxville w stanie Tennesee. 

Osiem referat6w zaprezentowali naukowcy z polskich uczelni 
nalei:<tcych do AUD. 

W tym roku do stowarzyszenia przyj((to UAM w Poznaniu, uni
wersytet w Tiranie, uniwersytet w Charkowie i uniwersytet w Ni
trze. 

Dziesi<tta konferencja AUD odb((dzie si(( w listopadzie 1999 r. w 
Budapeszcie. D 
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CHEMIA 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 8 lipca 
1998 w jawnym glosowaniu jednomyslnie 
podjl(to uchwall( w sprawie podzialu do
tacji 'na dzialalnosc dydaktyczn~t na 1998 
rok. 

W glosowaniu tajnym poparto wniosek 
o dopuszczenie dr Miroslawa Millera do 
kolokwium habilitacyjnego oraz wniosek 
o wszczl(cie przewodu habilitacyjnego dr 
J6zefa Myrczka. Poparto wnioski o za
trndnienie: 
··• dr inz. Andrzeja Jabloilskiego na pel

nym etacie od i . JO .J998 do 31.12.1998r. 
w Instytucie Chemii Nieorganicznej i Me
talurgii Pierwiastk6w Rzadkich w roku 
akademickim 1998/99, 

• dr Stanislawa Wt<glowskiego na 1/3 
etatu na stanowisku st. wykladowcy wIn
stytucie Chemii i Metalurgii Pierwiastk6w 
Rzadkich w roku akademickim 1998/99, 

• mgr Miroslawa Giurga oraz mgr Ma
cieja Rymarczuka na 1/4 etatu asystenta 
naukowo-dydaktycznego w Instytucie 
Chemii Organicznej , Biochemii i Biotech
nologii z jednoczesnym skierowaniem na 
IV rok studi6w doktoranckich, 

• mgr Doroty Krzyzanowskiej na stano
wisku asystenta naukowo-dydaktycznego 
w Instytucie Chemii Organicznej , Bioche
mii i Biotechnologii, bez dalszego przed
luzania. 

Ogloszono konkurs na stanowisko ad
iunkta lub asystenta naukowo-dydaktycz
nego w Instytucie Inzynierii Chemicznej i 
Urz~tdzen Cieplnych 

Na zakonczenie obrad dziekan, prodzie
kan i czlonkowie RW podali obszerne in
formacje dotycz~tce dzialalnosci naukowej 
i dydaktycznej wydzialu. W jawnym glo
sowaniu j ednomyslnie poparto wniosek 
dziekana, a by wystll_Pic o przyznanie Zlotej 
Odznaki Politechniki Wroclawskiej oso
bom, kt6re wymieniono ponizej : 

• mgr inz. J6zef Sebesta - przewodni
czll_cy Rady Spolecznej Wydzialu Che
micznego, prezes Zarz~tdu Zaklad6w Azo
towych , KI(dzierzyn" S.A. 

• mgr inz.Adam Mazur - sekretarz Rady 
Spolecznej Wydzialu Chemicznego, byly 
prezes ZG SITPChem, v-ee prezes Fede
racj i NOT, byly wieloletni dyrektor ZCH 
, Blachownia" 

• .mgr inz. Edward Platek - czlonek Rady 
Spolecznej Wydzialu Chemicznego, pre
zes Zarz~tdu Polifarbu ,Cieszyn-Wro
daw", prezes ZOSITPChem. 

• .mgr ini. KrzysztofKaczorowski - czlo
nek Rady Spolecznej Wydzialu Chemicz
nego, prezes Zarz~tdu Zaklad6w ,Anwil -
Wlodawek" 

•.dr inz. Jan Przondo - czlonek Rady 
Spolecznej Wydzialu Chemicznego, gl6w
ny technolog ZCH ,Rokita" S.A. 

•.dr Inz. Stan Skora - absolwent nasze
go Wydzialu, stale wsp61pracuj~tcy z na
sz~t Uczelnilt, wsp61pracuj~tcy i inwestujll_
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Nominacje 
Doktorzy habilitowani 

15 listopada, w czasie uroczystosci zwi~tzanych ze Swietem Nauki wrl(czono dyplomy oso
bom, kt6re ostatnio uzyskaly stopien doktora habilitowanego na Politechnice Wrodawskiej 

Wydzial Architektury 

I. dr hab.inz.arch. Teresa Bardziilska-Bonenberg, Poznan 
2. dr hab.inz.arch. Wanda Kononowicz, Wydzial Architektury PWr 
3. dr hab.inz.arch. Jacek Suchodolski, Wydzial Architektury PWr 

Wydzial Budownictwa L~tdowego i Wodnego 

I. dr hab .inz. Zbigniew Zembaty, Politechnika Opolska 

Wydzial Chemiczny 

I. dr hab.inz. Janusz Pajll_k, Zaklad Karbochemii PAN Gliwice 
2. Dr hab.inz. Janusz Trawczyilski, Instytut Chemii i Technologii Natty i Wt<gla PWr 

Wydzial Elektroniki 

I. dr hab.inz. Andrzej Kolek, Politechnika Rzeszowska 
2. dr hab.inz. Janusz Martan, Instytut Techniki Mikrosystem6w PWr 
3. dr hab.inz. Danuta Rutkowska, Politechnika Czl(stochowska 
4. dr hab.inz. Roman Szeloch, Instytut Techniki Mikrosystem6w PWr 

Wydzial Inzynierii Srodowiska 

I . dr hab.ini:. Stanislaw Hlawiczka, Instytut Ekologii i Teren6w Uprzemyslowionych Katowice 

Wydzial Mechaniczno-Energetyczny 

I. dr hab.inz. Juliusz Gajewski, Instytut Techniki Cieplnej i Mechaniki Plyn6w PWr 
2. dr hab.inz. Zbigniew Gnutek, Instytut Techniki Cieplnej i Mechaniki Plyn6w PWr 

Wydzial Mechaniczny 

I . dr hab.inz. Jacek Wladyslaw Kaczmar. Instytut Technologii Maszyn i Automatyzacji PWr 

Wydzial Podstawowych Problem6w Techniki 

1. Dr hab. Jan Jabczynski, Wojskowa Akademia Techniczna 
2. Dr hab.ini:. Jolanta Misiewicz, Instytut Matematyki PWr 
3. Dr hab.inz. Leszek Szaro, Instytut Fizyki PWr 

Doktorzy 
W dniach 3 i 11 grudnia uroczyscie promowano nowych doktor6w. Dyplomy otrzymali: 

Wydzial Architektury- Dziekan prof. Stanislaw Medeksza 

1. dr Ludwika Juchniewicz-Lipinska; prom. prof. Zbigniew Bac 
2. dr Ewa Cisek; prom. prof. Zbigniew Bac 
3. dr Roman Czajka; prom. prof. Zbigniew Bac w/z prof. Stanislaw Medeksza 
4. dr Aleksandra Li s; prom. prof. Barbara Stl(pniewska-Janowska 
5. dr Malgorzata Olechnowicz; prom. prof. Olgierd Czerner w/z prof. Ernest Niemczyk 
6. dr Anna Markowska; prom. prof. Ernest Niemczyk 
7. dr Marek Gosztyla; prom. prof. Ernest Niemczyk 
8. dr Norbert Karl Verfiirth; prom. prof. Tadeusz Zipser 

Wydzial Elektryczny- Dziekan prof. Zbigniew Wroblewski 

dr Bernard Willner; prom. prof. J6zefKt<dzia Wyi:sza Szkola In:lynierska w Opolu 

Wydzial Elektroniki- Dziekan prof. Romuald Nowicki 

I . dr Henryk Maciejewski; prom. prof. Janusz Biernat 
2. dr Tomasz Pelc; prom. prof. Jan Kazimierczak 

Wydzial G6rniczy - Dziekan prof. Monika Hardygora 

I . dr Maciej Madziarz; prom. prof. Monika Hardyg6ra 
2. dr Dariusz Wozniak; prom. prof. Lech Gladysiewicz 

Wydzial Informatyki i Zarz~tdzania- Dziekan prof. Jerzy Swi~ttek 

I. dr Mariusz Mazurkiewicz; prom. prof. Tadeusz Galanc 
2. dr Bogumila Hnatkowska; prom. prof. Zbigniew Huzar 
3. dr Roman Ferster; prom. prof. Edward Radosiilski 
4. dr Krystyna Ambroch; prom. prof. Jan Mikus, w/z prof. Jerzy Swi~ttek 

Wydzial Mechaniczny- Dziekan prof. Jan Koch w/z dr inz. Grzegorz Pt<kalski 

dr Jacek Zebracki prof; prom .. Wadaw Kasprzak w/z dr ini:. Grzegorz Pt<kalski 
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lnstytut Budownictwa- Dyrektor prof. Mieczyslaw Kaminski 

I. dr Maria Szyprowska; prom. prof. Mieczyslaw Kaminski 
2. dr Jaroslaw Michalek; prom. prof. Mieczyslaw Kaminski 

lnstytut Intynierii L:tdowej - Dyrektor prof. Pawel Sniady 

I. dr Maciej Wdowiak; prom. prof. Zbigniew Manko 
2. dr Grzegorz Wasniewski; prom. prof. Piotr Konderla 

Instytut Technologii Cieplnej i Mechaniki Plynow - Dyrektor prof. Eugeniusz Kalinowski 

1. dr Arkadiusz Swierczok; prom. prof. Mieczyslaw Teisseyre 
2. dr Janusz Wrzuszczak; prom. prof. Ryszard Rojek Wydzial Elektroniki i Automatyki Poli

technika Opolska 

Instytut Konstrukcji i Eksploatacji Maszyn- Dyrektor prof. Waclaw Kollek 

dr Grzegorz Drogowski; prom. prof. Dionizy Dudek w/z prof. Waclaw Kollek 

lnstytut Technologii Maszyn i Automatyzacji- Dyrektor prof. Edward Chlebus 

1. dr Krzysztof Zaba; prom. prof. Jan Koch w/z prof. Tomasz Koch 
2. dr Roman Dziuba; prom. prof. Tomasz Koch 
3. dr Piotr Bernat; prom. prof. Wit Grzesik Wydzial Mechaniczny Politechnika Opolska 

Instytut Energoelektryki 

dr Miroslaw Lukowicz; prom. dr hab. Eugeniusz Rosolowski 

Instytut Chemii Organicznej, Biochemii i Biotechnologii- Dyrektor prof. Jacek Mlochowski 
w/z prof. Jacek Skariewski 

dr Jaroslaw Osiadacz; prom. prof. Wanda Czoch-Peczynska 

Instytut Chemii Nieorganicznej i Metalurgii Pierwiastkow Rzadkich- Dyrektor prof. Wal
ter Wojciechowski 

l. dr Janusz Dll_browski; prom. prof. Walter Wojciechowski 
2. dr Danuta Kroczewska; prom. prof. Barbara Kurzak Wyi . Szk. Rolniczo-Pedagogiczna w 

Siedlcach 
3. dr Dorota Wawrzak; prom. prof. Wladyslawa Mulak 

Instytut Intynierii Chemicznej i Urz:tdzen Cieplnych- Dyrektor prof. Maksymilian Pajll,k 

dr Dorota Antos; prom. prof. KrzysztofKaczmarski Politechnika Rzeszowska 

lnstytut In:iynierii Ochrony Srodowiska - Dyrektor dr ini. Tadeusz Marcinkowski, w/z dr 
ini:. Jacek Wisniewski 

l . dr Malgorzata Makowska; prom. prof. Krzysztof Bartoszewski 
2. dr Mieczyslaw lmbierowicz; prom. prof. Roman Zarzycki, Politechnika L6dzka, w/z dr 

ini. Jacek Wisniewski 
3. dr Dariusz Kwiecien; prom. prof. Gerard Besler, w/z prof. Janusz Jeiowiecki 

Instytut Technologii Nieorganicznej i Nawoz6w Mineralnych- Dyrektor dr hab. J6zefGlo
winski 

dr Zbigniew Wzorek; prom. prof. Zbigniew Kowalski, Kat. Chemii Analitycznej Pol. Krakowska 

lnstytut Chemii Fizycznej i Teoretycznej - Dyrektor prof. Ludwik Komorowski 

1. dr Marcin Bienkowski ; prom. prof. Juliusz Sworakowski 
2. dr Wojciech Bartkowiak; prom. prof. J6zefLipinski 
3. dr Wojciech Turalski; prom. prof. Andrzej Miniewicz 

Instytut Fizyki- Dyrektor prof. Jan Misiewicz 

I . dr Piotr Ziemianski; prom. prof. Jan Misiewicz 
2. dr Piotr Sitarek; prom. prof. Jan Misiewicz 
3. dr Arkadiusz Liber; prom. prof. Ryszard Poprawski 
4. dr Dariusz Pruchnik; prom. prof. Jacek Wasak 
5. dr Janusz Chrzanowski; prom. prof. Jerzy Czerwonko 

Instytut Matematyki- Dyrekto jt'e£, ~oman R6ianski 

I. dr Iwona Wloch; prom. dr hab. Maria Kwasnik, Katedra Matematyki Polit.Rzeszowska 
2. dr Malgorzata Kuchta; prom. dr hab. Boleslaw Florkiewicz 

Instytut Cybernetyki Technicznej - Dyrektor prof. Janusz Biernat 

dr Bogdan Kreczmer; prom. prof. Witold Jacak 

Instytut Techniki Mikrosystem6w- Dyrektor dr ini. Janusz Markowski 

I . dr Janusz Wilk; prom. prof. Zbigniew Kowalski 
2. dr Grzegorz Pasciak; prom. prof. Leszek Golonka 

Instytut Telekomunikacji i Akustyki- Dyrektor prof. Tadeusz Wil(ckowski 

1. dr Maurycy Kin; prom. dr hab. Bogdan Dobrucki 
2. dr Robert Borowiec; prom. prof. Daniel Bern, w/z prof. Tadeusz Wil(ckowski 
3. dr Piotr Slobodzian; prom. prof. Daniel Bern, w/z prof. Tadeusz Wil(ckowski 
4. dr Pawel Bienkowski; prom. prof. Hubert Trzaska D 
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cy w polski przemysl chemiczny. 
•.mgr ini. Marek Pochwalski - wice

przewodniczll_cyRady Spolecznej Wydzia
lu Chemicznego, czlonek zarzll_du i dyrek
tor produkcji ZA ,Pulawy" S.A. 

W wyniku podjl(tej uchwaly jui w dniu 
l .X. I998 na uroczystej inauguracji roku 
akademickiego 1998/99 na Wydziale Che
micznym osoby te, nie bt<dll,ce pracowni
kami Politechniki Wroclawskiej , ale ak
tywnie wsp6lpracujll_ce z naszym Wydzia
!em, otrzymaly Zlote Odznaki Politechni
ki . 

Na posiedzeniu w dniu 28 wrzesnia 
podjl(to uchwaly dotyczll_ce spraw osobo
wych. 

Poparto wniosek Komisji o zatrudnie
me: 

- dr Marcina Kolaczkowskiego na sta
nowisko adiunkta naukowo-dydaktyczne
go w Zakladzie Biochemii na okres pr6b
ny zamknil(ty (dw6ch lat), 

- mgr Malgorzaty Brzezinskiej na sta
nowisko asystenta w Zakladzie Biotech
nologii, 

- mgr Agnieszki Rusak na stanowisko 
asystenta w Zakladzie Biochemii, 

- mgr Leszka Latacza na stanowisko 
asystenta naukowo-dydaktycznego w ln
stytucie Chemii Fizycznej i Teoretycznej 
w Zakladzie Fototechniki. 

W dniu 21 pazdziernika odbylo si t( 
otwarte posiedzenie Rady Wydziah1 Che
micznego, na kt6rym przedstawiono pro
gramy studi6w, realizowane w krajach Unii 
Europejskiej . Prezentowali je przedstawi
ciele uczelni partnerskich UE, biorll_cych 
udzial w realizacji grantu Tempus S-JEP 
123 03-97, przyznanego dla opracowania 
program6w studi6w iniynierskich na na
szym wydziale. Referentami byli : dr Ri
chard R .Rathbone (Uniwersytet w Bath, 
Anglia), dr Michie! Makkee (Politechnika 
w Delft, Holandia), prof. Dirk Franco 
(Wyisza Szkola Techniczna, Limburgia 
Hasselt, Belgia), prof. Jean-Victor Weber 
(Uniwersytet w Metzu, Francja). 

INZYNIERIA SRODOWISKA 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 24.06.98 r. 
dziekan poinformowal, ie dr hab. ini. Krzysz
tof Bartoszewski zostal mianowany na sta
nowisko profesora nadzwyczajnego PWr na 
czas nieokreslony. 

Zatwierdzono tematy prac dyplomowych 
na studiach dziennych i zaocznych. 

W wyniku konkurs6w zatrudniono mgr 
ini. Agnieszkl( Kolanek i dyplomantkl( Be
at!( Sosnowskll, na stanowiskach asysten
t6w naukowo-dydaktycznych w 1-15. 
Otwarto kolejny konkurs na stanowisko 
asystenta w 1-15 i powolano komisjl( kon
kursowll_. 

Otwarto przew6d habilitacyjny dr ini:. 
Andrzeja Kotowskiego i powolano recen
zent6w. 

Dokofrczenie na slronie 28 
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Dokonczenie ze stronv 27 

Zaakceptowano przedstawiony przez 
dziekana budi:et wydzialu. 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu 
23.09.98 r. prof. KrzysztofBartoszewski 
przedstawil propozycje zmian w planach 
i programach studi6w na wydziale. W glo
sowaniu tajnym zaakceptowano propono
wane zmiany. 

W glosowaniu tajnym postanowiono po
wolac dr hab.ini:. Jren«. Trzepierczynsk~ 
na stanowisko profesora nadzwyczajnego 
PWr. 

Wszcz((tO przew6d habilitacyjny dr ini:. 
Marka Zawilskiego i powolano recenzen
t6w. 

Ogloszono konkursy na stanowiska ad
iunkta i asystenta naukowo-dydaktyczne
gowl-15. 

W wyniku konkurs6w na stanowiska 
asystent6w postanowiono zatrudnic R.Na
pi6rkowskiego, P.Jadwiszczaka i M.Klim
czaka w Katedrze Klimatyzacji i Cieplow
nictwa oraz P.Pazdana w 1-15. Na stano
wiskach adiunkt6w w 1-15 zatrudnione 
zostaly dr B.Mendyka (caly etat) i dr 
G.Kmiec (1/2 etatu). 

Na posiedzeniu 21.10.98 r. Rada Wy
dzialu dopuscila dr ini:. Andrzeja Kotow
skiego do kolokwium habilitacyjnego. 

Powolano komisj(( ds . nostryfikacji 
stopnia naukowego doktora mgr ini:. Ewy 
Figiel. 

Postanowiono otworzyc konkurs na sta
nowisko profesora zwyczajnego na Wy
dziale Jni:ynierii Srodowiska. 

Na kolejnym posiedzeniu Rady Wydzia
lu 18.11 .98 r. odbylo si«. kolokwium ha
bilitacyjne i wyklad habilitacyjny dr ini:. 
Andrzeja Kotowskiego . Habilitantowi 
nadano stopien naukowy doktora habili
towanego nauk technicznych. 

BUDOWNICTWO 
U\DOWE I WODNE 

Na posiedzeniu Rady Wydzialu w dniu 
27.11.1998 r. zloi:ono gratulacje prof. Ot
tonowi D~browskiemu z okazj i nadania mu 
Medalu Politechniki Wroclawskiej oraz 
prof. Antoniemu Biegusowi, kt6remu Pre
zydent RP nadal tytul naukowy profesora 
nauk technicznych. 

Dopuszczono dr ini:. Wojciecha Glabi
sza, adiunkta w 1-14, do kolokwium habi
litacyjnego, kt6re wyznaczono na 
11.12. 1998 r. 

W wyniku konkursu mianowano dr ini:. 
Grzegorza Wasniewskiego na stanowisko 
adiunkta w Zakladzie Wytrzymalosci Ma
teria16w Jnstytutu Ini:ynierii L~dowej. 

Pozytywnie zaopiniowano zatrudnienie 
na 1/4 etatu prof. J.Sieczkowskiego (od dnia 
1.01.1999 r.). 

W glosowaniu jawnym jednomys1nie 
przyj((to sprawozdanie dziekana z dzialal
nosci wydzialu za rok akademicki 1997/98. 

Nowy produkt lnstytutu lnformacji 
Naukowej w Filadelfii 

Web of Science 
Dzit(ki staraniom Biblioteki Gl6wnej i 

OINT oraz przychylnosci Institute for Scien
tific Information w Filadelfii srodowisko 
naukowe Politechniki Wroclawskiej w paz
dziemiku 1998 r. mialo dwutygodniowy pro
mocyjny dostt(p do jednego z najnowszych 
produkt6w lSI Web of Science. Umoi:liwia 
on dostt(p do trzech baz danych za lata 1973 
- 1998: Science Citation Index Expanded, 
Social Science Citation Index, Arts and 
Humanities Citation Index. 

Mimo braku statystyki wykorzystania po
szczeg61nych baz (system nie umoi:liwial 
rejestrowania liczby pol~czen) moi:na z cal<t 
pewnosci<t stwierdzic, ze zainteresowanie 
eksperymentem bylo ogromne. Dotyczylo to 
szczeg61nie bazy Science Citation Index 
Expanded, z kt6rej nawet w sobott( trudno 
bylo skorzystac Uednoczesny dostt(p do bazy 
mialo tylko kilku uzytkownik6w). 

0 duzym zainteresowaniu eksperymentem 
swiadczyly r6wniez liczne telefony do Od
dzialu Rozpowszechniania Informacji i 
Oddzialu Informacji Bie:l<tcej. Pracownicy 
tych dw6ch oddzial6w wiele czasu poswit(
cili na szczeg61owe zapoznanie zaintereso
wanych z nowymi moi:liwosciami, jakie 
daje Web of Science. 

Wszystkie trzy bazy posiadaj<t takie same 
mozliwosci i dzialaj<t na takich samych za
sadach. Obejmuj'l. tylko inne dziedziny na
uki, tak aby wsp6lnie pokryc caly jej ob
szar. Baza SCI Expanded (SCI Ex) jest roz
szerzon<t wersj<t prenumerowanej od wielu 
!at przez nasz<t Bibliotekt( bazy SCI CD
ROM (SCI CD-ROM indeksuje 3500 tytu-
16w czasopism, a SCI Ex 5600 tytul6w). 
Baza zostala gl6wnie poszerzona o czaso
pisma z zakresu nauk komputerowych, ma
tematyki, biochemii, biofizyki, biotechno
logii, inzynierii materialowej i neurologii. 
SSCI i AHCI udostt(pniane w Web of Scien
ce pokrywaj'l. sit( z wersjami na CD-ROM. 

Oprogramowanie zastosowane w Web of 
Science stwarza nowe mozliwo5ci, kt6rych 
nie posiadaj<t bazy na CD-ROM. S<t to: 

• szeregowanie rezultat6w wedlug r6znych 
kryteri6w (np. chronologicznie, wedlug ty
tul6w czasopism, liczby cytowan), 

• nie ograniczanie liczby rekord6w po
krewnych do 20, 

• cotygodniowa aktualizacja, 
• wzbogacenie opisu bibliograficznego o 

now<t wartosc - dotychczasow<tliczbt( cy
towan danej pracy (times cited), 

• umozliwienie wyszukiwania cytowan nie 
tylko po pierwszym autorze pracy cytowa
nej (dotyczy to tylko przypadku,jezeli pra
ca cytowana jest opublikowana w czasopi
smie, kt6re wchodzi do bazy). 
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Pomimo tych wszystkich zalet bazy do
stt(pne w Web of Science nios<~.ze sob<tpew
ne niedogodnosci zauwai:alne gl6wnie dla 
bibliotekarzy, dla kt6rych S'!. warsztatem 
codziennej pracy. S<t to problemy natury 
technicznej, jak np. niemozliwosc wyselek
cjonowania pojedynczych prac cytowanych, 
a nastt(pnie ich zapis. S<t to jednak proble
my bardzo specyficzne, kt6rych nie zauwa
i:a przecit(tny ui:ytkownik. 

Anna Pacho/ska 

Wiadomosci 
z Administracji Centralnej 

Dzial Zaopatrzenia 

Rozstrzygni«.to przetarg na sprzedai: i dosta
W((. wyrob6w chemii gospodarczej, srodk6W 
czystosci i drobnego sprz«.tu do utrzymania 
czystosci dla Dzialu Zaopatrzenia Politechni
ki Wrodawskiej. 

Przetarg wygral ,Swisspol" Ltd. Sp6lka z 
o.o. z siedzib<t we Wroclawiu przy ul. Robot
niczej 10. 

Umowa zostala zawarta na okres dw6ch !at, 
tj. od dnia 15 wrzesnia 1998 r. do 14 wrzesnia 
2000 r. 

Dzial Administ racyjno-Gospodarczy 
I. Przypominamy o moi:liwosci korzystania z 
miejsc do parkowania samochod6w w okoli
cach budynk6w C-9 i H-2 (wjazd od Wybrze
i:a Wyspianskiego 23, naprzeciwko budynku 
H-6). 
2. Dzial A-G zglosil Dyrektorowi Technicz
nemu wykaz niezb«.dnych prac remontowych 
administrowanych budynk6w z prosb~ o uj«.
cie ich w planie remont6w na 1999 rok. Wiele 
z wymienionych potrzeb od kilku !at nie moi:e 
doczekac si«. realizacji z uwagi na brak srod
k6w. 
3. Z inicjatywy Dzialu A-G rozpowszechnio
no wsr6d pracownik6w informacj((, 0 moi:1i
wosci zakupienia po preferencyjnej cenie 
skrzydel okiennych zdemontowanych w bu
dynkach C-6 i D-2. Sprzedano w ten spos6b 
1. 114 sztuk okien, a wplywy wyniosly 
1.263,31 zl. 0 

CB)lL 9vffECJf)l:NI7(Jl 
Zarz<td Kola SIMP przy Politechni

ce Wroclawskiej organizuje w dniu 16. 
stycznia 1999 r. "BAL MECHANIKA" 
w klubie A-1/S w Gmachu Gl6wnym. 
Zapisy przyjmuje kol. Bogdana Cham
ska w bud. B-6 tel. 36-38 do dnia 30. 



WYDAWNICTWA IMPORTOWANE 

OD OSMIU LAT 
NA RYNKU KSI~GARSKIM 

podr~czniki akademickie • monografie naukowe 
wydawnictwa specjalistyczne 

matematyka • fizyka • chemia • informatyka • elektronika 
ekonomia • finanse • marketing • zarzq,dzanie 

historia • filozofia • socjologia • psychologia • nauki polityczne 
sztuka • architektura 

KSII\ZKI ANGIELSKO- I NIEMIECKOJ~ZVCZNE 
duey wyb6r nowosci * import na zam6wienie 

Za ksi1:\Zki niZej wymienionych wydawc6w klienci placa.. tylko cen~ katalogowl\ (europejska cena 
wydawcy), przeliczona.. na zlote po kursie obowia,zuja,_cym w dniu wystawienia rachunku. 

Koszty: • przesylki krajowej i zagranicznej • odprawy celnej • platnosci za granic~ • 
telekomunikacyjnych kontakt6w z wydawcami • informacji bibliograficznej - ponosi KUBICZ. 

CENA KATALOGOWA GWARANTOWANA 

Academic Press • A. A. Balkema • Cambridge University Press • Chapman Hall 
Chicago University Press • Columbia University Press • CRC Press • Churchill Livingstone 
E & FN Spon • Harvard Business School Press • Harvard University Press • IRWIN 
Kluwer Academic Publishers MIT Press • Marcel Dekker • McGraw-Hill • Mosby 
O'Reilly & Associates • Oxford University Press • Prentice Hall • Princeton University Press 
Routledge • Royal Society of Chemistry • Springer-Verlag • University of California Press 
W. B. Saunders • Wiley-VCH • John Wiley & Sons • World Scientific • Yale University Press 

W ksi~garni KUBICZ znajduja.. si<; katalogi wydawc6w i baza danych o ksi1:\Zkach. Mozna tu 
zasi<;gna..c porady w wyborze tytulu i uzupelnic informacje bibliograficzne. 

KUBICZ Wydawnictwa Importowane - jedyna ksi~garnia we Wroclawiu i jedna z 
nielicznych w Polsce, gdzie mozna si~ zaopatrzyc w importowane ksi1:\Zki dla profesjonalist6w. 

50-382 Wroclaw • ul. Szczytnicka 32/34 • od poniedzialku do pi~tku • godz. 9-17. 

Zam6wienia mozna skladac: • pisemnie- na powyzszy adres. faksem- (0-71) 322-14-77. 
poczta.. elektroniczna..- orders@kubicz.com.pl• przez Internet- http://www.kubicz.com.pl 
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• 
KSIJ\ZKI, ktore polecamy ... 

Rod Underwood, Michele Chiuini 

Structural Design 
A Practical Guide for Architects 

John Wiley & Sons, 1998 - f 2 

f7t' f\ 
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Ksi<t:lka Structural Design przedstawia wprzyst~tpny i dogl~tbny 
spos6b teoretyczne i praktyczne podstawy projektowania i techno
logii stawiania budynk6w. Dostarcza zasadnicze wiadomosci na 
temat relacji mi~tdzy form<~. architektoniczn<t i strukturaln<t a orga
nizacj<t przestrzeni. Pomaga zrozumiec znaczenie kluczowych 
aspekt6w projektowania architektonicznego. 

Podstawowe reguly, jak r6wniez strukturalne rozwi<~.zania S<l. ilu
strowane setkami architektonicznych rysunk6w, zdj~tc i wykres6w, 
co sprawia, ze ksi<t:lka jest naprawdtt przyjazna dla architekt6w. 

Poradnik Structrual Design jako znakomite zr6dlo wiadomosci 
zar6wno dla profesjonalnego architekta, jak i dla studenta archi
tektury, powinien znalezc si~t ina p6lce w pracowni projektowej, i 
w studenckiej biblioteczce. 

Ksi<t:lka w osobnych rozdzialach traktuje o takich podstawowych 
materialach budowlanych jak stal, drewno, uzbrojony beton czy 
materialy murarskie, zawiera ponad tysi<~.c ilustracji i zdj~tc, przyta
cza przyklady ,z zycia wzi~tte", przedstawia przykladowe proble
my i odsyla do bogatej bibliografii. 

Rod Underwood i Michele Chiuini S<l. profesorami architektury w 
Ball State University (stan Indiana), gdzie ucz<t projektowania ar
chitektonicznego i strukturalnego. 

Ksi'lZk<( mozna kupic w ksi<(gami KUBICZ Wydawnictwa lmportowanc, ul. 

Szczytnicka 32/34, Wroclaw. 

Obradowala Konferencja 
Dvrektor6w Bibliotek Szk61 Wytszvch 

Pofq_czone sHy bibliotekarzy 
W dniu 16 listopada 1998 obradowala w Krakowie Konferencja Dy

rektor6w Bibliotek Szk6l Wyzszych, kt6rej czlonkiem jest dyrektor 
Biblioteki Politechniki Wrodawskiej dr Henryk Szarski. Rada Wyko
nawcza tej Konferencji zdala sprawf< z dzialalnosci w ostatnim roku. 
Polegala ona gl6wnie na prezentacji nowo powstalego ciala w kilku 
r6znych ministerstwach oraz gremiach, np. w Radzie Gl6wnej Szkol
nictwa Wyzszego czy w KRASPie. Opiniowano r6wniez szereg doku
ment6w dotyCZ!!Cych bibliotek naukowych, a przygotowanych w po
szczeg6lnych ministerstwach. 

UczestniCZ!lCY w obradach Konferencji rektor Uniwersytetu Jagiel
lonskiego prof. Aleksander Koj w swoim wystl!Pieniu podkreslil, ze 
zapewnienie bibliotekom odpowiednich warunk6w dzialania rna szcze
g6Jne znaczenie, gdyz w istotny spos6b wplynie na ocenf< poszczeg61-
nych uczelni w klasyfikacjach krajowych (system akredytacji) i mit<
dzynarodowych (zwlaszcza z Uni!l Europejsk!l). 

W trakcie ciekawej i i:ywej dyskusji dyrektorzy bibliotek uczelnia
nych m6wili o wielu problemach, z kt6rych najwazniejsze to: 

• uruchomienie inwestycji bibliotecznych (kilkanascie bibliotek w 
kraju znajduje sit< w trakcie budowy lub znacznej rozbudowy, w in
nych trwaj!l bardzo intensywne prace przygotowawcze), szczeg6lnie w 
zwi!lzku z szybko roSD!lC!lliczb!l student6w, 

• zwit<kszenie finansowania zakup6w zbior6w bibliotecznych (ksi!li:ki, 
czasopisma, bazy danych), 

• urzeczywistnienie poprzez odpowiednie dotacje szybkiej i powszech
nej komputeryzacji bibliotek, 

• rozwi!lzanie problemu udostt<Pniania zbior6w studentom coraz wit<k-
szej liczby szk6l niepublicznych. 0 
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XXX lat Filii w Legnicy 
Dokoflczenie ze stronv 13 

Inauguracjf< zakonczylo wrf<czenie przez prof. S.Chanasa indeks6w 
osobom zakwalifikowanym na studia doktoranckie (podkreslano dui:!l 
ilosc kandydat6w i wysoki poziom ich wiedzy), a absolwentom Wy
dzialu Mechanicznego- dyplom6w ini:ynierskich. 

W CZt<Sci jubileuszowej padlo wiele sl6w uznania dla Politechniki 
Wroclawskiej. Wojewoda legnicki Wieslaw Sagan stwierdzil, ze rna 
ona swojll renomf<, ze jest to szkola talent6w, w kt6rej preferuje sit< 
nieskrf<Powane myslenie, naucza poszukiwania prawdy. Jako absolwent 
naszej uczelni wyrazil dumf< z posiadania nobilituj<~.cego dyplomu. 
Zwracaj!lc sit< do najmlodszych zyczyl im, aby student byl wzorcem do 
nasladowania, a spolecznosc akademicka tworzyla klimat wsp6lpracy, 
dzialan kulturalnych, by zaznaczala swoj<t obecnosc w miescie. Nato
miast prezydent Legnicy Ryszard Kurek wyrazil nadziejf<, ze Legnica, 
kt6ra przestanie wkr6tce bye miastem wojew6dzkim, stanie sit< mia
stem akademickim. 

Wrt<czono tez odznaczenia i medal e. Na wniosek Wojewody Legnic
kiego, postanowieniem Prezydenta Rzeczpospolitej Polski odznaczo
no: Zlotym Krzyzem Zaslugi - Wieslawf< Kurowiak-Glt<bock!l, Srebr
nym Krzyzem Zaslugi- Bozenf< Herod, mgr Janusza Matuszewskiego 
i dr Jana Osinskiego, a Br!lzowym Krzyzem Zaslugi - Krystynt< Zy
dek, Weronikt< Pietrzak i Krystynt< Wilkowski!. 

Wojewoda W.Sagan przyznal jedenastu osobom medale ,Zasluzony 
dla Wojew6dztwa Legnickiego", kt6re wrf<czyl osobiscie. Dyrektor 
Henryk Bartoszewicz odebral z r!lk Przewodniczllcej Sejmiku Samo
rz!ldowego- pani Stanislawy Repy - Medal Sejmiku Samorz!ldowego 
Wojew6dztwa Legnickiego nadany Filii PWr w Legnicy. 

JM Rektor postanowil wyr6znic przedstawicieli Jegnickich wladz 
centralnych i lokalnych ,Zlot<~. Odznak!l PWr". Otrzymali je: wojewo
da Wieslaw Sagan, przewodnicz<~.ca Sejmiku Samorz!ldowego Stani
slawa Repa, przewodnicZ!lCY Rady Miejskiej - Witold Lech ldczak, 
prezydent Ryszard Kurek, prezes Zarz!ldu Zakladu Energetycznego S.A. 
(byly prezydent Legnicy)- Edward Jaroszewicz. 

Dr H. Bartoszewicz uhonorowany zostal przez Zarz!ld KGHM ,Pol
ska Miedz" S.A. odznak<t ,Zasluzony dla KGHM Polska Miedi". Bylo 
jeszcze wiele gratulacji, podzit<kowan i bukiet6w od zaklad6w pracy i 
szk6l, a przewodnicZ!lCY Komitetu Organizacyjnego Obchod6w XXX
Jecia Filii w Legnicy- mgr inz. Franciszek Grzywacz (absolwent Filii 
i Polsko-Amerykanskiej Szkoly Biznesu) wyrazil nadziejf<, ze obecni 
studenci bt<d!l gl6wnymi inicjatorami zorganizowania 40-lecia Filii. 

Uroczystosc zakonczyl wystf<P Orkiestry ZG-Lubin pod dyrekcj!l 
kapelmistrza Zygfryda Baginskiego. 

Nastf<Pnego dnia odbyl sit< zjazd absolwent6w i os6b, kt6re rozpo
czynaly studia w Legnicy. Przybyla nan ponad 200 uczestnik6w. Spo
tkali sit< oni takze ze swoimi dawnymi wykladowcami. W rozegranym 
tego dnia meczu pilki siatkowej I miejsce zajf<la drui:yna absolwent6w, 
II - drui:yna Wyzszego Seminarium Duchownego w Legnicy, a III -
studenci Filii. Prawie 300 os6b bawilo sit< w Akademii Rycerskiej na 
Balu Absolwenta. 

Redakcja ,Pryzmatu" dolacza sw6j glos do ch6ru gratulacji, ZyCZ!lC 
dyrekcji powodzenia w realizacji ambitnych plan6w, a osobom zainte
resowanym histori!l i dzialalnosci!l dydaktyczn!l tej uczelni polecamy 
okolicznosciowy albumik ,Politechnika Wroclawska- Filia w Legni
cy 1968-1998". 

Hanna Waskowska 

Na zdj~ciach: 
1. Prezydent Legnicy wr~cza list gratulacyjny 
2. Dyrygent Maria Sycz i polqczony Ch6r Niiszego Seminarium 

0. 0. Franciszkan6w i Szkoly Podstawowej nr 1 w Legnicy 
3. Wojewoda legnicki WSagan odznacza zastwc~ dyrektora Filii 

ds. dydaktyki dr Jana Oshiskiego (Srebrny Krzyi Zaslugi), Wiesla
w~ Kurowiak-Gl~bokq (Zloty Krzyi Zaslugi) i Boien~ Herod (Srebr
ny Krzyi Zaslugi) 

4. Prof S. Chan as wr~cza indeksy doktorantom zaocznych stu
diow doktoranckich w Legnicy 

5. Wr~czenie Zlotych Odznak PWr WSaganowi- wojewodzie le
gnickiemu, Stanislawie Repie-przewodniczqcej Sejmiku Samorzq
dowego woj. legnickiego i Ryszardowi Kurkowi - prezydentowi 
Legnicy 





~ 
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Atak na kosz w wykonaniu Prorektora Ludomira Jankowskiego, 
w ramach testowania nowej nawierzchni tartanowej w hali 

owania F o iS ul. Che~monskiego. 
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